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و شوک قیمتی به بازار خـودر
»نقش اقتصاد« از انفجار قیمت ها در بازار خودرو پس از صدور 

مجوز افزایش قیمت گزارش می دهد

4

87 درصد از تسهیلات بانک ها 
در  خدمت  نورچشمی ها

طی سالهای اخیر نحوه پرداخت تسهیلات بانکی مورد مناقشه 
بوده اســت. در حالی که بســیاری از اقتصاددان ها معتقدند که 
تسهیلات بانکی باید در راستای تقویت تولید ملی مورد استفاده 
قرار گیرد گزارش مرکز پژوهش های مجلس در ســال 1401 
نشــان دهنده این موضوع اســت که نه تنها بانک ها به تکالیف 
اصلی خود در پرداخت تســهیلات به بنگاه های تولیدی عمل 
نکرده بلکه 87 درصد از تسهیلات پرداختی 10 بانک و موسسه 

اعتبــاری به اشــخاص خودی بوده اســت!به گــزارش »نقش 
اقتصاد«، در حالی شــاهد این گونه پرداخت تسهیلات هستیم 
کــه بانک ها اذعان دارند کــه توان پرداخت و افزایش مبلغ وام 
مسکن را  هم ندارند.این که اینگونه تسهیلات بانک ها در اختیار 
افراد خاص قرار می گیرد جای بســی تعجب اســت در حالی که 
بعضــی از مردم بــرای دریافت وام های خرد باید از هفت خوان 

بانک ها عبور کنند.

»نقش اقتصاد« از تخلف 233 هزار میلیارد تومانی بانک ها در پرداخت وام گزارش می دهد

سعید کرداری
کارشناس بازار سرمایه

 دو اهرم تقویت
 بـورس

هاشم اورعی
کارشناس انرژی 

سید عبدالجواد موسوی
روزنامه نگار 

پزشکیان  و چالش 
کلمه »وفاق«

شـوک  بودجـه ای در راه است

افزایش حداقل ۳۵ درصدی 
سبد  هزینه مردم در 1404

چرا کشور با بحران کمبود برق و گاز 
دست وپنجه نرم می کند؟

بحران انرژی  درنقطه 
بازگشت ناپذیر؟!

  مسکن هایی که بدون آب و برق و گاز 
تحویل مردم شد

بی مهری های ناتمام 
مسکن مهر

منطقه خطر بین بایدن و ترامپ

 میـدانِ بـازی 
در دست ایران

زمان واریز و برداشت 
یارانه آبان دهک 4 تا ۹

 رییس کل بانک مرکزی:

FATF همچنان در مجمع 
تشخیص مصلحت بررسی می شود

کارگران منتظر افزایش حقوق باشند

 تغییر مهم فرمول محاسبه حقوق کارگران

رییس کل بانک مرکزی گفت: 
موضوع FATF همچنان قرار بر این 

است که در مجمع تشخیص 
مصلحت مطرح شود البته این 

موضوع را آقای همتی وزارت اقتصاد 
پیگیری می کند و آخرین بحث در 

جلسه پولشویی مطرح شد این بود 
که دولت پس از توافقات در شورای 

امنیت نظر خود را در مجمع اعلام کند...

۵

گــروه اقتصادی: یکی از مهم ترین تصمیمات 
بودجه ای دولت برای ســال آینده، تغییر در 
سیاســت ارزی است. به گونه ای که دولت در 
لایحه بودجه 1404 به دنبال افزایش نرخ ارز 
ترجیحــی برای واردات کالاهای اساســی و 
داروست که این روند منجر به افزایش حداقل 
۳۵ درصدی سبد هزینه ای مردم می شود...

۳
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محسن پاک آیین
تحلیلگر سیاسی

5 پرده از زندگی تاریک 
»بی بی«

الـزامـات 
رفع ناترازی برق

7 ۵ 8 8

   شركت آب و فاضلاب استان كردستان در نظر دارد پروژه ذيل را از طريق مناقصه به پيمانكاران واجد صلاحيت واگذار نمايد.

آگهی فراخوان مناقصه  

ف
مبلغ برآورد اوليه عنوان پروژهكد مناقصهردي

مدت اجرا)ريال(
محل تامين 

اعتبار
مبلغ و نوع تضمين شركت در مناقصه

شماره فراخوان در نوع مناقصه
سامانه ستاد ايران 

انواع تضمينمبلغ )ريال(

11403-159

احداث شبكه 
جمع آوری 

فاضلاب 
روستای تموته 
شهرستان سقز

2,265,000,000منابع داخلی4 ماه45,285,291,867

ضمانت نامه 
بانكی، سپرده 
نقدي، اوراق 

مشاركت

عمومی يک 
2003007014000057مرحله ای

سامانه تداركات الكترونيكی دولت )ستاد ايران( به آدرس setadiran.irمحل دريافت اسناد مناقصه:

 مهلت زمانی دريافت اسناد مناقصه 
از سامانه ستاد ايران: 

 1403/08/24مورخ:پنج شنبهروز:از:

1403/08/29مورخ: سه شنبهروز:19ساعت:تا:

 1403/09/10مورخ:شنبهروز:19ساعت:مهلت زمانی ارائه پيشنهاد قيمت:

 1403/09/11مورخ:يكشنبهروز:8ساعت:زمان شروع بازگشايی پاكت ها:

آدرس مناقصه 
گزار: 

سنندج، خيابان امام، استانداری، بالاتر از پل كمانگر، جنب پست بانک، شركت آب و فاضلاب استان كردستان، كد پستی: 6613915471، تلفن: 
31042000-33150815 )087(، فكس: 33177671 )087(

مهلت تحويل پاكت الف )ضمانت نامه 
  1403/09/10مورخ:شنبهپايان وقت اداری روز:شركت در مناقصه(:

محل تحويل پاكت الف )ضمانت نامه 
دفتر امور قراردادهاشركت در مناقصه(:

)نوبت سوم- چاپ دوم(

سلیمان احمدمرادی-شهردارلاجان

شــهرداری لاجان به استناد مصوبه شماره 84 مورخه 1403/06/26 شورای اسلامی شهر لاجان در 
نظر دارد يک دســتگاه ســواری پژو مدل 1394 را با مشخصات جدول ذيل از طريق مزايده واگذار 

نمايد.
1- پيشــنهاد دهنــدگان بايســتی 10 درصــد قيمــت كل پايــه را بــه شــماره ســپرده 

IR710170000000108106160009
شهرداری لاجان نزد بانک ملی پيرانشهر واريز و فيش مربوطه را ضميمه پيشنهاد خود نمايند.

2- مبلغ پيشنهادی مزايده نبايد از قيمت پايه كمتر باشد.
3- به پيشنهادات مخدوش مشروط و فاقد فيش سپرده ترتيب اثر داده نخواهد شد.

4-پيشنهاد دهندگان ميتوانند همه روزه در وقت اداری به منظور راهنمايی و هر گونه اطلاعات لازم 
به شهرداری مراجعه و يا باشماره تلفن 09144493047 آقای حسين زاده تماس حاصل فرمايند.

5 -شهرداری در رد يا قبول يک با كليه پيشنهادات مختار ميباشد.

6-سپرده برندگان اول تا سوم در صورت انصراف به نفع شهرداری ضبط ميگردد.
7- در صورت تساوی قيمت اولويت با خانواده معظم شهدا و ايثارگران ميباشد.

8-برنده مزايده مكلف به عقد قرارداد ظرف يک هفته از تاريخ اعلام با شــهرداری ميباشــد در غير 
اينصورت شــهرداری با نفر دوم قرارداد منعقد ســپرده نفر اول به نفع شهرداری ضبط خواهد شد 

استرداد سپرده نفر دوم و سوم تا پايان عقد قرارداد ميسر نميشود.
9- داوطلبان ميتوانند كليه اطلاعات تاريخ شــروع تاريخ اتمام مزايده و بازگشــايی و مربوطه را از 

طريق سامانه ستاد SETADIRAN.IR كسب كنند (
10- رعايت قانون منع مداخله كاركنان دولت لازم و ضروری است.

11- هزينه چاپ و نشر آگهی و كارشناسی و ارزش افزوده به عهده برنده مزايده ميباشد.
آدرس استان آذربايجان غربی - شهر لاجان - شهرداری شهر لاجان

 www.gridelity.ir تلفن: 44381673-044 دورنگار 122022281390 آدرس سايت

آگهی مزایده و فروش اموال منقول شهرداری لاجان

قيمت كارشناسی )ريال(مدل ساخترنگنوع خودرو

13942,550,000,000نوک مدادیپژو

شماره : 227۹/140۳
تاریخ : 140۳/08/20

نوبت دوم - چاپ دوم

صفرتفاخر- شهردار پیرانشهر

شهرداری پيرانشهر به استناد مصوبه شماره 128 مورخه 1403/01/18 شورای اسلامی شهر پيرانشهر و تائيديه شماره 1403/15/462 مورخه 1403/02/02 فرمانداری محترم در نظر دارد 
املاک و مستغلات شهرداری را برابر شرح و مشخصات ذيل بصورت اجاره يكساله به اشخاص حقيقی و حقوقی واجد شرايط واگذار نمايد :

داوطلبان می توانند كليه اطلاعات)تاريخ شروع-تاريخ اتمام-بازگشايی و ...(آگهی مربوطه را از طريق سامانه ستاد www.setadiran.ir كسب نمايند.

آگهی مزایده اجاره املاک و مستغلات شهرداری پیرانشهر 

%10 سپرده ارزش اجاره يكساله )ريال( قيمت پايه ی اجاره ماهيانه )ريال( آدرس محل مورد اجاره رديف

120,000,0001,440,000,000144,000,000مجتمع شهرداری پنج راه استقلال كل طبقه دوم باشگاه بدنسازی 1

30,000,000360,000,00036,000,000مجتمع شهرداری پنج راه استقلال مغازه شماره 21 2

25,000,000300,000,00030,000,000مجتمع شهرداری پنج راه استقلال مغازه شماره 32 3

26,000,000312,000,00031,200,000مجتمع شهرداری پنج راه استقلال مغازه شماره 5 4

15,000,000180,000,00018,000,000مجتمع شهرداری پنج راه استقلال مغازه شماره 6 5

15,000,000180,000,00018,000,000مجتمع شهرداری پنج راه استقلال مغازه شماره 31 6

30,000,000360,000,00036,000,000مجتمع شهرداری پنج راه استقلال مغازه شماره 22 7

7,000,00084,000,0008,400,000خيابان شورا ساختمان باشگاه هلگورد 8

شماره : 176۵4/1۵ 
تاریخ : 140۳/08/17 

روزنامه  نقش اقتصاد  از سراسر کشور نمایندگی فعال می پذیرد

شماره تماس :0۹۳۳71۹0881

پرداخت وام با نرخ سود صفر و بازپرداخت ۵0 ساله ��

5 پرده از زندگی تاریک »بی بی«

با پایان یافتن انتخابات ریاست جمهوری در آمریکا و انتخاب 
دونالد ترامپ، راســتگرایان صهیونیســت نگران کاهش 
حمایــت ترامــپ از نتانیاهو به دلیل پرونده های فســاد او 
هســتند.نتانیاهو حداقل داری پنج پرونده خطرناک است 
که نه تنها در داخل فلسطین اشغالی مشکل جدی ایجاد 
کــرده بلکه موجب کاهش حمایت متحدان اســرائیل در 
آمریکا و اروپا از او شده است. جزئیات این پرونده ها اجمالاً 

به شرح زیر است. 
1. نشت اطلاعات محرمانه از دفتر نخست وزیر اسرائیل که 
نشــان از کم توجهی وی به آزادی اســرای اسرائیلی دارد، 
اولین پرونده فساد سیاسی نتانیاهوست. اطلاعات محرمانه 
در خصوص آزادی اسرای اسرائیلی و طرح آتش بس حماس، 
تائید می کند که هدف نتانیاهو از ادامه نسل کشی در غزه 
و مخالفت با آتش بس، بقای خود و ماندن بر ســر قدرت 
اســت. چهار مظنون که در مهرماه توسط عوامل امنیتی و 
قضایی اسرائیل بازداشت شدند اعتراف کردند که با هدف 
تائیــد سیاســت های نتانیاهو، اطلاعــات غلط به مقامات 
اسرائیلی و افکار عمومی منتقل کرده اند. برای مثال »الیزر 
فلدشــتاین« از افراد نزدیک و مورد اعتماد نتانیاهو که از 
اوایل جنگ به عنوان ســخنگو در دفتر وی اســتخدام شده 
بود متهم اســت که با ســوء اســتفاده از اطلاعات محرمانه 
ارتش، ســعی داشته افکار عمومی اهالی اسرائیل را به نفع 
نتانیاهو هدایت کند. این در حالی است که منتقدان، نتانیاهو 
را متهم می کنند که تلاش برای بازگرداندن اسرا را متوقف 
کرده و برای حفظ منصب نخست وزیری، جنگ در غزه را 

طولانی کرده و به لبنان نیز گسترش داده است.
2. پرونده دوم نتانیاهو درباره تلاش برای تغییر پروتکل ها 
و اســناد مرتبط با جنگ غزه، با هدف تأثیر گذاشــتن بر 
تحقیقات رســمی در خصوص شکســت های هفتم اکتبر 
اســت. در حالی که چندین ماه اســت که تحقیقات جنایی 
مربوط به وقایع آغاز جنگ در غزه از سوی نهادهای امنیتی 
و قضائی، آغاز شــده، بیانیه واحد جنایات ســنگین پلیس 

اســرائیل )LAHAV 4۳۳( می گوید بر اساس اعترافات 
مظنونین، دستکاری در متون صورتجلسه های کابینه رژیم 
صهیونیستی توسط دفتر نتانیاهو محرز شده است. در این 
جلسات برخی از کارشناسان، احتمال وقوع جنگ از سوی 
حماس علیه اسرائیل را به نتانیاهو اطلاع داده بودند اما او 
با خوش بینی این دلایل را رد کرده و گفته اســت حماس 
جرات حمله به اســرائیل را ندارد. متون صورتجلســه های 
کابینه قبل از دســتکاری، چنانچه برای تکمیل تحقیقات 
جنایی در اختیار قوه قضائیه قرار می گرفت، نتانیاهو به اتهام 
کوتاهی در توجه به پیش بینی کارشناسان از وقوع عملیات 
طوفان الاقصی، محاکمه می شــد. بخشــی از پروتکل ها یا 
متون صورتجلسات، راجع به ضرورت آمادگی های حساس 
بــرای یــک رویداد مهم بوده که عدم توجه به آنها، موجب 
غافلگیری و شکست عوامل اطلاعاتی اسرائیل پس از وقوع 
عملیات هفتم اکتبر شده است. این اسناد به عنوان مقدمه 
انجــام تحقیقات احتمالی درباره علل این شکســت ها که 
منجر به وقوع و طولانی شدن جنگ شد، جمع آوری و در 

اختیار قوه قضائی اسرائیل است.
۳. پرونده سوم درباره تلاش افرادی در دفتر نتانیاهو است 
که با یک ویدیوی شــرم آور برای دســتیابی به اطلاعات 
محرمانه نظامی، یک افســر ارشــد نظامی را تحت فشــار 
گذارده اند. رسوایی باج خواهی از افسر ارتش که احتمالاً با 
2 پرونده پیشــین نیز مرتبط باشــد نشــان می دهد که به 
دســتور نتانیاهو، جاســوس هایی در داخل ارتش اسرائیل 
گمارده شده اند تا اسناد بسیار محرمانه را به سرقت برده و 
به دفتر نخســت وزیر منتقل و بعد از دســتکاری، به منظور 
ارائه روایتهای مورد نظر نتانیاهو، در رسانه ها منتشر کنند. 
رسوایی درز اسناد حساس ارتش رژیم صهیونیستی و باج 
خواهی از یک افسر عالی رتبه، نشان از تقابل پنهان دولت 
رژیم اشــغالگر با ارتش این رژیم اســت که در عین حال 
نتانیاهو را در معرض محاکمه و مجازات قرار داده اســت. 
رســانه های عبری از جمله روزنامه معاریو و شــبکه 12 
تلویزیون اسرائیل در افشای جزئیات موضوع نوشتند که 2 
مسؤول دفتر نتانیاهو »یک سند شخصی شرم آور از روابط 
جنسی-که به نظر یک عکس است-را به افسر ارشد ارتش 
اسرائیل نشان داده و او را مجبور به جاسوسی برای نخست 

وزیر کرده اند.
4. پرونــده چهارم نتانیاهــو در خصوص ویدیویی از »یوآو 
گالانت« وزیر جنگ سابق رژیم صهیونیستی است که نشان 
می دهد نگهبانان از ورود او به جلسه محرمانه ای مربوط به 
جنگ غزه در دفتر نتانیاهو ممانعت کرده اند. فیلم هایی که 
توسط دوربین های امنیتی در مقر وزارت جنگ گرفته شده 
نشــان می دهــد در تاریخ 12 اکتبــر 202۳، گالانت بنا به 
دعوت نتانیاهو برای شــرکت در نشست کابینه امنیتی به 
مقر این وزارتخانه می رود اما اجازه حضور در جلســه پیدا 
نمی کند. روزنامه عبری زبان یدیعوت آحارونوت نیز به نقل 
از نزدیکان نتانیاهو فاش کرد که گالانت در روزهای بعد از 
آغاز عملیات طوفان الاقصی با نیروهای امنیتی دفتر نخست 
وزیر رژیم صهیونیستی دست به یقه شده بود. در گزارش 
روزنامه آحارونوت آمده که نتانیاهو عمداً قصد تحقیر وزیر 
جنگ ســابق را داشــته است. این اتفاق نشان از اختلافات 
درونی کابینه و همچنین دولت جعلی اسرائیل با ارتش این 

رژیم دارد و علت برکناری گالانت را مشخص می سازد.
۵. غیر از این پرونده ها که مربوط به بعد از عملیات طوفان 
الاقصی است، پرونده جنجالی نتانیاهو به اتهام کلاهبرداری، 
دریافت رشوه و خیانت در امانت، مربوط به چند سال قبل 
نیز کماکان مفتوح اســت. رســیدگی به این پرونده آن قدر 
اهمیت دارد که »دیوید امسالم« از نمایندگان حزب لیکود 
آن را مهم تر از آزادی اســرا دانســته و می گوید: »جنگ؟ 
گروگان ها؟... نه، نه. الان مهم ترین مســاله از ســرگیری 

محاکمه نتانیاهو است.«
کارشناســان پیش بینی می کنند که پرونده های تخلفات 
مالی و امنیتی نتانیاهو ممکن است دونالد ترامپ را نسبت 
بــه حمایــت از وی، دچار تردید کند. چــرا که حمایت از 
نتانیاهــو، رئیــس جمهور منتخب آمریکا را در مقابل افکار 
عمومی اسرائیل و همچنین نیروهای نظامی و امنیتی این 
رژیم قرار خواهد داد. به این دلایل است که »اران یاشیف« 
نویسنده روزنامه اسراییلی »هاآرتص« معتقد است: »ترامپ 
حتماً از حمایتش از نتانیاهو عدول خواهد کرد به این دلیل 
که نتانیاهو قطعاً به دلیل فساد محاکمه خواهد شد و آینده 
روشــنی برای نخســت وزیر راســتگرای اسرائیل متصور 

نیست« 

محسن پاک آیین
تحلیلگر سیاسی



تهران باب مذاکره با دولت ترامپ را باز نگه داشته است
معاون وزير خارجه ايران: 

 معــاون سیاســی وزیــر امور خارجــه ایران در گفتگــو با روزنامه 
»فایننشال تایمز« تاکید کرد که هرگونه تلاشی برای اعمال "فشار 

حداکثری" علیه تهران شکست خواهد خورد.
معــاون وزیــر خارجه ایران: تهران باب مذاکره با دولت ترامپ را باز 

نگه داشته
روزنامه فایننشــال تایمز در این مصاحبه ضمن ادعای اینکه ایران 
باب مذاکره با دولت دونالد ترامپ را باز نگه داشته، به نقل از مجید 
تخت روانچی هشــدار داد که هر گونه تلاش واشــنگتن برای اعمال 
دوباره سیاســت "فشار حداکثری" و کسب امتیاز از ایران شکست 

خواهد خورد.
معاون سیاسی وزیر امور خارجه ایران به فایننشال تایمز گفت که 
تهدید و ارعاب در )رفع( بن بست دیرینه ایران و غرب بر سر برنامه 

هسته ای تهران بی اثر خواهد بود.
تخت روانچی با زودهنگام خواندن گمانه زنی در مورد ماحصل تعامل 
احتمالــی میــان ایــران و آمریکا در دولت ترامــپ، افزود: در مورد 
مذاکرات، لازم است که سیاست آمریکا را ملاحظه کرده و تصمیم 
بگیریم که چگونه به آن واکنش نشان دهیم. در حال حاضر مسئله 
اصلی آن است که دولت جدید چه رویکردی در قبال ایران، مسئله 

هسته ای، امنیت منطقه و خاورمیانه خواهد داشت.
معاون سیاسی وزیر خارجه جمهوری اسلامی ایران در ادامه گفت: 
برجــام هنــوز می تواند مبنــای مذاکرات بوده و با به روزرســانی 
واقعیت هــای جدیــد را منعکس کند. بارهــا اعلام کرده ایم که اگر 

طرف های دیگر عمل به تعهدات خود را از سر بگیرند، ما نیز مایلیم 
که چنین کنیم.

وی افزود: همانطور که )با آن توافق( ثابت کردیم، ما طرفدار مذاکرات 
هســتیم.  اما چه کســی در گذشته مذاکرات را به شکست کشاند؟ 

دولت ترامپ بود که حاضر به مذاکره نبود.
تخت روانچی همچنین هشدار داد که اگر ترامپ دوباره رویکردی 
سختگیرانه در پیش گیرد، "فشار حداکثری با مقاومت حداکثری 

روبرو خواهد شد. "
این دیپلمات ارشد ایران گفت: ما به دور زدن تحریم ها ادامه خواهیم 
داد؛ به شــرکای تجاری خود تنوع خواهیم داد و روابط منطقه ای 

خود را برای حفظ آرامش تحکیم خواهیم کرد.
تخت روانچی در زمینه احتمال تحریم های شدیدتر نفتی علیه ایران 
در دولت دوم ترامپ گفت: گرچه ممکن اســت تحولاتی رخ دهد، 
منجر به تغییرات چشمگیر نخواهند شد. اگر دولت ترامپ تصمیم 
بگیرد که دوباره سیاست فشار حداکثری را در بازار نفت دنبال کند، 
حتماً شکست خواهد خورد. در دنیای امروز هیچ کشوری نمی تواند 

شروط خود را بر کل جامعه جهانی دیکته کند.
وی افــزود که در حــال حاضر "امیدواریم که او )دونالد ترامپ( آن 

اشتباه را تکرار نکند چرا که نتیجه آن تفاوتی نخواهد کرد. "
معاون سیاسی وزیر امور خارجه گفت: دولت ترامپ ادعا کرد که در 
)دولت نخست( ایران را به میز مذاکره می آورد، اما نتوانست. بستگی 
به خودشــان دارد که همان رویکرد را برای چهار ســال دیگر اتخاذ 

کرده و دوباره شکست بخورند. با این حال، این یک کار غیرمنطقی 
است.

تخت روانچی در ادامه گزارش های اخیر در مورد دیدار امیر سعید 
ایروانی، ســفیر ایران در ســازمان ملل با ایلان ماســک، کارآفرین 
آمریکایــی و متحــد نزدیک ترامــپ را تکذیب کرد و گفت: چنین 
دیداری انجام نشده است. اگر چنین دیداری برگزار می شد، بسیار 
شــفاف عمــل می کردیم. وی افزود که ســفیران ایــران معمولاً با 

چهره های غیررسمی مانند دانشگاهیان ملاقات می کنند.
معاون سیاسی وزیر خارجه کشورمان درباره پرونده شهادت سردار 
قاسم سلیمانی نیز گفت: قوه قضاییه ما روند قانونی را آغاز کرده و 

بر اساس اصولمان این مسیر را ادامه خواهد داد.
فایننشال تایمز با اشاره به احتمال حمایت ترامپ از تنش آفرینی 
رژیم صهیونیستی علیه ایران، نوشت که ایران هنوز حمله ماه گذشته 
اســرائیل را تلافی نکرده اســت. تخت روانچی در این زمینه گفت: 
ایران گرچه آماده مقابله با هر جنگ تحمیلی بوده، به دنبال جنگ، 
رویارویی و تنش نیست. به گفته این دیپلمات، با این وجود، تهران 

به حمایت از متحدان خود در "محور مقاومت" ادامه خواهد داد.
تخت روانچی گفت: ما به حمایت از جنبش مقاومت ادامه می دهیم. 

این سیاست جمهوری اسلامی است و تغییر نخواهد کرد.
لازم به ذکر است که روزنامه فایننشال تایمز برای این گفتگو تیتر 
تهران باب مذاکره با دولت آتی آمریکا را باز نگه داشته است، انتخاب 

کرده است.
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در آسیا، 
ماه های آینده 
نیز ممکن 
است پرتنش 
باشد. چین 
امسال دو 
تمرین نظامی 
بزرگ در 
نزدیکی تایوان 
انجام داد. 
مانورهای 
بعدی ممکن 
است در اوایل 
ژانویه، زمانی 
که رئیس 
جمهور تایوان، 
لای چینگ-ته، 
سخنرانی سال 
نو را ایراد 
می کند، انجام 
شود. چین 
احتمالاً صرف 
نظر از اینکه او 
چه می گوید، 
واکنش تند 
نشان خواهد 
داد
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قفقاز جنوبی به سمت صلح می رود؟

در هفته های اخیر، جریانی تحلیلی در ایران به راه افتاده است 
که سعی دارد شرایط قفقاز جنوبی را عادی و تنش های میان 
جمهوری آذربایجان و ارمنستان را به سمت فروکش کردن 
نشــان دهد. این جریان که برخی از ســفرای سابق جمهوری 
اســلامی ایران در باکــو آن را نمایندگی می کنند، معتقدند 
شرایط در این منطقه بیش از هر زمان دیگری به صلح نزدیک تر 
است. اما این گزاره تا چه حد پایه در واقعیت میدانی در قفقاز 
جنوبی دارد؟ آیا همان طور که نمایانده می شود، باکو و ایروان 

به سمت صلح حرکت می کنند؟
اگر از منظر توازن قوا به منطقه نگاه کنیم، سطح قوای طرفین 
در وضعیت کنونی نابرابر اســت و به طور واضح کفه ترازو به 
ســمت باکو و به ضرر ایروان ســنگینی می کند. باکو به مدد 
درآمدهای نفتی پس از 200۶ توانست نیروی نظامی خود را 
بازســازی کنــد و تجهیزات مدرن جنگــی در ارتش خود به 
خدمت گیرد. باکو در ماه های اخیر نیز ســعی دارد با خرید 
پهپــاد و جنگنــده قدرت دفاعی خود را به طور فعال افزایش 
دهد. در این راستا کمک ترکیه و رژیم صهیونیستی را نمی توان 

نادیده گرفت.
از سوی دیگر ارمنستان به دلیل محدودیت های خود نتوانست 
در این زمینه توفیقی حاصل کند. همین امر به شکل گیری 
جنــگ دوم قره بــاغ در ســال 2020 با برتــری واضح طرف 
آذربایجانی منجر شد. این وضع نابرابری در تجهیزات همچنان 
هم باقی اســت و خریدهای نظامی ایروان از فرانســه و هند 

نتوانسته این شکاف را ترمیم کند.
همچنین با نگاهی به متحدان دو کشور، باز هم باکو از شرایط 
بهتری برخوردار است. ترکیه – به عنوان یکی از اعضای مؤثر 
ناتو – همواره پشــتیبانی های نظامی قابل توجهی از باکو به 
عمل آورده است. این مسئله از سال 2021 و امضای توافقنامه 
شوشــی میان باکو و آنکارا به مرحله جدیدی وارد شــد که 
میزان حمایت نظامی ترکیه از جمهوری آذربایجان را افزایش 

دارد.
علاوه بر این رژیم صهیونیســتی نیز در این تنش ها حمایت 
قاطع خود از باکو را نشــان داده و ســیل تجهیزات نظامی 
اسرائیلی کمک شایانی به جمهوری آذربایجان در برتری های 
خود مقابل ارمنستان کرده است. در طرف مقابل، ارمنستان 
وضعیت مناســبی ندارد و روابط ایروان با مســکو – به عنوان 
متحد سنتی این کشور – از سال 2018 رو به کاهش بوده است. 
ارمنستان در جنگ 2020 و همچنین در تجاوزات پراکنده 
به خاک خود توسط باکو در سال های 2021 و 2022 با این 
واقعیت تلخ متوجه شد که سازمان پیمان امنیتی جمعی به 
رهبری روسیه پشتیبان مناسبی از این کشور نیست و دیگر 

دست حمایت مسکو را بر سر خود ندارد.
دولت ارمنســتان تلاش کرد از ظرفیت های اتحادیه اروپا و 
به طور خاص کشــور فرانســه برای پر کردن این خلأ استفاده 
کند که مشــخصاً این تلاش ها با توفیق همراه نشــد. بررسی 
تحرکات اخیر در منطقه نیز نشان از آن دارد که بیش از آنکه 
صلح محتمل باشــد، بایــد صف آرایی نظامی جدیدی میان 
جمهوری آذربایجان و ارمنستان را شاهد باشیم. باکو مدتی 
پیش، پس از مکثی کوتاه با استفاده از ناوگان بدون سرنشین 
ساخت ترکیه خود، شناسایی مواضع ارمنی ها را در طول کل 

مرز از سر گرفت.
چهار پهپاد بایرکتار تی بی 2 از دو پایگاه هوایی دالار و کردامیر 
گشت های پنج تا شش ساعته را از ایجوان شروع کردند و در 
سیونیک به پایان رساندند. علاوه بر این، یک پهپاد آکینچی 
بیش از نیم روز از پایگاه هوایی سالیان فعالیت های شناسایی 
خود را در قلمرو قره باغ در امتداد مرزهای ارمنستان و ایران 
انجــام داد. جمهــوری آذربایجان به بهبود و ارتقای نیروهای 
مســلح خود ادامه می دهد. روزهای گذشته مشخص شد که 
در آینــده ای نزدیک، یک تیپ پهپادی به عنوان بخشــی از 
نیروهای مسلح این کشور ایجاد خواهد شد. این شامل تمام 
واحدهای نظامی دارای هواپیماهای بدون سرنشین است که 
در شــش فرودگاه و پایگاه هوایی مانند ســالیان، گوزدک، 
کردامیــر، یولاخ، دالار و نخجوان در خدمت هســتند. تیپ 
پهپادی مذکور دارای پهپادهای شناسایی، انتحاری و رزمی 
پهپادهای بایرکتار و اکینجی ساخت ترکیه و پهپاد انتحاری 
هاروپ اســرائیلی را شــامل می شــود. بایراکتار و هاروپ در 

پیروزی باکو در جنگ دوم قره باغ نقش مهمی ایفا کردند.
با توجه به عدم توازن قوا میان باکو و ایروان و همچنین شواهد 
موجود در خصوص تحرکات طرف آذربایجانی در تجهیز خود 
و دست نکشیدن از گفتارهای تهاجمی علیه ارمنستان، ادعای 
نزدیکــی صلح پایدار در منطقه قفقاز جنوبی رد می شــود و 
بالعکس احتمالاً باید درگیری جدیدی در منطقه را شــاهد 
باشیم. هر درگیری جدید در منطقه، به مانند درگیری سال 
2020، به طور مستقیم منافع جمهوری اسلامی ایران را مورد 

تهدید قرار می دهد.

بازتاب

شهادت 2 نفر از بسیجیان سراوان

روابط عمومی قرارگاه قدس نیروی زمینی سپاه روز دوشنبه 
با صدور اطلاعیه ای اعلام کرد: 2 نفر از بسیجیان سراوان که 
با خودرو شخصی از محل کار به سمت منزل در حال حرکت 
بودند توسط عوامل تروریستی مورد سوء قصد قرار گرفته و 

به شهادت رسیدند.
این اطلاعیه می افزاید: جزییات این حادثه تروریستی اعلام 

می شود.
ســراوان از توابع سیســتان و بلوچستان در ۳47 کیلومتری 
جنوب شرق زاهدان مرکز این استان و در همسایگی کشور 

پاکستان واقع شده است.

ســخنگوی وزارت خارجــه درباره روابط با بحرین و بازگشــایی 
سفارتخانه ها اظهار داشت: موضع ما در رابطه با بحرین مثل موضع 
در رابطه با هر کشور مستقل و همسایه ای است که در همسایگی 

ایران قرار دارد.
اســماعیل بقایی افزود: روند برقراری روابط دیپلماتیک فرآیندی 
است که از مدت ها قبل شروع شده بود. رفت و آمد مقامات طرفین، 
وزیر خارجه بحرین طی مدت چند ماه ســه ســفر به ایران داشت. 
ما هم سفری به بحرین در چارچوب رایزنی های منطقه ای داشتیم.

وی بیان کرد: مبحث برقراری روابط دیپلماتیک یکی از موضوعات 

دو کشــور اســت و ادامه دار اســت و طبیعی است درباره مراحل 
اجرایــی کــردن تفاهم ها زمان ببرد ولی این روند به صورت مثبت 

در حال تداوم است.
ســخنگوی وزارت خارجه گفت: با اروپا در مورد همه موضوعاتی 
که مورد علاقه و نگرانی مشترک است صحبت کردیم در حاشیه 
اجلاس مجمع عمومی ســازمان ملل این ابتکار مبتنی بر حســن 
نیت از ســوی جمهوری اســلامی ایران انجام شــد در ادامه هم با 
همین حســن نیت و رویکرد با در نظر گرفتن منافع ملی آماده 
هســتیم.بقایی افزود: قطعنامه 22۳1 شــورای امنیت به صورت 

خودکار بعد از زمان ده ساله منقضی خواهد شد و موضوع هسته 
ایران از دســتور شــورای امنیت خارج خواهد شد گرچه ما از ابتدا 
اعتقاد داشتیم که ورود موضوع ایران به دستورکار شورای امنیت 
هیچ مبنا و توجیه قانونی نداشــته و برنامه هســته ای ایران کاملًا 

صلح آمیز بوده است.
وی دربــاره مذاکــره با آمریکا، گفت: کانــال ارتباطی بین ایران و 
آمریکا سفارت سوئیس است و وجود داشته و همچنان وجود دارد.
بقایی گفت: ما با توجه به عملکرد و رفتار دولت آمریکا حرکت های 

خود را در آینده تنظیم خواهیم کرد.

سخنگوی وزارت خارجه: برقراری روابط دیپلماتیک بین ایران و بحرین زمان می ببرد

گروه بين الملل: چند ســاعت پس از بســته شدن 
مراکــز رأی گیری در کالیفرنیا در ۵ نوامبر، یک 
موشک مینوتمن ۳ از پایگاه نظامی وندنبرگ در 
سواحل اقیانوس آرام به آسمان پرتاب شد. نیم 
ســاعت بعد و 4200 مایل دورتر، ســه کلاهک 
جنگی ساختگی به جزیره مرجانی کواجالین در 
جزایر مارشــال برخورد کردند. زمان بندی این 
آزمایش که هم به روســیه و هم به چین اعلام 
شد، احتمالاً تصادفی نبود: آمریکا پیامی را ارسال 
می کرد. هر کس که انتخاب می شــد، نیروهای 
مسلح آن آماده پاسخگویی به هر تهدیدی بودند.
انتقال ریاست جمهوری آمریکا تا حدی به دلیل 
طولانــی بودن آنهــا به طور غیرمعمول پرفراز و 
نشــیب است. برای بیش از 70 روز، بزرگ ترین 
قــدرت جهان در وضعیتی مبهم بین دو رئیس 
جمهور قرار دارد: یکی در قدرت اما با نفوذ رو به 
کاهش؛ دیگری پیروز که هنوز به میز ریاســت 

نرسیده است.
به گزارش اکونومیســت، تغییر از رئیس جمهور 
جو بایدن به دونالد ترامپ، با توجه به جنگ های 
در حال وقوع در اروپا و خاورمیانه و نگرانی ها در 
مورد شروع یک جنگ جدید در آسیا، ترسناک تر 
از حد معمول است. تحقیر تیم ترامپ نسبت به 
بایدن، سوءظن به "دولت در سایه" و نامزدی های 
نگران کننده اعصاب را آرام نمی کند. تیم ترامپ 
توافقنامه با »اداره خدمات عمومی فدرال ایالات 
متحــده« را امضــا نکــرده و در عمارت خود در 
مار-آ-لاگو بدون خدمت دیپلمات ها، مترجمین 
رسمی یا ارتباطات امن، با رهبران جهانی تماس 

می گیرد.
گاهی اوقات انتقال ها فرصتی برای پیش دستی 
رقباســت؛ در سال 1۹81 انقلابیون ایران چند 
دقیقــه پس از تحلیف رونالد ریگان ۵2 گروگان 
آمریکایی را آزاد کردند. یا از طرف متحدان: این 
هفتــه اتحادیــه اروپا میلیاردها یــورو را صرف 
هزینه های دفاعی کرد. بیشتر اوقات آنها فرصت 
آخر را برای روســای جمهور فراهم می کنند تا 
ســعی کنند میراث خود را تضمین کنند. با این 
حــال، بایــدن، بــی اثرترین و بــی نفوذترین 
سیاســتمدار اســت و جهانی آشــفته را به ارث 
می برد. آیا او می تواند کاری فراتر از وقت گذرانی 

انجام دهد؟
ابتدا با جنگ در اوکراین. ترامپ وعده داده است 
کــه در عــرض یک روز به جنگ پایان دهد. این 
نشان می دهد که او برای وادار کردن اوکراین به 
توافق با روســیه، حمایت از این کشــور را قطع 
خواهد کرد. بنابراین، جنگ ممکن است تشدید 

شــود، زیرا هر دو طرف، به ویژه روســیه، سعی 
می کننــد موقعیــت خود را قبــل از مذاکرات 
احتمالــی آتش بس بهبود بخشــند. میخایلو 
پودولیــاک، مشــاور رئیس جمهــور اوکراین، 
می گوید: »روســیه هنوز به آنچه می خواســت 

نرسیده است. چرا روسیه باید متوقف شود؟«
با کمک نیروهای کره شمالی، ولادیمیر پوتین، 
رئیس جمهور روســیه، ممکن اســت به دنبال 
بازپس گیری قلمرو روســیه در استان کورسک 
باشــد که اوکراین اوایل امســال تصرف کرد. او 
همچنین ممکن است بخواهد زمین های مهمی 
را در اوکرایــن تصرف کند. در همین حال، او در 
تلاش اســت تا با سرد شــدن هوا، شبکه انرژی 
اوکراین را نابود کند و تولید سلاح آن را کاهش 
دهد. به نظر می رسد حداقل خطر توسل روسیه 
به ســلاح های هسته ای اکنون که نیروهایش رو 
به جلو هســتند کاهش یافته اســت؛ و حتی اگر 
پوتیــن فکــر کند که ترامپ از او حمایت خواهد 

کرد.
بایدن، از طرف خود، سعی دارد تمام کمک های 
نظامی باقی مانده که توســط کنگره مجاز شده 
اســت - حدود ۶ میلیارد دلار - را قبل از ترک 
کاخ سفید خرج کند. برخی امیدوارند که او ممکن 
اســت دیر یا زود محدودیت های حملات عمیق 
به روســیه را کاهش دهد. اگر نه با موشــک های 
آمریکایــی، حداقل با موشــک های اروپایی با 
اســتفاده از فناوری آمریکایی باشــد. همه اینها 
ممکن است برای متوقف کردن پیشروی روسیه 

بسیار کم باشد.
سیگنال های ترامپ مانند همیشه متفاوت است. 
نامزدهای اعلام شده و واقعی نمایندگان تندرو 
کنگــره، مانند مارکــو روبیو، به عنوان وزیر امور 
خارجه، و مایک والتز، به عنوان مشــاور امنیت 
ملــی، امیدهایی را در میان متحدان ایجاد کرد 
که ممکن اســت ترامــپ به یک رئیس جمهور 
متعــارف جمهــوری خواه تبدیل شــود. گفته 
می شود که او گفتگویی با پوتین داشته است )که 
کرملین آن را تکذیب کرد( و در آن به روســیه 
هشــدار داد که درگیری در اوکراین را تشــدید 
نکند. ســپس، پسر بزرگتر ترامپ با خوشحالی 
کلیپی را بازنشــر کرد که می گفت اوکراین در 
شــرف از دســت دادن »کمک هزینه« است. در 
عیــن حال نامزدی یک مجری تلویزیونی یعنی 
پیت هگزث، به عنوان وزیر دفاع، نگرانی از هرج 

و مرج در پنتاگون را افزایش می دهد.
خاورمیانه نیز چندین خطر را ایجاد می کند. یکی 
از آنها این است که جنگ منطقه ای یک ساله که 
از غزه آغاز شــد و به لبنان و فراتر از آن افزایش 
یافت، گسترش یابد. ایران و اسرائیل در چرخه ای 
از بمباران متقابل گرفتار شده اند. اسرائیل آخرین 
حملــه را در 2۶ اکتبــر بــا حملات هوایی علیه 
سیستم های دفاع هوایی ایران و تأسیسات تولید 
موشک انجام داد. ایران متعهد شده است که به 
اســرائیل ضربه بزند. ممکن اســت این کار را از 
طریق نیابتی در عراق انجام دهد، نه مستقیماً با 
موشک های بالستیک، همانطور که امسال دو بار 

انجام داده است.
ایــران می داند که ترامپ به سیاســت »فشــار 
حداکثری« علیه آن باز خواهد گشــت. برخی از 
دیپلمات هــا معتقدنــد کــه ایــران اکنــون 
خویشتن داری خواهد کرد. اما برخی دیگر فکر 

می کنند که به هر حال حمله خواهند کرد.
خطر دیگر این است که اسرائیل به دنبال بهبود 

موقعیت خود باشد، شاید با حمله پیشگیرانه به 
ایران و زدن تاسیسات هسته ای یا انرژی که بایدن 
در دوره های قبلی مانع آن شــده بود. اســرائیل 
همچنین ممکن اســت در جبهه های دیگر نیز 
حرکت کند. ارتش آن در حال محاصره شــمال 
غزه اســت، جایی که سازمان ملل متحد نسبت 
به قحطی قریب الوقوع هشدار داده است. به نظر 
می رســد که مصمم است فلسطینی ها را از این 
بخش از سرزمین بیرون کند - جایی که برخی 
از اسرائیلی های راست گرا امیدوارند شهرک های 
یهودی را که در سال 200۵ تخریب شده بودند، 
بازسازی کنند. بتسلئیل اسموتریچ، وزیر دارایی 
راســت افراطی اسرائیل، در 1۳ نوامبر گفت که 
دستور آماده سازی برای الحاق شهرک های کرانه 

باختری اشغالی را صادر کرده است.
بنیامین نتانیاهو، نخســت وزیر اسرائیل، دلیلی 
دارد کــه باور کند آزادی عمــل زیادی خواهد 
داشت. ترامپ در دوره اول خود از اسرائیل حمایت 
قــوی کــرد. با وجود تنش های اخیر بین این دو 
رهبــر، او اخیراً مایک هاکابی، فرماندار ســابق 
آرکانزاس و یک اونجلیکال طرفدار شهرک سازی 
را به عنوان سفیر خود در اسرائیل منصوب کرده 

است.
بایــدن بــه طــور مــداوم در میانجیگری برای 
آتش بــس یا وادار کردن نتانیاهو به کاهش رنج 
غیرنظامیان در غزه ناکام مانده است. ضرب الاجل 
۳0 روزه آمریکا برای اســرائیل برای گســترش 
جریان کمک ها به غزه، که با تهدید از دست دادن 
برخی از تســلیحات پشتیبانی می شد، منقضی 
شده است و آمریکا هیچ اقدامی انجام نداده است.
نگرانی نهایی این اســت که ایران، با غنی سازی 
ذخیره ای از اورانیوم نزدیک به سطح تسلیحاتی، 
ممکن اســت در ساخت بمب هسته ای تعجیل 

کند.
در آسیا، ماه های آینده نیز ممکن است پرتنش 
باشــد. چین امســال دو تمرین نظامی بزرگ در 
نزدیکی تایوان انجام داد. مانورهای بعدی ممکن 
اســت در اوایل ژانویه، زمانی که رئیس جمهور 
تایوان، لای چینگ-ته، سخنرانی سال نو را ایراد 
می کند، انجام شــود. چین احتمالاً صرف نظر از 
اینکه او چه می گوید، واکنش تند نشان خواهد 
داد. یکی دیگر از نقاط تنش ممکن است زمانی 
باشــد که او یک ســفری به آمریکا داشته باشد، 
همانطور که معمولاً روسای جمهور جدید تایوان 

انجام می دهند.

 بایدن بارها گفته اســت که آمریکا از تایوان در 
صورت حمله چین دفاع خواهد کرد. ترامپ این 
موضوع را زیر سؤال برده است. یا با مقایسه خود 
با یک گانگســتر، گفته است که تایوان باید پول 
»محافظت« بیشــتری پرداخت کند. برخی در 
تایوان فکر می کنند که این کشور باید هزینه های 
دفاعــی خــود را از 2.۵٪ به 4٪ افزایش دهد. به 
طــور قابل توجهی، مقامات تایوان همچنین در 
حال بحث در مورد یک سفارش بزرگ سلاح های 
آمریکایی هستند، از جمله جنگنده های اف-۳۵، 
سیســتم های دفاع هوایی، کشتی های جنگی 
ایجیس و سیســتم رادار هوایی پیشرفته ای-2 
دی هاوک آی. دولت های متوالی آمریکا از تایوان 
خواســته اند از چنین تجهیزات گران قیمتی که 
به ســرعت در جنگ از بین می رود، خودداری 
کند. اما تایوان ممکن است احساس کند که به 
آن کمــک می کنــد تا با آزار و اذیت فعلی چین، 
به دور از جنگ مقابله کند و اگر توجه ترامپ را 

جلب کند، همه چیز بهتر خواهد شد.
فیلیپین که با گارد ساحلی چین بر سر آب های 
مورد اختلاف در دریای چین جنوبی درگیر شده 
اســت، اعلام کرده است که می خواهد سیستم 
موشــکی میان برد تایفون را از آمریکا خریداری 

کند.
ممکن است در جاهای دیگر نیز مشکلاتی ایجاد 
شود. کره شمالی در حال آزمایش موشک هایی 
است که قادر به رسیدن به ایالات متحده قاره ای 
هستند و ممکن است با توجه به ائتلاف دفاعی 
اخیر خود با روسیه جسورتر شود. ترکیه ممکن 
است احساس کند که این لحظه مناسبی برای 
آغــاز یک حمله جدید علیــه مبارزان کرد در 
شــمال ســوریه اســت. ممکن است موجی از 
مهاجــران ســعی کنند قبــل از اینکه ترامپ 
محدودیت هــای جدیــدی اعمال کند، به مرز 

آمریکا هجوم ببرند.
عدم قطعیت زیادی در مورد ترامپ وجود دارد. 
طرفــداران او معتقدنــد که غیرقابل پیش بینی 
بــودن، بازدارندگی آمریکا را تقویت می کند. اما 
یــک رئیس جمهور تحریک پذیــر و معامله گر 
همچنین متحدان را می ترســاند - به ویژه اگر 
قصد داشته باشد تعرفه های 10 تا 20 درصدی 
را بر همه کشورها، دوست یا دشمن، اعمال کند. 
و همه می دانند که خیلی زود، این ترامپ است 
که کنترل موشک های مینوتمن ۳ آمریکا و سایر 

ابزارهای قدرت آن را در دست خواهد داشت.

ابوالفضل خدائی
روزنامه نگار

 میدانِ بازی 

در دست ایران

منطقه خطر بين بايدن و ترامپ
محمد حسین معصوم زاده

 کارشناس سیاسی



کارگران منتظر افزایش حقوق باشند
 تغيير مهم فرمول محاسبه حقوق كارگران

وزیر امور اقتصادی و دارایی: سعی می کنیم بودجه توازن داشته باشد

گروه اقتصادی: حدود 4 ماه به پایان ســال باقی مانده اســت و به گفته 
مقامات کارگری و کارفرمایی مطابق سنوات گذشته می بایست از آذر 
ماه جلسات کمیته مزد ذیل شورای عالی کار برای بررسی سبد معیشت 
و دستمزد آغاز به کار کند. با توجه به اینکه همواره یکی از مشکلات 
کارگران در شورای عالی کار عدم تناسب حقوق با دستمزد بوده است، 
هیچ وقت دستمزد مطابق تورم تعیین نشده و این باعث کاهش قدرت 

خرید جامعه کارگری شده است.
 همین مســئله باعث شــد طرح اصلاح ماده 41 قانون کار با تاکید بر 
افزایش دستمزد کارگران به اندازه تورم در تیرماه سال جاری توسط 
آقای ظهوریان عضو کمیســیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی با 

امضای برخی نمایندگان مطرح شود.
طی 4 ماه گذشــته شــاهد خبرهای ضدونقیضی از طرح اصلاح ماده 
41 برای تعیین مزد کارگران به اندازه تورم از سوی برخی نمایندگان 
بودیم، و در ابتدا اعلام شــد این طرح را هیئت رئیســه مجلس اعلام 
وصول کرده و به کمیسیون اجتماعی مجلس ارجاع داده است، ولی 
در نهایت مشــخص شــد که هنوز این طرح را هیئت رئیســه مجلس 

اعلام وصول نکرده است.
در زمان حاضر این طرح که می تواند بخشی از مشکلات جامعه کارگری 
درباره دستمزد را رفع کند، در هیئت رئیسه مجلس است و به اعتقاد 
کارشناســان با توجه به اینکه حدود 4 ماه تا پایان ســال باقی مانده 
است، باید سریعتر این طرح به کمیسیون اجتماعی ارجاع شود و در 
آن کمیسیون بررسی شود تا در تعیین دستمزد 1404 کارآیی لازم 
را داشته باشد، در واقع فرصت زیادی برای مجلسی ها درباره تصویب 
این طرح نیست، چرا که تنها 4 ماه تا پایان سال و برگزاری جلسات 

مزدی و بررسی های مختلف پیرامون دستمزد باقی مانده است.
هرچند رئیس کمیسیون اجتماعی معتقد است، حتی پیشنهاد آقای 
ظهوریان هم اگر همین امروز به تصویب مجلس برســد، خیلی بعید 

است که اجرای آن به سال جاری برسد.
علی بابایی کارنامی، رئیس کمیســیون اجتماعی مجلس شــورای 
اســلامی، به صورت کامل دیدگاه های خود درباره دســتمزد را بیان 

کرده است.
بابایی درباره آخرین وضعیت طرح اصلاح ماده 41 می گوید: این بحث 
واقعاً یکی از موضوعات مهم و چالش برانگیز است. ماده 41 قانون کار 
به دو بخش اساسی اشاره دارد که اول تناسب افزایش مزد با تورم که 
به نوعی باید برای تعیین حداقل دستمزد کارگران در نظر گرفته شود 
و مسئله دومی که مورد تاکید قرار داده این است که مصوبه شورای 

عالی کار پس از تصویب باید به تأیید وزیر کار برسد.
وی افزود: در رابطه با پیشــنهاد آقای ظهوریان باید بدانید که هنوز 
فرآیند اداری آن طی نشــده تا به کمیســیون اجتماعی برسد و تا این 
پیشــنهاد به کمیســیون نرسد، قانوناً ما مسئولیتی در قبال این طرح 
نداریم. البته نظر ما این اســت که این پیشــنهاد هم نمی تواند مشکل 

مزد کارگران را حل کند چرا که حتی اگر میزان افزایش حقوق کارگران 
بر اساس تورم اعلامی از سوی مراجع رسمی هم تعیین شود، مسئله 
ترکیب اعضای شورای عالی کار یک چالش بزرگ در این مسیر است.

بابایی گفت: ما معتقدیم اکثر کارفرمایان بزرگ و اقتصاد حلال کشور 
مشکلی با افزایش مزد ندارند، چرا که معتقدند اگر یک ریال به حقوق 
کارگر اضافه کنند، در حقیقت به خودشان خدمت کرده اند و از باب 
ترحم به کارگر نگاه نمی کنند بلکه نگاه شان به رشد و گسترش تولید 

در کشور است.
رئیس کمیســیون اجتماعی مجلس معتقد اســت، باید به طور جدی 
نگاهی عقلانی و منطقی به موضوع حقوق و دســتمزد داشــته باشیم. 
بــه نظــر من، دولت ها باید نگاه خود را تغییر دهند. اگر ما می خواهیم 
به رشــد اقتصادی و رفاه مردم کمک کنیم، باید به کارگران به عنوان 
ســرمایه انســانی نگاه کنیم، نه به عنوان افرادی که باید فقط از آن ها 
حمایت شود. این تفکر که کارگر به عنوان یک "مستحق ترحم" است، 
اشتباه است. کارگر سرمایه است، سرمایه ای که کشور می تواند از آن 

برای رشد اقتصادی بهره برداری کند.
وی افزود: اگر کارگران حقوق مناســبی داشــته باشند، این به خودی 
خود باعث افزایش بهره وری و تولید می شود. به همین دلیل باید این 
نگاه تغییر کند تا کشــور در مســیر توســعه قرار گیرد. متأسفانه، این 
تغییر نگاه هنوز به طور کامل در دســتگاه های اجرایی و نهادها دیده 

نمی شود.
بابایی در پاســخ به اینکه راهکار شــما برای حل ریشه ای مسئله مزد 
کارگران چیست؟، می گوید: اولاً، مجلس باید با توجه به واقعیت های 
اقتصادی و شرایط موجود، از اصلاحات اساسی در این زمینه حمایت 
کند. به ویژه در مسائل مرتبط با اقتصاد حلال و جلوگیری از دخالت های 
اقتصاد حرام که توسط برخی از افراد و گروه ها انجام می شود. به طور 
خاص، برخی از ســفته بازان و افرادی که به طور غیرقانونی در اقتصاد 

کشور دخالت می کنند، باید تحت نظارت دقیق تری قرار گیرند.
وی اضافه کرد: در عین حال، باید از شورای عالی کار خواسته شود که 
در تصمیم گیری هــا آزادانــه عمل کند و پیشــنهادات خود را به طور 
منطقــی و در جهــت منافع کارگران و تولید کشــور ارائه دهد. وقتی 
صحبت از تورم می شــود، دولت و مجلس باید با هم هماهنگ عمل 
کنند تا تورم واقعی در کشــور بررســی و در تعیین حداقل دســتمزد 

لحاظ شود.
بابایی گفت: بحث اصلی این است که باید تفکر اقتصادی کشور تغییر 
کند. تا زمانی که نگاه دولت ها و دستگاه های اجرایی نسبت به کارگران 
و اقتصاد تغییر نکند، هیچ اصلاح جدی در این زمینه ها انجام نخواهد 
شــد. در زمان حاضر، شــاهدیم که برخی از وزرا و مسئولین در دولت 
حتــی جــرأت تصمیم گیری ندارند و به دلیل تــرس از مخالفت ها، 
تصمیمات لازم را نمی گیرند. چالش های موجود در خصوص اقتصاد 
حلال و اقتصاد حرام نیز باید حل شود. بسیاری از کارفرمایان در واقع 

خودِ دولت هستند، ولی متاسفانه برخی از آن ها در پی منافع شخصی 
خود هســتند و نه منافع جمعی. در همین راســتا، باید تلاش کنیم تا 
همگان به این نتیجه برسند که افزایش دستمزد کارگران تنها به نفع 

آن ها نیست، بلکه در افزایش تولید و رونق اقتصادی نیز تأثیر دارد.
وی معتقد است: در نهایت، مجلس باید در این زمینه با دولت همگام 
شود و طرح های اصلاحی را پیگیری کند. اگر این نگاه تغییر کند، نه 
تنها وضعیت کارگران بهبود می یابد، بلکه اقتصاد کشــور نیز تقویت 
خواهد شــد. چالش دیگری که در مســیر تعیین مزد وجود دارد این 
است که وزیر کار باید مصوبه شورای عالی کار را تأیید کند. خب کدام 
وزیر در این کشور عرضه دارد بدون نظر دولت تصمیمی اتخاذ کند. 
شاهد مثال این مسئله آقای عبدالملکی در دولت سیزدهم بود. خب 

این بنده خدا را چه کسی برکنار کرد؟
به گفته وی، در ابتدا باید اشاره کرد که در سطح کلان اقتصادی سه 
شاخص اصلی رشد اقتصادی مطرح است: زمین، سرمایه و نیروی کار 
که البته در این ســال ها، فناوری نیز به این عوامل افزوده شــده است. 
نکته مهم در اینجا این اســت که در ایران، قیمت تمام شــده مزد به 
نسبت قیمت تمام شده کالاها در ایران به نسبت سایر کشورها بسیار 
پایین است. برای مثال، قیمت تمام شده مزد به کالا در ایران کمتر از 
12 درصد است و در برخی استان ها این رقم به ۵ درصد هم می رسد، 
در حالی که در بسیاری دیگر از کشورها، این درصد به 2۵ درصد هم 
می رسد، این نشان می دهد که ایران در بهره وری نیروی کار و تولید 
هنوز نتوانســته اســت به سطح مطلوب برسد و باید برای این موضوع 

تدابیر ویژه ای اندیشیده شود.
بابایی افزود: یکی از اقداماتی که به منظور افزایش بهره وری نیروی کار 
انجام شــده، تصویب قانون پاداش بهره وری در ســطح تولید است. در 
این قانون، پاداش هایی برای تولید بالاتر از ظرفیت اسمی واحدهای 
تولیدی در نظر گرفته شده است. این پاداش ها که به عنوان یک مشوق 
برای افزایش بهره وری طراحی شــده اند، می توانند به بهبود شــرایط 
اقتصادی کمک کنند. من به عنوان نماینده پیشین کارگران، در طول 
دورهٔ نمایندگی خود، با همکارانم در شورای کار و سایر مسئولان، در 
این راســتا تلاش هایی برای تصویب آیین نامه پاداش بهره وری انجام 
دادیم.وی می گوید: در ارتباط با تعیین مزد کارگران ما بجز پیشنهادی 
که آقای ظهوریان ارائه کرده، طرح کامل تری را در کمیسیون اجتماعی 
کلیــد زده ایــم کــه هم اکنون مراحل آخر را در زمینــه تدوین و کار 
کارشناسی در مرکز پژوهش ها سپری می کند تا در نهایت بر اساس 
قوانین کار و تجربیات سایر کشورها در زمینه مزد کارگران، به تصویب 
برســاند. کار بررســی این طرح احتمالاً تا یک الی دو ماه آینده در 
کمیسیون اجتماعی آغاز می شود. طبیعتاً با توجه به سیر قانونی که 
یک طرح باید طی کند، اجرا این طرح به امسال نخواهد رسید. حتی 
پیشنهاد آقای ظهوریان هم اگر همین امروز به تصویب مجلس برسد، 

خیلی بعید است که اجرای آن به سال جاری برسد.

گروه اقتصادی: عبدالناصر همتی وزیر امور اقتصادی و دارایی در خصوص شائبه 
تغییر رویکرد اقتصادی وی از سیاســت های انقباضی به انبســاطی از دولت 
روحانی تا پزشکیان و نیز چرایی استقراض زودهنگام دولت از صندوق توسعه، 
گفت: در زمان دولت ]روحانی[، بنده با استقراض مخالف بودم اما اجبار زمانه 

و تصویب سران قوا و ابلاغ آنان، ما را مجبور به این کار کرد.
وی افزود: زمانی که ما در بودجه کسری داریم، این اتفاق ]استقراض اجباری[ 
می افتد. در حال حاضر هم بودجه کشور دارای کسری است، بنابراین استقراض 
از صندوق توسعه ملی اتفاق می افتد.وزیر اقتصاد در پاسخ به سؤال دیگر مبنی 
بر تورم زا بودن اســتقراض از صندوق توســعه ملی، اظهار کرد: دیگر چه کار 
می توانیــم بکنیــم؟ آیا اول هر مــاه می توانیم حقوق کارمندان را ندهیم؟ آیا 
می توانستیم طلب گندم کاران و پول پرستاران را ندهیم؟ در حالی که جای 
دیگــری وجــود ندارد که مطالبات و پول ایــن بخش ها را بدهد؛ لذا در آخر، 

دولت مجبور می شــود اســتقراض کند و بانک مرکزی هم بالاخره این اجبار 
]را می پذیرد.[

تلاش می كنيم نقدينگی خيلی افزايش نيابد ��
همتی با اشــاره به کنترل نرخ رشــد نقدینگی، بیان کرد: البته همه تلاش ما 
این است که در این مسیر، ]حجم[ نقدینگی خیلی بالا نرود و افزایش نیابد؛ 
این موضوعی است که چه در دولت فعلی و چه در زمان دولت دوازدهم، سعی 
مــن بــر کنترل آن بوده اســت.وی ادامه داد: قبــول کنیم و بپذیریم که اگر 
سیاست های ما بیش از اندازه انقباضی باشد، تولید صدمه می بیند. در حال 
حاضر رشد اقتصادی ما آنچه مطلوب برنامه هفتم توسعه است، نبوده و خیلی 
پایین تر از نرخی است که مشخص شده است؛ بنابراین ما نمی توانیم صرفاً به 
سیاســت های انقباضی فکر کرده و تولید را فراموش کنیم، زیرا تولید برای 

کشور بسیار مهم است و به موضوع اشتغال ارتباط پیدا می کند.

دنبال ايجاد بالانس ميان رشد اقتصادی و كنترل تورم هستيم ��
وزیر اقتصاد گفت: به دنبال ایجاد بالانس و تعادل میان رشد اقتصادی و کنترل 
تورم هستیم؛ البته تاکید بر اینکه فقط می خواهیم قیمت ها را کنترل کنیم 
و ]در نتیجه[ رشد اقتصادی تولید و بیکاری را دچار مشکل و گرفتاری کنیم، 
درست نیست، زیرا این موضوع برای جامعه مهم است. بنابراین سعی می کنیم 
بودجه توازن داشته باشد؛ هم خیلی آثار انبساطی تورمی نداشته باشد و هم 
اینکه تولید لطمه نبیند.همتی با اشاره به مشکلات واحدهای تولیدی متذکر 
شد: در حال حاضر خیلی از واحدهای تولیدی مراجعه می کنند و می گویند 
که مشکل تأمین نقدینگی برای روند کاری خود و تولید دارند. این موضوع 
مهمی اســت، لذا در دولت بحث شــده اســت و رسیدیم به این نکته که باید 
تنگنای نقدینگی را از بین ببریم و به گونه ای عمل نشود که تنگنای نقدینگی 

آنقدر شدید باشد که موجب متوقف شدن کل اقتصاد کشور شود.
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قانون افزایش سن بازنشستگی تغییر کرد؟

اقتصاد آنلاين: رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس گفت: همان زمان 
بررســی افزایش ســن بازنشستگی که به عنوان یکی از مواد لایحه 
برنامه هفتم مطرح شده بود، مشخص بود که چون این موضوع جزو 
قوانین دائمی نیست، چندان ضمانت اجرایی ندارد و به نظر می رسد 
که همان زمان هم هدف دولت و مجلس این بود که یک هشداری 

به کشور بدهند که اوضاع صندوق ها خراب است.
بر اساس مصوبه که تبدیل به قانون شد، سال اول و دوم اجرای قانون 
برنامه هفتم توســعه هیچ گروهی از کارمندان مشــمول این قانون 
نمی شــوند و تنها گروهی از کارمندان آن هم در ســال های سوم تا 
پنجم اجرای قانون برنامه مشــمول می شــوند. ضمن اینکه تجربه 
نشــان داده کــه در خوشــبینانه ترین حالــت 40 درصد از احکام 

برنامه های توسعه ای اجرا می شود.
البته نظر ما در کمیسیون اجتماعی این است که حتی اگر این قانون 
قابلیت اجرا هم داشــته باشــد، برای کارمندان مشــغول بکار یک 
بی عدالتی محض است. چرا که این دسته از کارمندان سال ها پیش 
با یک قرارداد متفاوت استخدام شده اند و اصول این است که قانون 

برای شاغلان آینده باشد.

 پاداش و عیدی پایان سال کارمندان دولت 
چقدر است؟

خبرآنلاين: رئیس سازمان امور اداری و استخدامی گفت: در خصوص 
ساماندهی نیروهای شرکتی کارگروهی متشکل از سازمان برنامه 
و بودجه، سازمان امور اداری و استخدامی و معاونت حقوقی ریاست 
جمهوری تشــکیل شده اســت.علاءالدین رفیع زاده افزود: در آن 
کارگروه تصمیماتی اتخاذ شــده، به طوری که در این ســامانه ابتدا 
اطلاعات همه کارمندان را بگیریم تا بتوانیم با نگاه باز تصمیم گیری 
کنیم و اگر بار مالی داشت حتماً دیده شود.وی ادامه داد: این اطلاعات 
تا پیش از پایان سال در صورت همکاری دستگاه های اجرایی جمع 
آوری شــده و این ســامانه تکمیل خواهد شــد و پس از آن تکلیف 
نیروهای شــرکتی را مشخص خواهیم کرد.رفیع زاده با بیان اینکه 
مبنای ما نگاه کارشناســی و عقلانیت اســت، تصریح کرد: احتمالاً 
آزمون اســتخدامی تا پایان ســال نخواهیم داشت و به احتمال زیاد 
در اردیبهشت ماه سال آینده آزمون بعدی برگزار خواهد شد.رفیع 
زاده در خصوص پاداش و عیدی پایان ســال کارکنان دولت هنوز 

تصمیم گیری نشده است.

۱۰ آذر آغاز بررسی بودجه در مجلس

ايســنا: ســخنگوی هیات رئیسه مجلس با بیان اینکه جلسه علنی 
امروز برگزار نمی شود، گفت که جلسات علنی مجلس برای بررسی 
جزئیات لایحه بودجه 1404 از 10 آذر در دو و یا سه نوبت برگزار 
می شــود.عباس گودرزی توضیح داد: بعد از تصویب کلیات لایحه 
بودجه 1404 در مجلس، کمیسیون تلفیق در جلساتی به بررسی 
جزئیات پرداخته اســت.فرصت بررســی جزئیات لایحه بودجه در 
کمیسیون تلفیق تا سه شنبه ۶ آذر خواهد بود و بعد از آن نمایندگان 
۳ روز فرصت برای ثبت پیشنهادات خود درباره گزارش کمیسیون 
تلفیق را دارند. بر این اســاس بررســی جزئیات لایحه بودجه سال 
آینده از روز شنبه 10 آذرماه در مجلس آغاز خواهد شد.محمدباقر 
قالیباف رئیس مجلس هم دیروز در جلسه کمیسیون تلفیق حضور 
پیدا کرد و به طرح مواردی درباره حقوق و دستمزد و تسهیلات و 

توجه به کارمندان و کارگران پرداخت.

همسان سازی حقوق بازنشستگان کشوری 
چه زمانی است؟

اقتصادآنلاين: همسان سازی حقوق بازنشستگان کشوری از مهرماه 
140۳ آغاز شده است.

بر اســاس اعلام معاون فنی و امور بیمه ای صندوق بازنشســتگی 
کشــوری، احکام متناسب ســازی صادر شــده و حقــوق مهرماه 
بازنشستگان همراه با مابه التفاوت ناشی از متناسب سازی پرداخت 
شــده اســت. از این پس، حقوق بازنشستگان تا پایان سال با اعمال 

40 درصد اجرای متناسب سازی واریز خواهد شد.
در آبان ماه 140۳ نیز همسان ســازی حقوق بازنشستگان کشوری 

ادامه دارد.

زمان واریز و برداشت یارانه آبان دهک ۴ تا ۹
 

جماران: طبق اطلاعیه سازمان هدفمندی یارانه ها، یارانه معیشتی 
آبان 140۳ دهک چهارم تا نهم، ســاعت 24 روز چهارشــنبه مورخ 
140۳/07/۳0 به حســاب سرپرســتان خانوار واریز خواهد شد و از 

بامداد روز پنجشنبه قابل برداشت است.
برای اطلاع از یارانه نقدی خود، می توانید به وب سایت پنجره ملی 
 "www.sso.my.gov.ir" خدمات دولت هوشــمند به نشــانی
مراجعه کرده و با وارد کردن شماره تلفن همراه سرپرست خانوار، 

اطلاعات مورد نیاز را دریافت کنید.
همچنیــن در صــورت اعتراض به مقدار یارانه، می توانید در همین 

وب سایت اعتراض خود را ثبت کرده و درخواست بررسی کنید.

تداوم اختلال در سامانه جامع تجارت

ايلنا: فعالان اقتصادی از تداوم اختلال در سامانه جامع تجارت خبر 
می دهند.بر اساس بررسی های میدانی، فعالیت سامانه جامع تجارت 
از یک هفته پیش دچار اختلال شــده و با وجود گذشــت یک هفته 
از اختلال در این سامانه مسئولان این سامانه نه تنها نسبت به رفع 
خطاهــا اقدامــی نکرده اند بلکه توضیحی هم در ایــن رابطه ارائه 
نمی دهند.بنابر اعلام فعالان اقتصادی روند فعالیت ســامانه جامع 
تجارت در سرویس دهی های مختلف دچار اختلال شده است که 
از جمله می توان به عدم امکان ثبت منشأ ارز، عدم امکان ویرایش 
ثبت سفارش، عدم امکان ارسال به تجارت داخلی، عدم امکان اخذ 
شناســه کالاهای وارداتی، عدم امکان استعلام فروشنده خارجی و 

عدم امکان ثبت فاکتور فروش داخلی اشاره کرد.

بازتاب

کاظم جلالی، سفیر ایران در روسیه در نشست هماهنگی برگزاری 
ســومین نمایشــگاه بین المللــی تجارت با اوراســیا، گفت: از 
بزرگ ترین اهداف ما گسترش تجارت است و در این زمینه برخی 
مناطق امتیازات قابل توجهی برای ما دارند از جمله این مناطق 

اتحادیه اقتصادی اوراسیا و ایران است.
وی افزود: ایران تقاضای عضویت ناظر در اتحادیه را دارد و انشالله 

این موضوع در دسامبر بررسی و نهایی خواهد شد.
سفیر ایران در روسیه خاطرنشان کرد: موافقت نامه تجارت آزاد 
با اوراسیا سال گذشته در سنت پترزبورگ امضا شد، این توافق 

نامه در مجالس چهار کشور امضا شده و در قزاقستان هم امضای 
آن نزدیک است بنابراین امضای این توافقنامه در مجلس منافع 
زیادی برای کشور در پی دارد از جمله اینکه بیش از 80 درصد 
کالاها مشمول رفع تعرفه و در صادرات به روسیه معاف از پرداخت 

تعرفه می شود.
جلالی تاکید کرد: ما باید بیشــتر از هم شــناخت پیدا کنیم و 
برگزاری نمایشــگاه ها کمک زیادی به این موضوع می کند و بر 
همین اساس سومین نمایشگاه بین المللی تجارت با اوراسیا ۳ 

تا ۶ اسفند ماه سال جاری برگزار می شود.

محمدعلی دهقان دهنوی، رییس کل ســازمان توسعه تجارت 
ایران هم در این نشست، گفت: پیمان تجارت آزاد با اوراسیا سال 
گذشته امضا شد و از آنجا که امضای پیمان تجارت ترجیحی با 
ایــن منطقــه تجربه خوبی بود به امضــای پیمان تجارت آزاد با 

اوراسیا امضا انجامید.
دهقان دهنوی در ادامه بر لزوم امضای ســریع تر این توافقنامه 
در مجلس ایران تاکید کرد و گفت: با توجه به اینکه این موافق 
نامه در چهار کشــور اوراســیا امضا شده اگر در مجلس ایران هم 

امضا شود فرآیند اجرایی شدن آن آغاز می شود.

عضویت ناظر ایران در اوراسیا بزودی نهایی می شود

یارانه ای که 
روزبه روز در 

حال آب رفتن و 
بی ارزش شدن 
است و حداقل 

انتظار این 
است که 

همچون تغییر 
نرخ ارز از 4200 
به 28۵00 برای 

دلار ترجیحی 
در سال 1401، 

مبلغ یارانه 
نقدی نیز 

افزایش پیدا 
کند، اما 
سازمان 

برنامه وبودجه 
نسبت به این 
دغدغه مردم، 

توجهی ندار

گــروه اقتصادی: یکــی از مهم تریــن تصمیمات 
بودجه ای دولت برای سال آینده، تغییر در سیاست 
ارزی اســت. به گونه ای که دولت در لایحه بودجه 
1404 بــه دنبال افزایش نــرخ ارز ترجیحی برای 
واردات کالاهای اساســی و داروســت که این روند 
منجر به افزایش حداقل ۳۵ درصدی سبد هزینه ای 

مردم می شود.

لایحه بودجه سال آینده به صراحت بیان می کند 
که در سال 1404، نرخ ارز ترجیحی برای واردات 
کالاهای اساسی و دارو متناسب با میزان نرخ تورم، 
افزایش می یابد. این در شرایطی است که در بودجه 
سال جاری، نرخ ارز ترجیحی برای واردات کالاهای 
اساسی و دارو، به ازای هر دلار 28۵00 تومان است.
در این خصوص، مژگان خانلو ســخنگوی ســتاد 
بودجه 1404 در جدیدترین اظهارنظر گفته است: 
نرخ تســعیر ۳8۵00 تومان برای کالاهای اساسی 

و دارو در نظر گرفته شده است.
رقمی که در مقایسه با دلار 28۵00 تومانی که به 
نام دلار فرزین معروف است، 10 هزار تومان معادل 
۳۵ درصد افزایش خواهد داشت که نشان می دهد 
در سال آینده، قیمت کالاهای اساسی و دارو نسبت 
به سال جاری، بدون در نظر گرفتن سایر هزینه ها، 
حداقل ۳۵ درصد گران تر می شــود. تغییر قیمتی 
که فشار مضاعفی به دخل و خرج مردم وارد می کند.

يارانه نقدی همان 300 هزار تومان؟ ��
این تغییر نرخ توسط دولت در حالی است که انتظار 
می رفــت بــا افزایش نرخ ارز برای واردات کالاهای 
اساســی، شاهد افزایش مبلغ یارانه های نقدی در 
سال آینده باشیم. موضوعی که چند روز قبل توسط 
سخنگوی ستاد بودجه 1404 پاسخ داده شد و آب 
پاکی روی دست مردم ریخته شد، چراکه این مقام 
مسئول اعلام کرد: مبلغ یارانه های نقدی در سال 
آینده، قابت می ماند و تغییری در آن اعمال نخواهد 
شــد. هرچند خانلو وعده داد که در صورت حذف 
برخی افراد یارانه بگیر، منابع آزادشده به سایر یارانه 

بگیران واجد شرایط تخصیص می باید.
اظهار نظری که نشان می دهد دولت با وجود افزایش 
نرخ ارز کالاهای اساسی، توجهی به کاهش ارزش 
شــدن مبلغ یارانه نقدی ۳00 هزارتومانی ندارد. 
یارانه ای که روزبه روز در حال آب رفتن و بی ارزش 
شــدن است و حداقل انتظار این است که همچون 
تغییــر نــرخ ارز از 4200 بــه 28۵00 برای دلار 
ترجیحــی در ســال 1401، مبلغ یارانه نقدی نیز 
افزایش پیدا کند، اما سازمان برنامه وبودجه نسبت 

به این دغدغه مردم، توجهی ندارد.
بنابراین، با سیاســت جدید دولت برای افزایش 

۳۵ درصــدی نرخ ارز کالاهای اساســی و دارو و 
همچنین کاهش حدود ۳ میلیارد دلاری ســبد 
ارز ترجیحی در بودجه، از ابتدای سال آینده باید 
منتظر رشــد قیمت اقلام مهم وارداتی و دارویی 
باشیم. کالاهایی که در ماه های ابتدای 1401 با 
جراحی اقتصادی دولت سیزدهم و با افزایش نرخ 
ارز از 4200 به 28۵00، مشــمول گرانی شــد و 
حالا دوباره چنین اتفاقی قرار است بیفتد، با این 
تفاوت که این بار خبری از تغییر مبلغ یارانه نقدی 
۳00 هزارتومانی نیست، یارانه ای که با دلار آزاد 

حدود 4 دلار است.

افزایش حداقل 
۳۵ درصدی 
سبد  هزینه 
مردم در 1404

شـوک  بودجـه ای
 در راه است



رئیس پلیس راهور تهران: مورتورها در تهران از ماشین ها 
بیشتر شده اند

فــارس: رئیــس پلیس راهور تهران بــزرگ با بیان این مطلب که مورتورها در 
تهران از ماشین ها بیشتر شده اند، گفت: در ۵0 نقطه از تهران کفی های پلیس 
مســتقر شــده و موتورهایی که پلاکشان پوشــش و مخدوشی دارد علاوه بر 
جریمه 700 هزار تومانی به پارکینگ منتقل می شوند و دیگر از توقیف ساعتی 
خبری نیســت. سردار ســید ابوالفضل موسوی پور تصریح کرد: در سال های 
گذشته در برخورد با تخلفات موتورسواران توقیف با کفی و کلاس های آموزشی 
و بازکردن چرخ های موتور و طرح موتوریار و... انجام گرفت تا اینکه در نهایت 
به طرح 10 رســید.وی گفت: در این ســال ها و به خصوص در 11 ماه تلاش 
راهور هدف این بود که استفاده از کلاه ایمنی را نهادینه کنیم که این از 20 
درصد به 42 درصد اســتفاده رســیده و 4 میلیون و 700 هزار موتور در شــهر 
تهران داریم که بایستی استفاده از کلاه ایمنی به بالای ۹0 درصد برسد.وی 
بــه قطعــی برق به خصــوص در تقاطع و بزرگراه ها پرداخت و اعلام کرد: ما با 
قطعی برق مخالفیم؛ 80۳ تقاطع هوشمند داریم که یک مأمور مستقر است، 
اما وقتی برق قطع می شــود باید 4 نفر مســتقر کنیم، اما در پیک ترافیک 
مشکلات جدی و بی نظمی ایجاد می کند و تاریکی منجر به افزایش تصادفات 
منجر به جرح و فوت می شود؛ حتی ما ۳0 تقاطع مهم را اعلام کردیم و راهکار 

به شهرداری هم دادیم، اما اتفاقی نیفتاده است.

آموزش و پرورش: ایجاد سابقه تحصیلی برای کنکور 
الزامی است

تسنيم: عضو کمیسیون آموزش، تحقیقات و فناوری مجلس شورای اسلامی 
از تصویب ۵ پیشــنهاد کارآمد کمیســیون آموزش به شــورای عالی انقلاب 
فرهنگی برای اصلاح مصوبه تأثیر قطعی معدل در کنکور در نشســت دیروز 
کمیسیون خبر داد. رئیس مرکز ارزشیابی و تضمین کیفیت آموزش و پرورش 
تأکید کرد: دیپلمه های ســال 1402 و قبل از آن برای شــرکت در آزمون 
سراسری سال آینده حتماً باید سابقه تحصیلی ایجاد کنند. دیپلمه های امسال 
نیز می توانند برای شرکت دوباره در آزمون سراسری، فقط یکبار معدل خود 

را در امتحانات نهایی سال آینده ترمیم کنند.

۶ استان با افت بیش از 5۰ درصدی بارش ها

تسنيم: جدیدترین گزارش شرکت مدیریت منابع آب ایران نشان می دهد که 
از ابتدای ســال آبی جاری تا 2۵ آبان ماه 140۳ )۵۵ روز ابتدایی ســال آبی( 
میزان بارش های کشور به 2۳.4 میلیمتر رسید.این درحالی است که میزان 
بارش ها در مدت مشــابه ســال قبل 1۹.۳ میلیمتر و میزان بارش ها در مدت 
مشابه به طور متوسط در درازمدت )آمار ۵۵ ساله( 24.۹ میلیمتر بوده است؛ 
به عبارتی بارش های امسال نسبت به مدت مشابه سال قبل رشدی 21 درصدی 
و نسبت به متوسط بارش ها در مدت مشابه در درازمدت، کاهشی ۶ درصدی 
داشــته اســت.در حال حاضر از مجموع ۳1 اســتان کشور، میزان بارش ها در 
مقایسه با سال های نرمال )متوسط درازمدت( در ۶ استان بیش از ۵0 درصد 
کاهش داشــته است. استان های خوزستان، سیستان وبلوچستان، اصفهان، 
کهکیلویه وبویراحمد، چهارمحال وبختیاری و لرســتان بین ۵2 تا 78 درصد 

کاهش بارش داشته اند.

بازتاب

 زندگی را جدی 
نگیرید. زندگی 
و دنیا راه 
خودش را 
می رود و ما به 
دنبال زندگی.  
دنیا برای 
هیچکدام از ما 
صبر نمی کند و 
ما برای دنیا 
هیچ ارزشی 
نداریم. دنیا کار 
خودش را 
می کند. با 
آدمهایی که 
دوستشان 
دارید حرف 
بزنید.

با بیمارمان 
همدردی کنیم 
نه  همزادپنداری

دكتر علی محسنيان متخصص 
 اعصاب و روان در گفتگو با 
»نقش اقتصاد« مطرح كرد

  با ديدن چه علائمی بايد به افسردگی،  ��
استرس و اضطراب شک كرد؟

 شــخص در خودش فرو برود، کم حرف 
شــود، دلشــوره شدید داشــته باشد، 
پرخاشگری کند، تحمل شرایط برایش 
ســخت باشــد، اعتماد به نفس شخص 
کاهــش یابد و مُدام در حال ســرزنش 
کردن خود باشــد. وقتی فرد عملکردی 
که ســابق داشته را دیگر نداشته باشد و 
سطح انرژی اش افت پیدا کند، فردی که 
قبلًا آرام بوده و حالا تحریک پذیر شده 
و مُدام در انتظار اتفاق بد اســت باید به 
اضطراب و افسردگی شک کرد. حتی به 
کســی که قبلًا روی پا بند نبوده و حالا 
گوشــه گیر و منزوی شده هم باید شک 
کرد که حتماً دچار اضطراب و افسردگی 
است. نباید درمانش را به تعویق انداخت 

و از کنارش به سادگی گذشت.
  يک نصيحت به تمام كســانی كه  ��

گوشه دلشان يک غم نهفته دارند؟
 زندگــی را جدی نگیرید. زندگی و دنیا 
راه خودش را می رود و ما به دنبال زندگی.  
دنیا برای هیچکدام از ما صبر نمی کند و 
ما برای دنیا هیچ ارزشی نداریم. دنیا کار 
خــودش را می کنــد. بــا آدمهایی که 
دوستشــان دارید حــرف بزنید. وقتی 
ناراحت و خوشحال هستند حتی وقتی 
دلخورند و نمی توانند ببخشــند. وقتی 
غصه امانشان را بریده. وقتی راه چاره ای 
نیســت. آدمیــزاد اگر حــرف نزند باید 
تنهایی بار دردهایش را به دوش بکشد. 
با هم حرف بزنید. حرف زدن انســان را 
ســبُک می کند و حال خوبی دارد. اما با 
کســی حرف بزنیــد، دردودل کنید که 
مطمئن باشید رازدار است و محرم اسرار. 
گاهی گوش شنوا هست اما قلب امَن نه.

شما هر روز با مراجعه كننده روبرو  ��
هســتيد كه پــر از درد، رنج و غم 
هستند شنيدن رنج و غمشان روی 

شما اثر نمی گذارد؟
 ما همه انسانیم و درد و رنج آدم ها می تواند 
روی ما اثر منفی بگذارد و حساس باشد. 
ولــی در دوره تحصیــل و تخصصی ما یاد 
گرفتیم که با بیمارمان همدردی کنیم نه 
همزادپنداری. در روانپزشکی اصطلاحی 
بــه نــام ســیمپتی )SMYPATHY( و 
ایمپتــی )EMPATHY( وجــود دارد. 
ســیمپتی یعنی خودت را جای شخص 
بگــذاری، رنج و دردش را کامل بفهمی، 
تجربه کنی و ایمپتی یعنی درکش کنی 

و کنارش باشی. با یاد گرفتن تکنیک هایی 
می شود احساسات منفی را کنترل و غلبه 
کرد. اگر من یا هر پزشکی در هر شاخه ای 
با هر رنج و غم بیمارش درگیر شود که از 
خــود پزشــک چیزی باقــی نمی ماند و 
 خــودش هــم نیــاز بــه درمــان پیدا

 می کند.
 موضوعی كه ايــن روزها در بين  ��

جوانان خيلی شــايع شــده است 
حمــلات اضطرابی يــا پنيک اتک 

هست. درباره اش می گوييد؟
 پنیک شــایع ترین اختلال اضطرابی در 
 PANIC( آن  بــه  کــه  دنیاســت 
DISODER( هــم می گویند. اختلال 
پنیک که خیلی ســریع به درمان جواب 
می دهــد اما عود کننده اســت و نیاز به 
درمان قطعی دارد. پنیک ناشــی از عدم 
تعــادل بیــن سیســتم ســمپاتیک و 
پاراســمپاتیک مغز است و خیلی اوقات 
به مکانیزم های ناخودآگاه ارتباط دارد. 
یک اســتعداد ژنتیکی باید دربارهٔ پنیک 
وجود داشــته باشــد. پنیک یک حمله 
اضطرابی شــبیه به مرگ قریب الوقوع 
است. هیچکس تا به حال از حمله پنیک 
نمُــرده و جانــش را از دســت نــداده. 
حمله هــای پنیــک هیــچ ربطــی به 
بیماری های قلبی و عروقی ندارد. پنیک 
یک حمله عصبی است که از مغز منشأ 
می گیرد. به خاطر عدم تعادل سیســتم 
اتونومیک بدن اســت، نگــران کننده 
نیســت. هیچوقت نگــران حمله های 
پنیک نباشید گذراست و به هیچ عنوان 
کشــنده نیســت. قطعاً با دارودرمانی و 
رواندرمانــی قابل درمان اســت و تمام 

می شود.
 دربــارهٔ تن آرامی و مديتشــين  ��

گفتيد. مديتشين باعث چه اتفاقی 
در روند و بهبود افسردگی می شود؟

 مدیتیشن سبب ترشح اندروفین از غده 
هیپوفیــز می شــود. اندروفین ها به ما 
احساس خوب بودن می دهد احساسی 
و جسمانی. مدیتشین همچنین فعالیت 
ناحیه ای از مغز را افزایش می دهد که با 
احساسات و تجربیات مثبت همراه است. 
برخــی از مطالعات نشــان می دهد که 
مدیتیشــن بــه مبارزه با افســردگی و 
اضطــراب کمک می کنــد و همچنین 
مدیتیشن و تن آرامی منظم تحمل درد 
را بهبود می بخشد. می توانید در هر زمان 
از شبانه روز تن آرامی انجام دهید. زمان 

ایده آل برای مدیتیشن اول صبح است. 
مزایــای ایــن کار زمانــی افزایش پیدا 
می کنــد کــه ذهــن قبــل از شــروع 
استرس های روز آزاد و شفاف باشد. یکی 
از بزرگتریــن اشــتباهات در مــورد 
مدیتیشن این است که زمان زیادی طول 
می کشــد. می توان با زمان اندک هم تن 
آرامــی و مدیتیشــن انجام داد حتی به 

اندازه پنج دقیقه.
 برای انجام و شروع مديتيشن چه  ��

كارهايی بايد انجام داد؟
 جایی باشــید آرام با لباسی مناسب و 
راحت. اطمینــان حاصل کنید درجه 
حرارت اتاق مناســب است. تلویزیون و 
گوشــی را بی صدا کنید. قبل از انجام 
مدیتیشــن مسواک بزنید. فضایی آرام 
به این کار اختصاص دهید. کافیســت 
مکان امن و آرام باشد تا بتوانید هر روز 
صبــح پنج دقیقه در آرامش این کار را 
انجام دهید. تکنیکی پیدا کنید که برای 
شما مناســب است. روش های زیادی 
برای مدیتیشــن وجــود دارد. حتی 
اپلیکیشن های مختلف که می توانید از 
آنهــا کمک بگیرید. برخی با تمرکز بر 
تنفــس خود تن آرامی انجام می دهند. 
برخی مانتراها را تکرار می کنند و بعضی 
با یوگا. این کار با تمرین و تکرار درست 
اثرگذار اســت. احتمالاً فوراً و به آسانی 
نخواهید توانســت درست مدیتیشن 
کنید. اشکالی ندارد اگر طول بکشد تا 
بــه آن نتیجه مطلوب برســید و یک 

مدیتیشن خوب داشته باشید.
 يكی از موارد شايعی كه اين روزها  ��

خيلی زياد شــده فقــدان لذت از 
شرايطی است كه در آن قرار دارند؟

 بله. یکی از موارد شــایعی که این روزها 
من در مطب و مراجعینم می بینم آنهدونیا 
یا فقدان لذت از شرایط و فعالیت های لذت 
بخــش زندگی اســت. چیــزی که قبلًا 
خوشحالشان می کرد دیگر خوشحالشان 
نمی کند. در جمعی هســتند مثلًا جمع 
دوســتان، مهمانی اما دوست دارند زودتر 
برگردند خانه و در کنج تنهایی خودشان 
باشند. از خوردن بستنی و شکلات لذت 
می بردند اما الآن این اتفاق نمی افتد. بسیار 
مقاوم در مقابل دارو درمانی و رواندرمانی. 
علت چیست؟ اختلال مکانسیم دوپامین 
در ناحیه جلوی مغز که در افســردگی و 
اســکیزورفیا و بیماری های دو قطبی هم 
دیده می شــود. درمان این بیماری هم به 
شکل کتامین تراپی، تحریک مغناطیسی 
مغــز )tms( و میکرودوزسایلوســیبین 

است و قابل درمان.
 برای ســؤال آخر هر چه كه بتواند  ��

اندكی از اندوه دل كسی كم كند؟
 آدمی که پناه می آورد به شــما برای 
حرف زدن دنبال نصیحت، قضاوت یا 
حتی شــماتت شــدن نیست. او فقط 
دنبال کســی می گردد که حرفهایش 
را بشنود. برای اطرافیان خودمان آدم 
امن شنوایی باشیم. زندگی در جریان 
است با تمام اتفاقات، پستی و بلندی ها. 
مــا به دنبال زندگی می رویم. زندگی 
جدی نیســت فقط یه شــوخی ساده 
زیبــای چندین ســاله. یادمان نرود 
دنیای ما حتی در این برهوت شوخی 
وار بــا آدمای امن و صادق قطعاً جای 
زیباتــری اســت از ازل تا ابد و هرگز 
اجــازه ندهیــد غبــاری روی دلتان 

بنشیند.

پرستو فولادی نژاد
روزنامه نگار

wwwnaghsheeghtesadonline.ir
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طی سالهای اخیر موضوع افسردگی به یکی 
از چالش های جدی جامعه ما تبدیل شــده 
است. آمار افسردگی در دنیا حدود 20 تا 2۵ 
درصد جمعیت را تشــکیل می دهد. این آمار 
در کشورها در شرایط مختلف فرق می کنند، 
مثلًا وقتی در کشوری زلزله شده یا جنگ یا 
تغییرات اقتصادی و اجتماعی ســریع دیده 
می شــود، میزان افسردگی بیشتر می شود. از 
جملــه در تهران نیز تحقیق انجام شــده که 
نزدیــک به ۳4 درصــد تهرانی ها دارای این 
بیمــاری روانی بوده انــد. ولی آمار مربوط به 
بیماریهای روانی و افسردگی در سطح جامعه 

ایران، حدود 21 تا 2۵ درصد است.«
در همین زمینه »نقش اقتصاد«، در گفتگو با 
دکتر علی محســنیان، روانپزشک به بررسی 
موضوع افســردگی پرداخــت و آنچه در پی 

می آید ماحصل گفتگو با ایشان است.

مجتبی خسروجردی
روزنامه نگار
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۱5 هزار واحد مسکن مهر در شهرهای جدید 
نیمه تمام است

مدیرعامل شرکت عمران شهرهای جدید گفت: بیش از 1۵ هزار واحد 
مســکن مهر نیمه ســاخت در شهرهای جدید وجود دارد و 141 هزار 

واحد نهضت ملی مسکن نیز در این شهرها در حال احداث است.
شــهرام ملکی مدیرعامل شــرکت عمران شهرهای جدید با اشاره به 
وجود بیش از 1۵ هزار واحد مســکن مهر نیمه ســاخت در شــهرهای 
جدید گفت: در حال حاضر حدود 14 هزار واحد دیگر نیز که بیشترین 
تعداد آن ها در شهرهای پردیس، مهستان، سهند و گلبهار واقع شده 
که دارای نقص هســتند اما تلاش داریم هرچه ســریع تر این واحدها 
تکمیل و به بهره برداری برســند.وی ادامه داد: هم اکنون 141 هزار 
واحد نهضت ملی مســکن در ســطح شهرهای جدید در دست ساخت 
اســت که با مذاکرات انجام شــده قصد داریم واحدهایی که آورده های 
مناســبی از ســوی متقاضیــان دارند با تزریق منابــع بانکی فعال و 
کارگاه های آن ها را پویاتر کنیم.ملکی تهیه یک سند چشم انداز برای 
تعیین برنامه زمان بندی افتتاح ها را امری ضروری دانســت و تأکید 
کرد: باید هرچه زودتر آماده و در برنامه اجرایی تمامی شــهرها قرار 

بگیرد.

بزودی قرارداد نهایی راه آهن رشت-آستارا 
امضا می شود

ســفیر ایران در روســیه اظهار داشت: قرار نیست مسیر راه آهن رشت 
آســتارا تغییر کند و قیمت نهایی هم مشــخص شده و بزودی قرارداد 
نهایی امضا می شود و آماده این هستیم که کار را نهایی کنیم. همچنین، 
روســیه در بحث ســوآپ گازی هم با ایران کار می کند و مذاکرات در 

حال انجام و بخش اعظم آن به نتیجه رسیده است.
کاظم جلالی درباره عدم استقبال روسیه از ترانزیت کالاهای خود از 
مسیر ایران و ترجیح دریای سرخ به مسیر کشورمان برای انتقال کالا 
به هند اظهار داشت: باید بدانیم که امروز رقابتی بین کریدورها وجود 
دارد و وقتی موافقتنامه راه آهن رشت-آستارا را به عنوان اتصال کریدور 
شــمال -جنــوب را امضا کردیم اولین کشــوری کــه موضع گرفت 
آمریکایی ها بودند و حتماً این اقدام به نفع ایران بود که کاخ ســفید 

نسبت به آن چنین موضعی را گرفت.
وی با بیان اینکه در ترانزیت منطقه و در کریدورها باید سهم خودمان 
بیابیــم، ادامــه داد: برای افزایش ســهم خود از درآمدهای ترانزیتی و 
حضور در کریدورها باید به کارهای خود سرعت ببخشیم و در کریدورها 
دنیــا معطــل ما نمی ماند و باید تلاش کنیــم که اقدامات مان هر چه 

سریع تر پیش بروند.

بازتاب

بررسی میدانی 
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سایپا و ایران 
خودرو که در 
بازار موجود 
هستند بدون 
هیچ استثنایی 
گران شده اند.

شوک قیمتی به 
بازار خودرو

»نقش اقتصاد«  از انفجار قيمت ها 
در بازار خودرو پس از صدور مجوز 
افزايش قيمت گزارش می دهد

روز گذشــته ایران خودرو و ســایپا سرانجام پس از ماه ها 
کشمکش مجوز افزایش قیمت خودرو را دریافت کردند. 
دیروز بهای محصولات این دو خودروســاز دولتی تحویل 
کارخانه ۳0 درصد افزایش یافت تا شوک جدیدی به بازار 
آزاد هم وارد شوند. چنانکه در اولین واکنش قیمت خودرو 

در بازار آزاد جهشی شد.
به گزارش »نقش اقتصاد« در همین حین بازار آزاد خودرو 
دیروز 28 آبان 140۳ کار خود را تحت تأثیر شوک قیمتی 
ایران خودرو و سایپا در افزایش بهای محصولات تحویلی 

کارخانه آغاز کرد.
بررســی میدانی قیمت ها در بازار حاکی از آن اســت که 
تمامی محصولات سایپا و ایران خودرو که در بازار موجود 

هستند بدون هیچ استثنایی گران شده اند.
ركورد افزايش قيمت خــودرو در اختيار كدام  ��

محصول است؟
 V4 در بین تمامی محصولات تولید داخل، تارا اتوماتیک
شدیدترین واکنش را به مجوز گرانی محصولات کارخانه 
نشان داده و در 24 ساعت گذشته ۵2 میلیون تومان گران 
شــده تا ســقف قیمتی یک میلیارد و ۳۵ میلیون تومان را 
هم بشکند. تارا دستی V1 رشد 18 میلیون تومانی را به 
ثبت رســاند تا از قافله گرانی عقب نماند.دناپلاس توربو 
اتوماتیــک آپشــنال دیگــر محصول میلیــاردی ایران 
خودروســت که واکنش شــدیدی به نرخ های جدیدی 
کارخانه داشــته و با افزایش 40 میلیون تومانی قیمت به 
یک میلیارد و 40 میلیون تومان رســیده است. دنا پلاس 
۶ ســرعته و دنا بورســی نیز دیگر محصولات این خانواده 
هستند که در مقابل نام آنها به ترتیب رشد 1۳ میلیونی و 
پنج میلیون تومانی به چشــم می خورد.انواع خودروهای 
سورن پلاس نیز هشت میلیون تا 1۵ میلیون تومان گران 

شده اند.
پــژو پارس که آخریــن روزهای خود در خط تولید ایران 
خــودرو را می گذرانــد گرچه مشــمول افزایش قیمت 
کارخانه ای نشده، اما در رقابت بازار همچنان جزو پیشتازان 
مانده و ســه تیپ مختلف آن که در بازار موجود هســتند، 
بیــن ۶ میلیــون تا 1۵ میلیون رشــد قیمــت را بر جای 
گذاشته اند. پژو پارس TU۵ آخرین نسل این پلتفرم است 
که همچنان روی خط تولید است، امروز در بازار در آستانه 
ورود بــه کانا ۹00 میلیون تومان قرار گرفت. خانواده پژو 
207 که در ابتدای فهرســت افزایش قیمت ایران خودرو 
قــرار گرفتــه، همچنان در بازار می تازد. پنج تیپ خانواده 
پژو 207 طبق جدول زیر بین 11 میلیون تا 24 میلیون 

تومان افزایش قیمت داشته اند. راناپلاس ارتقایافته گرچه 
در کارخانه جزو ســردمداران افزایش قیمت به حســاب 
می آید، در بازار آزاد مقاومت کرده و تنها دو میلیون تومان 
گران شده است و در محدوده ۶72 میلیون تومان معامله 

می شود.
نگاهی به بازار محصولات سایپا نشان می دهد که شاهین 
G ســانروف بــا 21 میلیون افزایــش قیمت بیش از هر 
محصول دیگری از شرکت سایپا در بازار آزاد افزایش قیمت 
داشته است. دو تیپ دیگر این خانواده چهار میلیون و ۹ 
میلیون تومان گران شده اند. پنج تیپ مختلف کوییک نیز 
پنج میلیون تا 12 میلیون تومان رشد قیمت داشتند. در 
حــال حاضر با هزینه 4۳۳ میلیون تا ۵۶2 میلیون تومان 
می توان کوییک های صفر موجود در بازار را خرید. قیمت 
کوییک ک ساینا S معمولی و دوگانه سوز دو مدل موجود 
این محصول در بازار هستند که به ترتیب افزایش قیمت 
چهــار میلیونــی و 11 میلیون تومانی را تجربه کردند تا با 
نرخ های 4۵0 میلیون و 4۹0 میلیون تومان در بازار خرید 

و فروش شوند.
 سهند S و اطلس دو محصول دیگر سایپا در بازار هستند 
که آنها هم از روند جهشی بازار عقب نماندند و در محدوده 
پنج میلیون تومان گران شدند تا بدین ترتیب ۵08 میلیون 

و ۵۵۵ میلیون تومان قیمت بخورند.
 مخالفــت يک نماينده مجلس با افزايش قيمت  ��

خودرو: خودروسازان تک تازی می كنند
در همین رابطه یک عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس 
گفت: ما در مجلس با افزایش قیمت خودرو مخالف هستیم. 
خودروســازان الان میــدان را باز می بیننــد و تک تازی 

می کنند.
روح الله عباســپور درباره افزایــش قیمت خودرو و اینکه 
موضع مجلس شــورای اسلامی در این خصوص چیست، 

گفت: ما با افزایش قیمت خودرو مخالف هستیم.
این عضو کمیســیون صنایع و معاون با اشــاره به این که 
مجلــس برای کنترل قیمت خودرو و افزایش کیفیت آن 
قانون گذاری کرد، یادآور شد: مجلس در بودجه سال 140۳ 
ایــن قانون را آورد کــه واردات خودرو باید صورت گیرد. 
همچنین آمد در خصوص واردات خودروهای کارکرده تا 
۵ ســال قانون گــذاری انجــام داد و آن را هم تصویب کرد 

این ها همگی در این راستا بود که واردات صورت گیرد.
وی تاکید کرد: بنا شــد هم واردات نســبت به قیمت تمام 
خودرو شده صورت گیرد و هم نسبت به افزایش کیفیت 
خودرو اقدام شــود، ولی در این خصوص آنطور که باید و 
شــاید کاری صورت نگرفته است در نتیجه خودروسازان 

الان میدان را باز می بینند و تک تازی می کنند.
تکنولوژی خودروهای داخلی در سطح دهه ۵0 است

همچنین عضو هیات رئیســه مجلــس در خصوص بازار 
خودرو گفت: بازار خودروســازی در کشــور ما انحصاری و 

تولید خودرو محدود است.
مجتبی یوســفی عضو هیات رئیســه مجلس، با اشاره به 
بنــدی از لایحه بودجــه 1404 درباره عرضه خودروهای 
وارداتی در بورس گفت: طبق تجربه گذشته،  بورس برای 
کشورهایی کارآمد است که بازار کامل را رعایت می کنند 

یعنی هیچ محدودیتی در عرضه و تقاضا ندارند.
وی افزود: بازار خودروسازی در کشور ما انحصاری و تولید 
خودرو محدود اســت لذا مردم باید برای تأمین یک نیاز 
اصلی صف بکشند. نتیجه انحصار این است که خودروهای 
با تکنولوژی دهه 40 و ۵0 را به قیمت خودروهای روز دنیا 

همچون لندکروز و بوگاتی به مردم می فروشــند و در این 
بین اصلًا هم کیفیت مهم نیست چون رقیبی وجود ندارد.
ایــن نماینده مجلس اضافه کرد: همین موضوع در برخی 
از محصولات فولادی و سیمانی و پتروشیمی اتفاق می افتاد 
چون تولیدکننده ها و خریداران محدود هســتند. براین 
اساس به دلیل نبود بازار کامل در کشور ما، بورس کارایی 
لازم را در محصــولات انحصــاری ندارد.یوســفی با ابراز 
مخالفت با عرضه خودرو در بورس گفت: مجلس یازدهم 
علی رغــم تمامــی مخالفت هــا، واردات خودروهای نو و 
کارکرده را با هدف ایجاد رقابت در صنعت خودروســازی 
و بــه دنبــال آن افزایش کیفیت و کاهش قیمت تصویب 
کــرد؛ وزارت صمــت نیز آیین نامه آن را تدوین کرده که از 
آقای اتابک وزیر صمت تشکر می کنم. انتظار می رود برای 
احقاق این حق قانونی مردم ایستادگی شود. وی در پایان 
و در جمــع بنــدی با بیان اینکــه نتیجه عرضه خودرو در 
بورس، افزایش قیمت است،  گفت: ما به عقب برنمی گردیم؛ 
باید واردات خودرو انجام شده تا این انحصار برداشته شود.

 سايپا به ابهامات مشتريان خود پاسخ داد ��
گروه خودروسازی سایپا بعد از اعلام خبر افزایش قیمت 
محصولات سایپا به سؤالات مشتریان در خصوص اصلاح 

قیمت صورت گرفته پاسخ داد.
در پی ابلاغ این افزایش قیمت، گروه خودروسازی سایپا 
در خصوص اصلاح قیمت محصولات سایپا که با توجه به 
مســتندات مالی و براســاس دســتورالعمل تنظیم بازار 
خودروهای ســواری مصوب شورای رقابت صورت گرفته 
اســت،  اطلاعیه ای منتشــر کرده که ضمن آن به برخی 

سؤالات پاسخ داده و شفاف سازی کرده است.
گروه خودروسازی سایپا با هدف کاهش هزینه ها و افزایش 
بهــره وری در تمــام بخش ها، تلاش کرد که اصلاح قیمت 
خودرو محدود باشــد.  ســایپا در پاسخ به این سؤال که آیا 
اصلاح قیمت صورت گرفته،  مشمول مشتریانی که وجه 
کامــل خودرو را پرداخت کردند، می شــود یا خیر، اعلام 
کرد: در صورتی که قرارداد منعقد شــده با مشــتریان در 
قالب "فروش فوری" و یا "فروش فوق العاده" باشــد و 
وجه خودرو از سوی خریدار به صورت کامل پرداخت شده 
باشد،  خودرو مشمول هیچ گونه اصلاح قیمتی نمی شود 
و با همان قیمت قبل، خودرو تحویل مشتریان خواهد شد.

در پاســخ به ســؤال دیگر مبنی بر اینکه آیا افزایش قیمت 
شــامل افرادی که در ســامانه یکپارچه نسبت به فراخوان 
آنها اقدام شده و امکان واریز وجه در آن مقطع را نداشته اند، 

می شود، روابط عمومی سایپا پاسخ داد که با توجه به عدم 
واریز وجه وعدم انعقاد قرارداد، مطابق مفاد اطلاع رسانی 
شــده در اجرای طرح ســامانه یکپارچه، قیمت فروش بر 
مبنای قیمت زمان انعقاد قرارداد و واریز وجه لحاظ خواهد 
شــد.همچنین در پاســخ به ســؤال دیگر مبنی بر اینکه 
فراخوان برای تعدادی از مشــتریان ارسال شده، اما چون 
با خودرو درخواســتی در ســامانه یکپارچــه مغایر بوده 
اســتقبال نشــده و به همین دلیل واریز انجام نشده است، 
آیا افزایش قیمت شامل این افراد می شود؟ مطابق شرایط 
اعلام شده در اطلاعیه عرضه سامانه یکپارچه، ثبت نام در 
فهرســت نوبت دهی، هیچ گونه تعهدی برای خودروساز 
ایجــاد نکرده و تعهد پــس از فراخوان واریز وجه و انعقاد 
قرارداد برای خودروساز ایجاد می شود، لذا مبنای قیمت 

در زمان انعقاد قرارداد خواهد بود.
 پيش بينی قيمت خودرو پس از افزايش بهای  ��

محصولات كارخانه
همچنین رئیس اتحادیه نمایشــگاه داران و فروشندگان 
خودرو تهران پیش بینی قیمت خودرو را پس از افزایش 

قیمت محصولات کارخانه ها افزایشی می داند.
اسد کرمی، رئیس اتحادیه نمایشگاه داران و فروشندگان 
خــودرو تهران در مــورد وضعیت بازار خودرو اظهار کرد: 
طی یکی دو روز گذشته که شایعه افزایش قیمت خودرو 
در کارخانه منتشــر شــد بازار واکنش نشان داد و قیمت 
خــودرو بــه صورت میانگین ۵ تا 10 میلیون تومان گران 
شــد.وی افزود: امروز نیز با توجه به صدور مجوز افزایش 
قیمت خودرو که به طور متوســط ۳0 درصد اعلام شــده، 
قطعاً بازار واکنش نشان خواهد داد و به نظر می رسد امروز 
شاهد رشد ۵ درصدی قیمت ها در بازار آزاد باشیم. کرمی 
تصریح کرد: البته با توجه به اینکه بازار راکد اســت این 
افزایش ۳0 درصدی نهایتاً می تواند منجر به افزایش 10 
درصدی قیمت ها در بازار آزاد شود. وی تاکید کرد: از مدتها 
پیش بازار درگیر رکود شده و خریدار خاصی در بازار وجود 
ندارد حال باید دید با صدور مجوز افزایش قیمت خودروها 
در کارخانــه واکنــش مصرف کنندگان چه خواهد بود. به 
نظر من با توجه به اینکه قیمت ها رسماً بالا رفته و به نوعی 
تکلیف بازار هم روشــن شــده مصرف کنندگان به بازار بر 

می گردند.
کرمــی گفــت: به هر حال در ایــن یکی دو روزه تأثیر این 
مجوز افزایش قیمت، خود را در بازار آزاد خودرو نشــان 

می دهد.



 آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده 1۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف
 وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

برابر رای شماره 140360310016010342 هيات اول موضوع قانون تعيين تكليف وضعيت ثبتی 
اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک محمود آباد 
تصرفات مالكانه بلا معارض متقاضی آقای /خانم جلال بهره مند فرزند محمد بشماره شناسنامه 
5539 صادره از تهران در ششــدانگ يک قطعه زمين با بنای احداثی )كاربری مســكونی( به 
مساحت 368,53 متر مربع پلاک 15 6 فرعی از 169 فرعی از 29 اصلی بخش 11 واقع در سياهرود 
ســر خريداری از مالک رســمی آقای جلال بهره مند محرز گرديده است. لذا به منظور اطلاع 
عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی كه اشخاص نسبت به صدور 
سند مالكيت متقاضی اعتراضی داشته باشند ميتوانند از تاريخ انتشار اولين آگهی به مدت دو 
ماه اعتراض خود را به اين اداره تسليم و پس از اخذ رسيد ظرف مدت يک ماه از تاريخ تسليم 
اعتراض دادخواســت خود را به مراجع قضايی تقديم نمايند. بديهی اســت در صورت انقضای 

مدت مذكور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالكيت صادر خواهد شد. 
شناسه آگهی: 1829719

تاريخ انتشار نوبت اول : 1403/08/29- تاريخ انتشار نوبت دوم : 1403/09/14
مهدی آزاد- رئيس ثبت اسناد و املاک   

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده 1۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

برابر رای شماره 140360310016008847 هيات اول موضوع قانون تعيين تكليف وضعيت ثبتی 
اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک محمود آباد 
تصرفات مالكانه بلامعارض متقاضی آقای /خانم محمد زروک فرزند غلامحســن بشــماره 
شناسنامه 173 صادره از محمود آباد در ششدانگ يک قطعه زمين با بنای احداثی به مساحت 
178,80 متــر مربــع پلاک 3913 فرعی از 153 فرعی از 47 اصلی بخش 10 واقع در محمود آباد 
خريداری از مالک رســمی آقای محمد زروک محرز گرديده اســت. لذا به منظور اطلاع عموم 
مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی كه اشخاص نسبت به صدور سند 
مالكيت متقاضی اعتراضی داشته باشند ميتوانند از تاريخ انتشار اولين آگهی به مدت دو ماه 
اعتراض خود را به اين اداره تســليم و پس از اخذ رســيد ظرف مدت يک ماه از تاريخ تســليم 
اعتراض دادخواســت خود را به مراجع قضايی تقديم نمايند. بديهی است. در صورت انقضای 

مدت مذكور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالكيت صادر خواهد شد. 
شناسه آگهی: 1829360

تاريخ انتشار نوبت اول : 1403/08/29- تاريخ انتشار نوبت دوم : 1403/09/14
مهدی آزاد - رئيس ثبت اسناد و املاک   

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده 1۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

برابر رای شــماره 140360310016010781 هيات اول موضوع قانون تعيين تكليف وضعيت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک محمود آباد تصرفات 
مالكانه بلا معارض متقاضی آقای/ خانم علی شــير دل فرزند حجت اله بشــماره شناسنامه 455 
صادره از محمود آباد در ششدانگ يک قطعه زمين با بهره برداری كشاورزی جهت تجميع با پلاک 
8 فرعی از 20 اصلی بخش 2 به مساحت 352.47 متر مربع پلاک 345 فرعی از 20 اصلی بخش 
2 واقع در فرامده خريداری از مالک رســمی آقای حجت اله شــير دل محرز گرديده است. لذا به 
منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی ميشــود در صورتی كه اشــخاص 
نســبت به صدور سند مالكيت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاريخ انتشار اولين 
آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به اين اداره تسليم و پس از اخذ رسيد ظرف مدت يک ماه 
از تاريخ تسليم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضايی تقديم نمايند. بديهی است در صورت 

انقضای مدت مذكور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالكيت صادر خواهد شد.
 شناسه آگهی: 1829689

تاريخ انتشار نوبت اول : 1403/08/29- تاريخ انتشار نوبت دوم : 1403/09/14
مهدی آزاد - رئيس ثبت اسناد و املاک   

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده 1۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

برابر رای شماره 140360310016009942 هيات اول موضوع قانون تعيين تكليف وضعيت ثبتی 
اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک محمود آباد 
تصرفات مالكانه بلا معارض متقاضی آقای/ خانم حسام جهانی بهنميری فرزند منوچهر بشماره 
شناسنامه 4980042627 صادره از بابلسر در ششدانگ يک قطعه زمين با بنای احداثی )كاربری 
باغ( به مساحت 235 متر مربع پلاک 775 فرعی از 14 اصلی بخش 2 واقع در حاجی كلا خريداری 
از مالک رســمی آقای داود ايزدی محرز گرديده اســت. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو 
نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شــود در صورتی كه اشــخاص نسبت به صدور سند مالكيت 
متقاضی اعتراضی داشته باشند ميتوانند از تاريخ انتشار اولين آگهی به مدت دو ماه اعتراض 
خود را به اين اداره تســليم و پس از اخذ رســيد ظرف مدت يک ماه از تاريخ تســليم اعتراض 
دادخواست خود را به مراجع قضايی تقديم نمايند. بديهی است در صورت انقضای مدت مذكور 

و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالكيت صادر خواهد شد.
 شناسه آگهی: 1829352

تاريخ انتشار نوبت اول : 1403/08/29- تاريخ انتشار نوبت دوم : 1403/09/14
مهدی آزاد - رئيس ثبت اسناد و املاک  

دوپینگ خودرویی بازار سهام

بازار ســهام در روز میانی هفته با یک مثبت قوی به کار خود پایان 
داد. شــاخص کل بورس توانســت در ارتفاع دو میلیون و 2۵۵ هزار 
واحدی بایستد و شاخص هم وزن بیش از 11 هزار واحد رشد کند. 
گفتنی اســت، خبر افزایش نرخ فروش محصولات دو خودروســاز 
بزرگ در سرسبزی دیروز بورس و ورود پول حقیقی تأثیر بسزایی 

داشت.
معاملات دیروز سهم های بزرگ بازار در جهت کندل روز معاملاتی 
گذشته بسته و در پایان بورس دیروز، شاخص کل با رشد 4۳ هزار 
و ۶۳0 واحدی که معادل 1.۹7 درصد این شــاخص اســت، همراه 
شد. بر این اساس شاخص کل در پایان معاملات دیروز در سطح دو 

میلیون و 2۵۵ هزار واحدی ایستاد.
در طرف دیگر، قیمت معاملات ســهم های کوچک بازار ســهام نیز 
افزایش یافته است؛ به طوری که شاخص هم وزن بازار در پایان بورس 
دیروز 11 هزار و ۵۹0 واحد که معادل 1.۶4 درصد این شــاخص 

است، افزایش ارتفاع داد و به سطح 71۹ هزار واحد رسید. 
حجم و ارزش معاملات خرد ��

گفتنی اســت تابلو بورس اوراق بهادار تهران در روز گذشــته، حجم 
معاملات را 14.4 میلیارد برگه سهم و ارزش معاملات خرد )سهام، 
حق تقدم و صندوق های ســهامی( را 7 هزار و 277 میلیارد تومان 

نشان می دهد.

راه اندازی بازار معاملات پیوسته ابزار گواهی 
سپرده کالایی شمش نقره به زودی

معاون کارگزاری کارآمد گفت: اولین محموله شــمش نقره با عیار 
۹۹۹.۹ و وزن یک کیلوگرم با برند متعلق به تولیدکننده داخلی پس 
از ارزیابی کمی و کیفی تحویل خزانه شمش نقره بورس کالای ایران 

شد.
معاون کارگزاری کارآمد )اولین عرضه کننده شمش نقره در بورس 
کالا( گفت: با توجه به عملیاتی شدن تحویل شمش نقره به بورس 
کالای ایران و وجود ظرفیت تولید در داخل کشور پیش بینی می شود 
که در مدت کوتاه شــاهد تأمین میزان قابل توجه شــمش نقره به 
خزانــه بــورس کالا و راه اندازی بازار معاملات پیوســته ابزار گواهی 

سپرده کالایی شمش نقره باشیم.
محمد حقانی نســب معاون بورس کالا و انرژی کارگزاری کارآمد 
جزئیات عرضه گواهی ســپرده نقره را تشــریح کرد و گفت: اولین 
محموله شمش نقره با عیار ۹۹۹.۹ و وزن یک کیلوگرم با برند متعلق 
بــه تولیدکننــده داخلی پس از ارزیابی کمی و کیفی تحویل خزانه 

شمش نقره بورس کالای ایران شد.

 بیش از 3۴3 هزار نفر 
در انتظار دریافت وام ازدواج هستند

تعداد تسهیلات قرض الحسنه ازدواج از ابتدای امسال تا تاریخ 22 
آبان ماه برابر با تعداد 4000۵0 فقره است.

انسیه کتابچی معاون برنامه ریزی پایش و ارزیابی عملکرد ستاد ملی 
جمعیت گفت: بر اساس آمار تعداد تسهیلات قرض الحسنه ازدواج 
از ابتدای امســال تا تاریخ 22 آبان ماه برابر با تعداد 4000۵0 فقره 
به میزان 1۳۳4 هزار میلیارد ریال بوده است و تعداد در صف دریافت 

تسهیلات ازدواج ۳4۳۶۵۶ نفر است.
در ادامه این مقام مسئول در خصوص تسهیلات تکلیفی فرزندآوری 
هم بیان کرد: تســهیلات قرض الحســنه فرزندآوری هم از ابتدای 
امســال تا تاریخ 22 آبان ماه برابر با تعداد ۳4۵000 فقره به مبلغ 
28۳ هزار میلیارد ریال پرداختی صورت گرفته اســت و تعداد در 

صف این تسهیلات هم 421700 نفر هستند.
کتابچی ضمن تاکید بر کم بودن منابع سال 140۳ برای کوتاه کردن 
صــف ایــن دو وام در خصوص وضعیت منابع مورد نیاز برای اعطای 
این دو وام در سال 1404 ابراز امیدواری کرد که با اختصاص حدود 
400 هزار میلیارد تومان در قانون بودجه برای این دو وام بتوان صف 

متقاصیان را کوتاه کرد.

شایعه سازی بانکی به پایان می رسد؟

ماده 40 قانون بانک مرکزی به طور ویژه برای مقابله با انتشار اخبار 
کذب درباره بانک ها و نهادهای مالی تصویب شده است.

طبق این ماده، هرگونه نشــر خبر نادرســت به قصد تشویش اذهان 
عمومی یا آسیب به اشخاص تحت نظارت بانک مرکزی جرم محسوب 
می شود و مرتکب علاوه بر مجازات های سنگین، به جبران خسارت 
نیز محکوم خواهد شــد. این قانون با هدف حفظ اعتماد عمومی و 
ثبات نظام مالی، به بانک ها ابزار قانونی قوی ای برای مقابله با شایعات 

و دفاع از اعتبار خود ارائه می دهد.

تالار

دو اهرم تقویت بورس

چند وقتی اســت که بازار ســهام شرایطش خوب 
شده است. این روند به واسطه اخبار حاکی از توقف 
جنگ و ریاســت جمهوری ترامپ است که عنوان 
کــرد جنــگ را متوقــف می کنــم. همچنیــن 
ســیگنال هایی در جهــت رفــع محدودیت ها و 
مشکلاتی که وجود دارد، مخابره شد. تصورم این 
است که این اخبار و سیگنال ها بیشتر تلنگر است 
تا دلیل اصلی چراکه بازار بسیار زیر قیمت معامله 
می شــد و در این دو ســه ســال شرایط مساعدی 
نداشــت. در حال حاضر بازار جهش خوبی دارد تا 

عقب ماندگی ها را جبران کند.اینکه روند صعودی 
بورس تا چه زمانی ادامه دارد؟ بستگی به ورود پول 
دارد. طــی روزهای اخیــر ورود پول خوب بود. تا 
جایــی کــه ورود پول های حقیقی به همین روال 
باشد شاهد روند مثبت خواهیم بود. ولی اگر ورود 
پول کم شود، می توانیم بگوییم که بازار سهام تقریباً 
دیگر رشــد خود را کرده اســت. شرایط به نظر من 
فعلًا مساعد است ولی حس می کنم در یک هفته 
آینده در همین نقطه متوقف شود چراکه بسیاری 
از نمادها در صف خرید و مثبت هســتند. گمان 
می کنم روند مثبت بورس تا همین جا متوقف شود. 
البته نه بدین معنا که منفی خواهد شد، اما دیگر 
به این شــکل رشــد نخواهد کرد.اینکه در شرایط 
مثبــت بورس، با چه اهرم هایی می توان پول های 
ســرگردان را روانه بازار سهام کرد باید گفت یکی 

از راهکارهای مهم شرایط سیاسی است. اگر آرامش 
در شــرایط سیاسی حاکم باشــد سرمایه گذاران 
راحت تر ســرمایه گذاری می کنند. دومین راهکار 
کاهش نرخ بهره است. درواقع یکی از عواملی که 
باعث روند مثبت شد، سیگنال رئیس بانک مرکزی 
مبنی بر کاهش نرخ اقســاط و اوراق دولتی بود.

بازدهی نرخ اقساط چهار، پنج درصدی پایین آمد 
و باعث شد که سرمایه گذاران به تکاپو بیفتند که 
به کدام بازار بروند؛ بازار مسکن که راکد شده و به 
دلیل قیمت های بالایی که وجود دارد، هرکســی 
نمی تواند واردش شود. طلا جهانی هم یک مقدار 
افــت کــرد. از این رو بازار بورس و ارز باقی می ماند 
که ارز هم به دلیل شرایط سیاسی فعلًا در همان 
مقطع متوقف شده است. بورس از سایر بازارهای 
ســرمایه عقب مانده بود که الان با ورود پول های 

حقیقی و حقوقی سبز شده است.شرایط شرکت ها 
هم نسبتاً بد نیست و تا یک مقطعی این روند صعود 
را داشته اند، اما برای ادامه چنین وضعیتی، کاهش 
نرخ بهره اهمیت دارد. نرخ بهره همچنان ۳0 درصد 
است که جذب بازارها را مختل می کند. همچنین 
شــرایط سیاســی هم مطرح است که باید منتظر 
بمانیم که با آمدن ترامپ به کاخ سفید وضعیت به 
چه صورت خواهد بود. این ها عواملی است که باعث 
می شود سرمایه گذار با خیال راحت پولش را وارد 
بازار کند. با این حال من خوش بین نیستم که در 
بلند مدت بورس بتواند رشد مثبت خود را حفظ 
کند چراکه بســیاری از مشــکلات و چالش های 
سیاســی کماکان باقی است و بحث نقدینگی که 
توسط دولت دارد کنترل می شود همچنان بازارها 

را کنترل می کند.

سعید کرداری
کارشناس بازار سرمایه
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FATF همچنان در مجمع تشخیص مصلحت بررسی می شود
 رييس كل بانک مركزی:

رییس کل بانک مرکزی گفت: موضوع FATF همچنان قرار بر این اســت 
که در مجمع تشخیص مصلحت مطرح شود البته این موضوع را آقای همتی 
وزارت اقتصاد پیگیری می کند و آخرین بحث در جلسه پولشویی مطرح شد 
این بود که دولت پس از توافقات در شورای امنیت نظر خود را در مجمع اعلام 

کند.
محمدرضا فرزین در جمع خبرنگاران درباره جزییات ساز و کار بازار توافقی 
اظهار داشــت: روز گذشــته دستورالعملی ابلاغ شد که امکان این وجود دارد 
که ارز در ســامانه نیما عرضه نشــود و ارز در خارج ســامانه نیما عرضه شود. 
تابحال فولادی ها ارز خود را در سامانه نیما عرضه می کردند توافق انجام شد 
کــه ارز فولادی هــا به صورت توافقی انجام شــود.وی ادامه داد: الان که بازار 

توافقی به صورت رسمی راه اندازی نشده می توانند ارز خود را به صورت توافقی 
عرضه کنند و این فرایند کمک خواهد کرد که ارز خود را با قیمت مناسبی 
به فروش برســانند.رییس کل بانک مرکزی در پاســخ به سؤال ایلنا مبنی بر 
اینکه کشف قیمت در بازار توافقی چگونه خواهد بود، گفت: ساز و کار کشف 
قیمت ارز در بازار توافقی به این گونه اســت که عرضه کننده و متقاضی در 
بازار توافقی پیشنهادات قمیتی خود را ارائه می دهند و قیمت تعیین می شود. 
معتقدم تا 2 الی ۳ ماه آینده به کشــف قیمت قابل اطمینان در بازار توافقی 
می رسیم.فرزین درباره احتمال فشار ترامپ برای عدم برگشت ارز صادراتی 
به کشــور تاکید کرد: در حال حاضر بخش عمده تجارت ایران یا کشــورهای 
همسایه و اعضای بریکس است و این روش هم همچنان ادامه خواهد داشت 

و صادرات ایران هم رو به افزایش است بنابراین نگران این موضوع نیستم و با 
همسایگانی که در حال تجارت هستیم روابط مستحکم اقتصادی داریم.وی 
همچنین درباره FATF گفت: این موضوع همچنان قرار بر این اســت که در 
مجمع تشــخیص مصلحت مطرح شــود البته موضوع FATF را آقای همتی 
وزارت اقتصاد پیگیری می کند و آخرین بحث در جلســه پولشــویی مطرح شد 
این بود که دولت پس از توافقات در شورای امنیت نظر خود را در مجمع اعلام 
کند.رییس کل بانک مرکزی درباره علامت رشــد قیمت تتر به افزایش قیمت 
دلار و قانون گذاری ها در این باره و ساماندهی صرافی های ارز دیجیتال گفت: 
دربــاره رمزارزهــا و کل انــواع توکنایزها مقرراتی تنظیم کردیم. نرخ تتر هم در 
محدوده ارز بازار غیررسمی است و حکمرانی ندارد و خیلی جهت دهنده نیست.

درخواست همتی از بانک ها برای پرداخت سریع تر وام های توانمندسازی و اشتغال

وزیر امور اقتصاد و دارایی با اشاره به اقدامات کمیته امداد برای توانمندسازی، از مدیران بانک ها خواست 
تا باقی مانده ســال با ســرعت بیشــتری کمک کنند که عقب ماندگی از برنامه ای که در این زمینه داشتیم، 

برطرف شود و وام های موردنیاز توانمندسازی و اشتغال تامین شود.
عبدالناصــر همتــی در همایــش یاوران اشــتغال کمیته امداد به عنوان مســئول وزارت اقتصاد و دارایی و 

بانک هایی که با ما همراهی می کنند و حتی بخش خصوصی، همه تلاش خود را می کنیم تا بتوانید توفیقات 
بیشــتری به دســت آورید. توفیق بیشــتر شما، کم کردن هزینه های دولت و کم کردن هزینه های اجتماعی 
اســت و این چیزی اســت که تاکید داریم و پیگیری خواهیم کرد.به دلیل چند ماه بلاتکلیفی در مجموعه 
کارهای کشور، در همه زمینه ها کمتر از حدی که تصور می کردیم عمل شد و از همین رو از مدیران بانک ها 
خواهشــمندم که باقی مانده ســال با ســرعت بیشــتری کمک کنند که عقب ماندگی از برنامه ای که در این 

زمینه داشتیم، نداشته باشیم تا وام های موردنیاز توانمندسازی و اشتغال تامین شود.
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طبق گزارش 
مرکز 

پژوهش های 
مجلس 10 

بانک و 
موسسه 

اعتباری که 
طبق قانون 

مجاز به 
پرداخت وام به 

اشخاص 
مرتبط با خود 

نبودند، 
تسهیلات 233 

هزار میلیارد 
تومانی به 

خودی ها را 
ثبت کردند که 
این رقم معادل 

87 درصد از 
کل تسهیلات و 

تعهدات 
اشخاص 

مرتبط بانک ها 
بود.

لی
 ما

زار
با

طی سالهای اخیر نحوه پرداخت تسهیلات بانکی مورد 
مناقشه بوده است. در حالی که بسیاری از اقتصاددان ها 
معتقدند که تســهیلات بانکی باید در راستای تقویت 
تولیــد ملی مورد اســتفاده قرار گیــرد گزارش مرکز 
پژوهش های مجلس در سال 1401 نشان دهنده این 
موضوع است که نه تنها بانک ها به تکالیف اصلی خود 
در پرداخت تسهیلات به بنگاه های تولیدی عمل نکرده 
بلکــه 87 درصــد از تســهیلات پرداختی 10 بانک و 

موسسه اعتباری به اشخاص بوده است.
به گزارش »نقش اقتصاد«، در حالی شــاهد این گونه 
پرداخت تسهیلات هستیم که بانک ها اذعان دارند که 

توان پرداخت و افزایش مبلغ وام مسکن را ندارند.
این که اینگونه تسهیلات بانک ها در اختیار افراد خاص 
قرار می گیرد جای بسی تعجب است در حالی که بعضی 
از مردم برای دریافت وام های خرد باید از هفت خوان 

بانک ها عبور کنند.
طبــق گــزارش مرکز پژوهش های مجلس 10 بانک و 
موسسه اعتباری که طبق قانون مجاز به پرداخت وام 
به اشخاص مرتبط با خود نبودند، تسهیلات 2۳۳ هزار 
میلیارد تومانی به خودی ها را ثبت کردند که این رقم 
معادل 87 درصد از کل تسهیلات و تعهدات اشخاص 

مرتبط بانک ها بود.
مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی به تازگی با 
انتشار گزارشی مفصل، وضعیت تسهیلات و تعهدات 
اشــخاص مرتبط شــبکه بانکی در سال 1401 را زیر 
ذره بین برده اســت. بازوی پژوهشــی مجلس در این 

گزارش با اشاره بر نواقص داده های منتشر شده از سوی 
بانک مرکزی از تســهیلات و تعهدات اشخاص مرتبط 
با بانک ها در سال 1401 عملکرد هر یک از بانک ها را 

بررسی و بایکدیگر مقایسه کرده است.
مهم تریــن بخش این گزارش امــا مربوط به تخلفات 
بســیاری از بانک ها از آیین نامه تســهیلات و تعهدات 
اشــخاص مرتبط است. طوری که 10 بانک و موسسه 
اعتباری که طبق قانون مجاز به پرداخت وام به اشخاص 

مرتبط با خود نبودند، دست به این اقدام زدند.
عملكــرد فاجعه بار بانک آينده در بازپســگری  ��

وام های پرداختی به اشخاص مرتبط
طبق بررسی های مرکز پژوهش های مجلس، مجموع 
کل تسهیلات و تعهدات اشخاص مرتبط شبکه بانکی 
در سال 1401 معادل 2۶7 هزار میلیارد تومان بود که 
بانک آینده به تنهایی 112 هزار میلیارد تومان، معادل 

42 درصد از کل این مبلغ را به خود اختصاص داد.
یکی دیگر از ارقام قابل توجه این گزارش، نسبت مانده 
به اصل مبلغ تسهیلات و تعهدات اشخاص مرتبط بانک 
آینده با ثبت رقم 11۳4 درصدی است. به عبارت دیگر، 
علاوه بر اینکه در اعطای تسهیلات به اشخاص مرتبط 
بــا خود، دســت ودلبازی کرده، در بازپســگیری این 

تسهیلات نیز عملکرد فاجعه باری داشته است.
87 درصد از وام های پرداختی به اشــخاص مرتبط  ��

غيرقانونی بودند
در آیین نامه تســهیلات و تعهدات اشــخاص مرتبط 
بانک ها، با توجه به سرمایه بانک ها حدودی تعریف شده 
اســت و بانک ها مجاز به به اعطای تســهیلات و قبول 
تعهدات بیش از این حدود نیستند. طبق این آیین نامه، 
حداکثر مجموع تسهیلات و تعهدات اشخاص مرتبط 
به هر شخص نباید از سه درصد سرمایه پایه بانک تجاوز 
کند. همچنین حداکثر مجموع تســهیلات و تعهدات 
اشــخاص مرتبط در هر موسســه اعتباری، می تواند 

حداکثر 40 درصد سرمایه پایه آن موسسه باشد.
طبق بررسی ها مرکز پژوهش های مجلس، بانک های 
ایران زمین، آینده، پارسیان، دی، شهر و موسسه اعتبار 
ملل، با توجه به ســرمایه پایه منفی و بانک های ملی، 
سرمایه، صادرات و صنعت و معدن، بر اساس سرمایه 
پایه اعلامی در صورت های مالی خود، مجاز به پرداخت 
تســهیلات به اشخاص مرتبط با خود نبوده اند. در این 
میان، بیشــترین تخلف نیز توســط بانک های ملی، 

سرمایه، سینا و پاسارگاد انجام شده است.
همچنین بررسی سقف فردی سه درصدی در پرداخت 
وام به اشــخاص مرتبط بانک ها نیز حاکی از آن اســت 
که به جز بانک های توسعه صادرات، گردشگری، مسکن 
و موسســه اعتباری ملل که در پرداخت تســهیلات و 
قبول تعهدات برمبنای حدود فردی تخلفی نداشتند، 
همه بانک ها در بخش چشــمگیری از تســهیلات و 
تعهدات خود به اشخاص مرتبط، حد فردی را رعایت 

نکرده و دچار تخلف شده اند.
بانک های اقتصاد نوین، ایران زمین، آینده، پارســیان، 

پاســارگاد، تجارت، توسعه صادرات، سامان، سرمایه، 
صنعــت و معــدن، کارآفرین و ملت نیز در 100 درصد 
تسهیلات و تعهدات اشخاص مرتبط خود، سقف فردی 

تسهیلات را رعایت نکردند.
البته باید به این تکته توجه کرد که ممکن است بانک ها 
در زمان پرداخت تسهیلات و ایجاد تعهدات اشخاص 
مرتبــط، از حدود فــردی و جمعی مقرر در آیین نامه 
تخطی نکرده باشــند و در ســال های بعد با کم شدن 
سرمایه پایه مرتکب تخلف شده باشند. اما در این شرایط 
نیز بانک باید ابتدا تسهیلات اشخاص مرتبطی که در 
گذشته اعطا کرده را تسویه کرده و به حد مجاز برساند 
و هیچ تسهیلات جدیدی به اشخاص مرتبط خود اعطا 

نکند که این مورد نیز رعایت نشده است.
كوتاهی بانــک مركزی در ارائه آمار درســت از  ��

تسهيلات و تعهدات اشخاص مرتبط بانک ها
مهم ترین نقص در انتشــار آمارهای بانک مرکزی آن 
بود که این نهاد ناظر، تســهیلات اشخاص مرتبط سه 
بانک خاورمیانه، رســالت و پســت بانک ایران در سال 
1401 را صفر گزارش کرده بود اما در یادداشــت های 
صورت های مالی این بانک ها، تسهیلات و تعهدات برای 
چندین شخص مرتبط با این بانک ها گزارش شده بود 
و به نظر می رسد بانک مرکزی صحت سنجی درستی 

از وضعیت این بانک ها نداشته است.
یکی دیگر از نقص های بزرگ داده های بانک مرکزی، 
تشخیص نادرست ارتباط بین بانک ها و برخی اشخاص 
مرتبط با آنها بود که باعث شــد برخی از تســهیلات 
پرداختــی بــه اشــخاص مرتبط بانک هــا، زیل این 

دسته بندی قرار نگیرند.
برای مثال، شــرکت مادر تخصصی توســعه معادن و 
صنایع معدنی خاورمیانه دارای هیات مدیره مشترک 
با بانک پاســارگاد بوده اما در آمار منتشرشــده از این 
بانک، این موضوع در نظر گرفته نشــده اســت. به این 
ترتیب حدود 14۵ هزار میلیارد تومان از تســهیلات 
پرداختی بانک پاسارگاد، به اشتباه در دسته تسهیلات 

پرداختی به اشخاص مرتبط قرار نگرفتند.
بررســی ها نشــان می دهند به جز چهار بانکی که فاقد 

تسهیلات اشخاص مرتبط بودند، داده های اعلام شده 
توســط بانک مرکزی برای تنها 10 بانک بدون نقص 

بوده و 1۵ بانک در گزارش خود نواقصی داشتند.
وام با نرخ سود صفر؛ هديه بانک ها به خودی ها ��

بخش دیگری از گزارش مذکور، به نرخ سود تسهیلات 
پرداختی بانک ها به اشــخاص مرتبط خود اختصاص 
دارد. بر این اساس، تعدادی از بانک ها، مثل ملی، آینده، 
صادرات، گردشگری و کشاورزی، وام هایی با نرخ سود 
صفر درصد به اشخاص مرتبط با خود پرداخت کردند.
بیشترین نرخ سود تسهیلات پرداختی نیز با رقم ۵0 
درصدی مربوط به بانک ملی بود. میانگین نرخ ســود 
وام هــای پرداختــی بانک ملی نیز با ۳۵ درصد از باقی 
بانک ها بیشــتر بود دو بانک ســینا و اقتصاد نوین با 
میانگیــن نرخ ســود چهار درصــدی، در انتهای این 

رده بندی قرار گرفتند.
همچنین بررسی وام های پرداختی به اشخاص مرتبط 
بانک ها با نرخ ســود غیرمتعارف )کمتر از 10 درصد( 
حاکی از آن اســت که بانک دی، همه تسهیلات خود، 
یعنی 7.۶ هزار میلیارد تومان را با این نرخ ســود اعطا 
کرده است. این بانک از نظر تعداد تسهیلات پرداختی 
با نرخ ســود غیرمتعارف نیز با 1۵ فقره رکوردار بوده 

است.
پرداخت وام با بازپرداخت 50 ســاله از سوی بانک  ��

ملی
بررســی مدت قرارداد وام های پرداختی به اشــخاص 
مرتبــط بانک ها نیز نشــان می دهد که این رقم برای 
بســیاری از بانک ها صفر بوده اما از ســوی دیگر بانک 
ملی حتی با دوره بازپرداخت ۵0 ساله نیز به اشخاص 

مرتبط خود وام داده است.
به علاوه، بیشترین سهم تسهیلات اشخاص مرتبط با 
مــدت قرارداد غیرمتعارف )بیش از 100 ماه( به بانک 
کشاورزی با رقمی معادل ۵۶ درصد از تسهیلات این 
بانک مربوط اســت. از نظر تعداد نیز بیشــترین سهم 
مربوط به همین بانک می شود که 27 فقره از کل ۳۳ 
فقره تســهیلات اشخاص مرتبط اعطا شده آن، دارای 

مدت قرارداد بالای 100 بوده است.

مرضیه خوشکار
روزنامه نگار

87 درصد از 
تسهیلات 
بانک ها در  
خدمت  
نورچشمی ها
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ميليارد تومانی بانک ها در پرداخت 
وام گزارش می دهد

مصطفی نیکخواه
روزنامه نگار



مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری اصفهان خبر داد:
 تجهیز فاز دوم 3 پایانه مسافربری اصفهان

 به ایستگاه مطالعه

نقش اقتصاد- اصفهان- پيره زالی: 
مدیرعامل سازمان پایانه های 
مسافربری شهرداری اصفهان 
از تجهیــز فــاز دوم ایســتگاه 
مطالعه در سه پایانه کاوه، صفه 
و جــی اصفهان هم زمان با روز 
»کتــاب و کتاب خوانی« خبر 
داد.به گــزارش پورتال اطلاع 

رسانی شهرداری اصفهان، ابوالفضل توکلی با اعلام این خبر اظهار کرد: 
سال گذشته همزمان با دهه کرامت در فاز نخست، دو ایستگاه مطالعه 
در پایانه مسافربری کاوه افتتاح شد و مورد استقبال مسافران قرار گرفت 
و بر همین اســاس، اجرای فاز دوم اســتقرار چهار سازه ایستگاه مطالعه 

در پایانه های کاوه، صفه و جی آغاز شد.
وی بــا بیــان اینکه این اقدام در راســتای گســترش فرهنگ کتاب و 
کتاب خوانی و با همکاری اداره کل کتابخانه های عمومی استان اصفهان 
صورت گرفته اســت، افزود: انواع کتاب با موضوعات مختلف به صورت 
روزانه در ایستگاه های مطالعه در سالن های اصلی پایانه های مسافربری 
کاوه، صفه و جی شــارژ شــده است تا مسافران در زمان حضور در پایانه 
و قبل از شروع سفر خود از این امکان به صورت رایگان استفاده کنند.

مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری اصفهان خاطرنشان 
کرد: فعالیت هفت غرفه با کاربری فروش کتاب در پایانه های کاوه، صفه 
و زاینده رود نشان دهنده این است که شهرداری اصفهان در مقایسه با 
سایر شهرداری های کشور تلاشی چشمگیر در راستای ترویج فرهنگ 

مطالعه دارد.

 بررسی راهکارهای استفاده از پساب تصفیه شده 
در پالایشگاه آبادان

نقش اقتصاد - خوزستان- حسين 
عســكری: جلســه ای با حضور 
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب 
کشور با موضوع استفاده از پساب 
تصفیه شده برای مصارف شرکت 
پالایش نفت آبادان، برگزار شــد. 
هاشم امینی مدیرعامل شرکت 
آب و فاضلاب کشــور در حاشیه 

سفر به خوزستان در نشستی با حضور مدیر عملیات و مدیران ارشد پالایشگاه 
آبادان و جمعی از مدیران آبفا کشور و خوزستان حاضر شد. قانون ممنوعیت 
صنایــع در اســتفاده از آب های متعارف و لــزوم حفظ منابع آبی با کاهش 
حداکثری اتلاف آب های استفاده شده در مصارف شهری، محورهای مطرح 
شــده در این نشســت بود. از جمله مصوبات این جلســه، تشکیل جلسات 
تخصصی با حضور نمایندگانی از دو طرف برای بررسی جنبه های مختلف 
عملیاتی شدن این امر از جمله توجه به کیفیت آب تزریق شده، نحوه انجام 

کار، میزان آب دریافتی برای مصارف گوناگون، بوده است.

خدمات آب رسانی سیار به روستاهای صعب العبور 
شهرستان ثلاث باباجانی

نقش اقتصاد- كرمانشاه- فرهاد 
اميــری: مدیــر امــور آبفای 
شهرســتان ثلاث باباجانــی از 
آب رسانی مستمر به روستاهای 
دورافتاده »ســید ناب دیم« و 
»پرآب« در شهرســتان ثلاث 
باباجانــی خبــر داد.»احمد 
ســلیمانی« گفت: در راستای 

تأمین آب شــرب و رفع مشــکل کم آبی ساکنین روستاهای دورافتاده 
شهرستان ثلاث باباجانی که آب دهی چشمه های این روستاها در فصل 
پاییز کاهش می یابد، آب رسانی سیار به طور مستمر انجام می شود.او با 
اشــاره به چالش های موجود در مســیرهای صعب العبور و فاصله زیاد تا 
مرکز شهرستان، تأکید کرد: تأمین آب شرب برای ساکنین این مناطق 
یکی از اولویت های اصلی امور آبفای ثلاث باباجانی است.سلیمانی ضمن 
بیان این که تانکرهای آب رســانی از اوایل روز حرکت خود را آغاز کرده 
و درنهایت در پاســی از شــب به مقصد می رسند، افزود: این خدمات نه 
تنها نیازهای اساسی مردم را برآورده می کند، بلکه بهبود کیفیت زندگی 
و رفــاه ســاکنین این روســتاها را نیز به همــراه دارد.مدیر امور آبفای 
ثلاث باباجانی خاطرنشــان کــرد: آب به عنوان یکی از منابع حیاتی در 
زندگی انسان ها، همواره مورد توجه بوده و امام علی )ع( نیز در این زمینه 
فرموده اند که آب بهترین نوشیدنی در دنیا و آخرت است. بر این اساس، 
تلاش ها برای تأمین آب شرب در مناطق کم آب و دورافتاده نشان دهنده 
عزم جدی مسئولین برای رفع مشکلات کم آبی و خدمت به مردم است.
سلیمانی در پایان ابراز امیدواری کرد که با همکاری نهادهای مربوطه، 
هرچه سریع تر مشکلات کم آبی در این مناطق به طور کامل مرتفع شود.

 برگزاری نخستین جلسه هم اندیشی فرهنگی 
اداره کل تأمین اجتماعی

نقش اقتصاد - خوزستان- حسين 
عســكری: بــه گــزارش روابط 
عمومــی تأمیــن اجتماعــی 
خوزستان، نشست هم اندیشی 
با حضور عبدالرضا روشنی مدیر 
کل تأمین اجتماعی خوزستان، 
ســعید بــاوی فرمانــده پایگاه 
مقاومت بسیج کارمندی سازمان 

تأمین اجتماعی، خانم نخلستانی رئیس اداره منابع انسانی و پایش عملکرد، 
خانم دیو جان مسئول امور بانوان، خانم حیدری مسئول بسیج خواهران 
پایگاه برگزار گردید. این نشســت هم افزایی درجهت اجرای برنامه های 
پیشنهادی در سال 140۳ در حوزهای تخصصی و عمومی، زن و خانواده 

تشکیل گردید و نقطه نظرات طرفین به اشتراک قرار گرفت.

در جهت تحقق برنامه های دولت وفاق ملی حرکت می کنیم
مدير مخابرات منطقه ايلام:

 بسکتبال کردستان چشم انتظار حامی برای حضور در لیگ

نقش اقتصاد- ايلام- براری: مهندس نبی پور با اعلام وضعیت کنونی مخابرات 
استان و برنامه های راهبردیاین شرکت افزود: مجموعه مخابرات استان در 
راستای تحقق برنامه های شرکت مخابرات ایران به ویژه اجرای فیبر نوری 
و ارائه سرویس های باند پهن که پیشران توسعه استان است، انتظار می رود 
توجه ویژه به عمل آید..مهندس نبی پورضمن ابراز خرسندی حضور استاندار 
لایق و مردمی و بومی در اســتان را موجب افتخار دانســت و بیان داشــت: 
مخابرات منطقه ایلام با تمام توان و انرژی مضاعف آماده خدمت رسانی به 
مردم شــریف اســتان ایلام و مجموعه کارگزاران نظام مقدس جمهوری 
اســلامی اســت و در این راســتا انتظار دارد با حمایت نماینده عالی دولت 
قدم های ســازنده در جهت توســعه زیرســاخت های مخابرات و پایداری 
ارتباطات در اســتان صورت پذیرد.وی با اشــاره به اینکه ایجاد و توســعه 
زیرساخت های ارتباطی استان یکی از عوامل اصلی پیشرفت استان به شمار 
می رود، اظهار داشــت: ما وظیفه داریم با تمام توان در جهت همکاری و 
همیــاری و تحقــق برنامه های دولت وفــاق ملی حرکت نماییم.نبی پور با 
تشریح وضعیت کنونی مخابرات استان و برنامه های راهبردی مدنظر افزود؛ 

مجموعه مخابرات استان انتظار دارد در راستای تحقق برنامه های شرکت 
مخابرات ایران به ویژه اجرای فیبر نوری و ارائه ســرویس های باند پهن که 
پیشــران توســعه استان اســت، توجه ویژه به عمل آید.وی اجرای پروژه 
فیبرنوری در سطح استان، توسعه سایت های مخابراتی در حوزه تلفن همراه 
و اجرای طرح های روستایی جهت پوشش دهی به کلیه نقاط روستایی را 

از اهم برنامه های دارای اولویت مجموعه مخابرات استان برشمرد.در ادامه 
دکتر کرمی استاندار ایلام ضمن خیرمقدم و خوش آمدگویی به مهندس 
نبی پور مدیر مخابرات منطقه ایلام و هیات همراه بیان کرد؛ یکی از اهداف 
استانداری ایجاد همدلی به منظور پیشبرد برنامه ها با حضور کلیه ادارات 
و سازمان ها می باشد، زیرا که مردم عزیز استان ایلام لایق بهترین خدمت ها 
هستند و این وظیفه قانونی و شرعی ما می باشد.وی افزود: مخابرات استان 
ایلام یکی از دستگاه های خدمت رسان می باشد و توجه به زیرساخت های 
مخابرات جهت استفاده بهینه مردم از خدمات دیجیتال و الکترونیک لازم 
و ضروری اســت و توســعه ارتباطات مخابراتی در عصر ارتباطات از اهمیت 
بالایی برخوردار می باشد و لازم است که زمینه هرچه بیشتر این موضوع 
فراهم گردد.دکتر کرمی استاندار ایلام با اشاره به وجود ظرفیت های زیاد 
استان بیان نمود: مخابرات منطقه ایلام از جایگاه خوبی برخوردار است و 
خدمات مخابراتی امروزه از اولویت های زندگی امروزه به شمار می آید و ما 
انتظار داریم که خدمات مطلوب و شایسته ای به مردم صورت پذیرد، زیرا 

که رضایتمندی مردم رضایت خداوند متعال را به دنبال خواهد داشت.

نقش اقتصاد- كردستان- اسرين مقصودی: دبیر هیات بسکتبال کردستان 
اظهار داشــت:  امســال با مشکل نبود حامی  واسپانسر  برای حضور در 
لیگ مواجه هســتیم  و با توجه به عملکرد خوب وهمچنین اخد امتیاز 
 حضــور در لیــگ بــه دلیل کســری بودجه امــکان راهیابــی نداریم

در نشست خبری هئیت بسکتبال استان کردستان با اصحاب رسانه در 
راستای حل مشکلات این مجموعه با حضور ریاست استان و شهرستان 
سنندج، رئیس هیات بسکتبال کردستان اعلام کرد: توقع از بسکتبال در 
کردستان بسیار بالاست و مردم انتظار دارند که تیم های استان همیشه 

در صدر باشند.
امیر جماران با اشاره به اینکه هیات استان،  هئیت  برتر فدراسیون شد، 
افزود: به اهداف اولیه دســت پیدا کرده ایم، ضمن اینکه بدون هیچ رانت 
 و نفــوذی برتریــن بازیکنان و مربیان در ســطح ملی معرفی شــده اند.

وی یادآور شد: مهم ترین هدف ما ما برقراری نظم و انضباط بود و با منسجم 
کردن پیگیری های لازم، مطالبه گری مسوولیت های اجتماعی از صنایع 

و واحدهای تولیدی خصوصی انجام شد.
جماران تأکید کرد: پشــتیبانی صنایع بزرگ از ورزش اســتان، حمایت از 
جوانان این اســتان اســت و مهمترین مسئله ای که امروز روند رو به رشد 

رشــته ورزشــی بسکتبال کردستان را در دهه گذشته به چالش کشیده، 
نبود اسپانســر و حامی مالی اســت و بســکتبال کردستان امروز نیازمند 

حمایت سرمایه گذاران بخش خصوصی است.
بابک معتمد وزیری رئیس هیات شهرستان سنندج نیز با اشاره به برگزاری 
دوره آموزشی و نیز تجهیز و نوسازی اماکن ورزشی،  اظهار  داشت جایگاه 
بسکتبال کردستان مطلوب نیست و تلاش بر توسعه بسکتبال کردستان 
 بــا همــکاری ارگان های خصوصی ودولتی در اولویت برنامه ما قرار دارد.

معتمد وزیری با اشــاره به جایگاه ویژه بســکتبال در بین طرفداران این 
رشته افزود: بسکتبال وارد فرهنگ مردم  و توجه نونهالان، نو جوانان و  
جوانان )خانم و آقا( شــده  و این رشــته در اســتان  کردستان آینده دار 

خواهد بود.
و انتظار می رود که مسئولین به خصوص مدیران ورزشی همکاری و توجه 
بیشتری به این رشته و همکاری در راستای توسعه و پیشرفت را داشته 

باشند.
وی گفت: در شهرستان سنندج همه با یک وفاق وارد این وادی شده اند 
 و تمــام تــوان خود را در راه توســعه دوباره بســکتبال بــکار گرفته اند.
رئیس هیات بسکتبال شهرستان سنندج یادآور شد: بسکتبال می تواند  
با همکاری اصحاب رســانه به دســتاوردهایی خوبی در راســتای توسعه 
بســکتبال دسترسی پیدا کند.دبیر هیئت بسکتبال استان کردستان در 
این نشست خبری اظهار داشت: در حال حاضر نیز  بازیکن در رده های 
ســنی مختلف در اردوهای تیم ملی بســکتبال در تهران حضور دارند که 
امیدواریــم بتواننــد با جلب رضایت مربیــان تیم ملی، به عنوان نماینده 
کردستان در رقابت های مختلف حضور داشته و نماینده شایسته ای برای 

معرفی بسکتبال کردستان باشند.

استاندار چهارمحال و بختیاری:
راه برون رفت چهارمحال و بختیاری از مشکلات اجماع و وفاق است

نقش اقتصاد- چهارمحال و بختياری- زهرا مصطفوی: جعفر مردانی در آیین 
تودیع و معارفه استاندار چهارمحال و بختیاری، اظهار داشت: بنده اهل 
و بزرگ شده استان چهارمحال و بختیاری هستم و هم با درد و آلام و هم 
با رشادت ها و خوشی و ناخوشی مردم استان آشنا هستم و از هیچ تلاش 
و کوششــی فروگذار نخواهم کرد زیرا مردم شایســته خدمت هســتند. 
استاندار چهارمحال و بختیاری، گفت: درصدد هستیم از همه ظرفیت ها 
و پتانســیل های اســتان برای حل مشکلات استفاده کنیم، در این میان 
رسانه ها می توانند حلقه واسط و نقش آفرین باشند. وی افزود: گفتمان 
وفاق راه تعامل سازنده میان مردم و دولت است و معنای آن تعهد به همه 
ایرانیان اســت و با همه مســائل اختلاف آفرین بدون مرزهای قومیتی با 
اســتفاده از ظرفیت همه خاصه حامیان به عنوان پشــتوانه گام در عرصه 
خدمت می گذاریم. مردانی گفت: اجماع راه برون رفت استان از مسائل و 
مشکلات است و جز از طریق رجوع و نظر کارشناسان میسر نخواهد شد، 
برآنیم خرد جمعی را ســرلوحه و ملاک عمل قرار دهیم اســتان ما دارای 

پتانســیل و ظرفیت و همچنین مســائل و مشــکلات است، نگاه به آن ها 
می تواند موجب توســعه شــود که فرهنگ غنی مردم، موقعیت ارتباطی 
اســتان، قطــب تولید بــادام، ظرفیت در حوزه کشــاورزی، دامپروری، 
چشــمه های آب معدنی و غیره از این جمله اســت. مردانی گفت: وجود 
خشکســالی ها، سهم ناچیز اســتان، وجود پروژه های نیمه تمام، صدور 
مجوزهای انبوه برای طرح های اقتصادی بدون توجه به برخی مسائل و 
تفکر حل مشکلات با بودجه دولتی منجر به ایجاد مشکلات مختلف در 
استان شده است. وی گفت: برنامه هفتم و اقتصاد مقاومتی در دستور کار 
قــرار خواهــد گرفــت و باید برای اجرای آن برنامه ریزی کرد. اســتاندار 
چهارمحال و بختیاری برای رشد و توسعه استان از وزیر کشور خواست 
ناترازی های انرژی در استان که نفس صنعت استان را شماره انداخته و 
به صنعت خسارت زده را مد نظر داشته باشد، همچنین ناترازی بین منابع 
و مصارف بانک ها که موجب نارضایتی شــده در نظر بگیرد و نســبت به 

اختصاص خط ویژه اقتصادی از طریق بانک مساعدت شود.

رویداد
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نقش اقتصاد- گيلان- منكوئی: رمضان یوســف مدد رئیس 
روابط عمومی شرکت گاز استان گیلان در دیدار با معاون 
امور فرهنگی و رسانه ای اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی 
اســتان گیلان ضمن ابراز خرســندی از همکاری مؤثر و 
شایسته رسانه های استان با شرکت گاز گفت: بحمدالله 
با کمک رسانه ها و تبلیغات گسترده مصرف بهینه و ایمن 
گاز طبیعی در سراسر استان، در سال گذشته هیچگونه 
مرگ خاموش در گیلان به ثبت نرسید.وی همچنین با 
اشاره به تأثیر مثبت تبلیغات انجام شده در زمینه مدیریت 

مصرف گاز در گیلان، افزود: همراهی شایسته مردم استان 
با شرکت گاز سبب شد تا در سال گذشته از مجموع یک 
میلیون و 1۶۵ هزار مشترک خانگی، بیش از 810 هزار 
مشترک به صورت متناوب در ماه های مختلف، از تخفیف 
و پاداش صرفه جویی بهره مند شوند.یوسف مدد در ادامه 
خواهان گســترش همکاری های فیمابین و اســتفاده از 
ظرفیت بالای اداره فرهنگ و ارشاد اسلامی استان برای 
اشاعه فرهنگ مصرف بهینه و ایمن گاز طبیعی در جامعه 
شــد و گفت: بی تردید اداره فرهنگ و ارشــاد اســلامی 

می تواند از طریق رســانه ها به نهادینه ســازی فرهنگ 
مدیریت انرژی کمک شایانی نماید.همچنین در این دیدار 
»قاسم مصفا« معاون فرهنگی و رسانه ای اداره کل فرهنگ 
و ارشــاد گیلان نیز از فعالیت های فرهنگی و رسانه های 
شرکت گاز در سراسر استان تشکر و قدردانی کرد و گفت: 
شــرکت گاز در جشنواره شــهید رجایی در بخش های 
مرتبط با رسانه عملکردی مطلوب داشته و 100 درصد 
نمرات ارزیابی را به دســت آورده اســت و باید تلاش کند 

تا این روند در سال های آینده نیز ادامه یابد.

رئیس روابط عمومی شرکت گاز گیلان:

سال گذشته هیچ گونه مرگ خاموش در گیلان به ثبت نرسید

تخصیص 12۹7 تن قیر ویژه محلات هدف بازآفرینی شهری استان مرکزی
معاون مسكن و ساختمان اداره كل راه و شهرسازی استان مركزی خبرداد:

نقش اقتصاد- اراک- عبدی: مجید تاجی معاون مسکن و 
ســاختمان اداره کل راه و شهرســازی استان مرکزی، 
معاون مســکن و ســاختمان اداره کل راه و شهرسازی 
استان مرکزی از تخصیص 12۹7 تن قیر ویژه محلات 
هدف باز آفرینی شهری در شهرهای اراک تفرش غرق 

آباد، خمین و مامونیه خبر داد.
تاجی در تشــریح عملکرد حوزه بازآفرینی شهری اداره 
کل راه و شهرسازی استان مرکزی اظهار کرد: سه پروژه 
احداث ســاختمان فنی و حرفه ای ســاوه با اعتبار 80 
میلیارد ریال، احداث دیوار ساحلی شهدای صفری شهر 
اراک با اعتبار ۳0 میلیارد ریال و اصلاح شبکه آب خیابان 
شــهدای صفری با اعتبار ۳1 میلیارد ریال در قالب باز 

آفرینی شهری در حال انجام است.
وی از نوســازی 2۵۳۶ واحد مسکونی در محلات هدف 
بازآفرینی شــهری خبر داد و افزود: از محل وام تبصره 
18  تعداد ۶7 واحد مسکونی با تسهیلات ۵۵0 میلیون 
تومانی مورد بهسازی و نوسازی قرار گرفته است و تعداد 
24۶۹ واحد از تســهیلات خود مالک با مبلغی بالغ بر 
۳۵0 میلیــون تومان به ازای هر واحد در محلات هدف 

باز آفرینی شهری استفاده کرده اند.
تاجی به طرح کلید به کلید در محلات هدف اشاره کرد 
و گفت: در این طرح 10 واحد مســکونی از پروژه مهر و 
ماه برای اجرای طرح مذکور در نظر گرفته شــده که به 
متقاضیان واجد شرایط اختصاص داده خواهد شد و 20 

واحد دیگر از این پروژه نیز به عنوان منابع پشتیبان در 
سکونتگاه های غیر رسمی در نظر گرفته می شود.

وی بیــان کــرد: 800 نفر از اعضای ســتاد بازآفرینی 
شهرســتانهای استان و ساکنین محلات هدف در قالب 

7 هزار نفر ساعت آموزش لازم را دریافت کرده اند.
معاون مســکن و ســاختمان اداره کل راه و شهرسازی 
اســتان مرکزی از برگزاری ۳۹ جلسه شهرستانی و 27 
جلسه استانی ستاد بازآفرینی شهری و همچنین صدور 
اســناد مالکیتی برای پلاکهای دولتی واقع در محلات 
هــدف به تعــداد 21۳ واحد و نیز پرداخت 12 فقره وام 
ودیعه اسکان موقت برای متقاضیان نوسازی در محدوده 

خبر داد. 
تاجی ادامه داد: در راستای حفظ و نگهداری املاک در 
اختیار باز آفرینی شهری و رفع تصرف پلاک تحت تملک 
شــرکت باز آفرینی شــهری در شــهر ساوه و اخذ حکم 
تخلیه مســتأجر مربوطــه از مقام قضایی اقدامات لازم 

صورت پذیرفته است.
معاون مســکن و ســاختمان اداره کل راه و شهرسازی 
اســتان مرکــزی گفت: پاســخ به بیــش از ۹00 مورد 
اســتعلامات بانکهای عامل برای اســتفاده از تسهیلات 
خرید مســکن در محلات هدف از دیگر اقدامات انجام 

شده در این حوزه می باشد.
وی از انجام رزمایش مشترک بسیج سازندگی استان و 
ســتاد بازآفرینی شــهری خبر داد و تصریح کرد: در این 

طرح مقرر شــد با مراجعه به ســاکنین محلات هدف و 
تبییــن مفاهیم باز آفرینــی و تکمیل فرمهای مربوطه 
نســبت به افزایش آگاهی مردمی برای ایجاد تحول در 
ساخت مسکن محلات هدف اقدامات لازم صورت گیرد.
تاجی همچنین از بازنگری نقشه های محدوده محلات 
هدف شــهرهای اراک ســاوه و خشکرود و.... و تصویب 
بسته های تشویقی شهرسازانه بومی در شهرهای اراک، 

ساوه، فرمهین، دلیجان، مامونیه، آشتیان، تفرش، خمین 
و خشکرود خبر داد.

معاون مســکن و ســاختمان اداره کل راه و شهرسازی 
اســتان مرکزی در پایان گفت: افرادی که در بافت های 
فرسوده و مناطق هدف این طرح قرار دارند می توانند با 
مراجعه به ســامانه تسهیلات بافت فرسوده از وام ۵۵0 
میلیونی به ازای هر واحد برای ساخت بهره مند شوند.
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آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده 1۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

برابر رای شماره 1406001057007227 هيات اول موضوع قانون تعيين تكليف وضعيت ثبتی اراضی 
و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک شهريار تصرفات مالكانه بلا 
معارض متقاضی آقای حســين تاريويرديلو فرزند ذبيح اله بشماره شناسنامه 844 ششدانگ يک 
باب خانه به مساحت 197.50 متر مربع پلاک 483 فرعی از 53 اصلی واقع در شهريار خريداری از 
مالک رسمی خانم ملوک فريدونی محرز گرديده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت 
به فاصله 15 روز آگهی ميشود در صورتی كه اشخاص نسبت به صدور سند مالكيت متقاضی اعتراضی 
داشــته باشــند می توانند از تاريخ انتشــار اولين آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به اين اداره 
تسليم و پس از اخذ رسيد ظرف مدت يک ماه از تاريخ تسليم اعتراض دادخواست خود را به مراجع 
قضايی تقديم نمايند. بديهی است در صورت انقضای مدت مذكور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات 

سند مالكيت صادر خواهد شد  . م الف 11700
نوبت اول : 1403/08/14 - نوبت دوم : 1403/08/29

مهدی ناصر - رئيس ثبت اسناد و املاک شهريار   

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده 1۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

 برابر رای شــماره 140360301057007224 هيات اول موضوع قانون تعيين تكليف وضعيت ثبتی 
اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک شهريار تصرفات 
مالكانه بلا معارض متقاضی آقای ناصر تاری ويرديلو فرزند حسين بشماره شناسنامه 162 سه دانگ 
مشاع از ششدانگ يک باب ساختمان به مساحت 197.50 متر مربع پلاک 483 فرعی از 53 اصلی 
واقع در شــهريار خريداری از مالک رســمی آقای/ خانم ملوک فريدونی محرز گرديده است. لذا به 
منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی ميشود در صورتی كه اشخاص نسبت 
به صدور سند مالكيت متقاضی اعتراضی داشته باشند ميتوانند از تاريخ انتشار اولين آگهی به مدت 
دو ماه اعتراض خود را به اين اداره تســليم و پس از اخذ رســيد ظرف مدت يک ماه از تاريخ تسليم 
اعتراض دادخواســت خود را به مراجع قضايی تقديم نمايند. بديهی است در صورت انقضای مدت 

مذكور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالكيت صادر خواهد شد. م الف 11701
نوبت اول : 1403/08/14 - نوبت دوم : 1403/08/29

مهدی ناصر- رئيس ثبت اسناد و املاک شهريار   

آگهی صدورسند المثنی
ششــدانگ يكباب عمارت به مساحت 929/37متر مربع و به پلاک ثبتی شماره220فرعی از 
91- اصلی بخش 5 زنجان واقع دركشک آباد، در صفحه 186دفترجلد88ذيل شماره 9916به 
نام ولی اله مرادی فرزند قدرت به شــماره ملــی 4371132774 متولد1330 ثبت ودر مورخ 
87/12/19 سند مالكيت دفترچه ای آن به شماره چاپی667793 الف83صادر و تسليم شده 
اســت. ســپس وراث نامبرده برابرگواهی حصــر وراثت شــماره 140211390000916074 
مورخ1402/04/28شــعبه اول شــورای حل اختلاف خدابنده و نيزگواهی حصر وراثت شماره 
140211390000139082 مورخ 1402/01/29 شــعبه 3 شــورای حــل اختلاف خرمدره كه 
عبارتندازخانــم ها طاهره- مرضيه-زهرا- غزاله- فاطمه وآقايان محمدطاهر- ســبزعلی- 
محمــد- يعثوب- غيبعلی- رمزعلی همگی مرادی با ارائه دو برگ استشــهاديه محلی برابر 
درخواســت وارده شماره 1403/07/23-140362656163000087و غيره مدعی فقدان سند 
مذكور به علت جابجايی گرديده و متقاضی سند المثنی ميباشد. لذا به موجب تبصره يک ماده 
120 آيين نامه قانون ثبت اســناد و املاک آگهی ميگردد اگرشــخصی اعتراض داشته و مدعی 
وجود سند مالكيت نزد خود می باشد يا معاملاتی به نفع او انجام گرديده ظرف مدت ده روز از 
تاريخ انتشار آگهی با ارائه اصل سند مالكيت ياخلاصه معامله به اداره ثبت اسناد رسيد دريافت 

نمايند در غير اين صورت برابر مقررات سند المثنی صادر و تسليم خواهد شد.
جوادشفيعی- مدير واحد ثبتی حوزه ثبت ملک خدابنده  

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده 1۳ آیین نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

 برابر آرا صادره هيات های موضوع قانون تعيين تكليف وضعيت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد 
ســند رســمی مستقر در واحد ثبتی منطقه غرب اصفهان تصرفات مالكانه و بلا معارض متقاضيان 
محرز گرديده است لذا مشخصات متقاضيان و املاک مورد تقاضا به شرح زير به منظور اطلاع عموم 
در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شــود. در صورتی كه اشــخاص نسبت به صدور سند مالكيت 
متقاضيان اعتراضی داشته باشند ميتوانند از تاريخ انتشار اولين آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود 
را به اداره ثبت اسناد و املاک تسليم و پس از اخذ رسيد ظرف مدت يكماه از تاريخ تسليم اعتراض 

دادخواست خود را به مرجع قضايی تقديم نمايد. 
رديف 1-  برابر رأی شــماره 3890 مورخ 1403/03/12 هيأت ســوم مالكيت آقای حسن جمشيدی 

آفارانی به شناســنامه شماره 53091 كدملی 1280957476 صادره اصفهان فرزند محمد علی در 
ششدانگ يكباب مغازه به مساحت 40 متر مربع پلاک شماره 341 فرعی از 27 اصلی واقع در اصفهان 
بخش 14 حوزه ثبت ملک غرب اصفهان مع الواسطه از فاطمه طاهری افارانی فرزند حاج حيدر تأئيد 

و محرز گرديده است. شناسه آگهی: 1819111
تاريخ انتشار نوبت اول :1403/08/14-تاريخ انتشار نوبت دوم : 1403/08/29

شهرياری - رئيس منطقه ثبت اسناد و املاک غرب اصفهان   

آگهی مفقودی پروانه مطب پزشکی
 پروانه مطب  دندانپزشكی  متعلق به خانم دكتر  الهام نظری  فرزند محمد كاظم  به شماره ملی 4220039597  
به شماره نظام پزشكی 147347  به تاريخ صدور 1398/12/1  به تاريخ اعتبار 1403/7/25 به شماره  پروانه 
مطب 334147347130صادره از  نام پزشكی  استان كهگيلويه و بويراحمد به ادرس مطب  ياسوج  سردار 
ياسوج جنگل جنوبی  كلينيک لبخند مفقود و از درجه اعتبار ساقط می باشد.  

آگهی  مفقودی مدارک 
پروانه كســب  كار آموزی وكالت كانون وكلای اســتان كردستان  به شماره پروانه 835  ) تاريخ 

صدور : 1403/05/17 ( 
به نام آقای  اميد اسدی فرزند رمضان به كد ملی ) 3732534332 ( صادره از سنندج مفقود 
كردستان و از درجه اعتبار ساقط می باشد .  

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده 1۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

برابر رای شماره 140260313010014701 هيات اول موضوع قانون تعيين تكليف وضعيت 
ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک بوكان 
تصرفات مالكانه بلا معارض متقاضی آقای حسين حاجی زاده فرزند احمد بشماره شناسنامه 
236 صادره از بوكان در ششــدانگ يک قطعه زمين مزروعی به مساحت 94064,95 متر 
مربع قســمتی از پلاک 164- اصلی قطعه 45 واقع در بوكان روستای كانی قلعه خريداری 
از مالكين رســمی پريزاد و محمد هر دو ناصری محرز گرديده اســت. لذا به منظور اطلاع 
عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی كه اشخاص نسبت به 

صدور سند مالكيت متقاضی اعتراضی داشته باشند ميتوانند از تاريخ انتشار اولين آگهی 
به مدت دو ماه اعتراض خود را به اين اداره تسليم و پس از اخذ رسيد ظرف مدت يک ماه 
از تاريخ تسليم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضايی تقديم نمايند. بديهی است 
در صورت انقضای مدت مذكور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات ســند مالكيت صادر 

خواهد شد. 
تاريخ انتشار نوبت اول : 1403/08/29-  تاريخ انتشار نوبت دوم : 1403/09/14 

خالد خانه بيگی- رئيس ثبت اسناد و املاک   

آگهی فقدان سند
آقای مهدی حصاری بموجب وكالتنامه شماره 47837 مورخ 1403/5/28 دفترخانه 35 
شهريار از طرف مالک آقای رسول / رستم زاده دهخوارقانی فرزند علی شماره شناسنامه 
16091 تاريخ تولد 1337 صادره از آذرشهر دارای شماره ملی 1698630913 بعنوان مالک 
شش دانگ يک قطعه زمين محصور بابنای احداثی به پلاک ثبتی 7974 فرعی از 50 اصلی 
، مفروز و مجزا شده از 2 فرعی از اصلی مذكور واقع در قريه كرشته حوزه شهريار استان 
تهران به مســاحت 300 متر مربع كه بموجب رای شــماره 24482 تاريخ  1389/12/06 
هيات ماده 147 قانون ثبت ذيل ثبت 255548 دفتر 1808 صفحه 282 بنام مالک فوق 
الذكر ثبت گرديده بوده است به استناد دو برگ استشهاديه محلی مصدق شده در دفتر 
اســناد رسمی شماره 35 شهريار با شناسه يكتا 140302154519000323 مدعی است 
سند مربوطه بشماره چاپی 722766 / ب / 90 به علت سهل انگاری مفقود گرديده تقاضای 

صدور سند مالكيت المثنی نموده است.
 لذا مراتب باستناد ماده 120 ايين نامه قانون ثبت در يک نوبت آگهی ميشوند تا چنانچه 
كســی مدعی انجام معامله نسبت به پلاک فوق و يا سند مالكيت نزد خود ميباشد از 
تاريخ انتشار آگهی ظرف مدت ده روز اعتراض خود را كتباً به ضميمه سند معامله به 
اين اداره تسليم و رسيد دريافت نمايند در غير اينصورت پس از انقضای مدت مذكور 
و نرسيدن و اخواهی نسبت به صدور سند مالكيت المثنی طبق مقررات اقدام خواهد 

شد.
م الف 11776        

مهدی ناصری -رئيس واحد ثبتی حوزه ثبت ملک شهريار  

آگهی مفقودی
بــرگ ســبز ســواری كيــا ســراتو 2008رنگ ســفيد بــه شــماره موتور 
G4GC8H245640وشاســی KNEFE223385572208وشهربانی ايران 
54-992م56به نام عباس محمد عليان مفقود واز درجه اعتبار ساقط ميباشد.  يزد

آمادگی برای تامین سوخت زمستانی 
شمال کشور

مدیر شرکت خطوط لوله و مخابرات نفت شمال 
از آمادگی این صنعت برای تامین و انتقال ایمن 
سوخت زمستانی از مبادی تولید به استان های 

مازندران و گلستان خبر داد.
محمدمهدی جامعی مدیر منطقه با اشــاره به 
اهمیت فرآیند انتقال ایمن و مســتمر ســوخت 
زمســتانی با هدف ذخیره ســازی و استفاده در 
فصول سرد سال در منطقه شمال، گفت: تمامی 
پرســنل و تجهیزات صنعت نفت منطقه شمال 
در آمــاده بــاش کامل برای خدمات رســانی 
زمستانی به مردم، مسافران و صنایع مستقر در 

استان های مازندران و گلستان هستند.
به گزارش روابط عمومی شرکت خطوط لوله و 
مخابرات نفت ایران – منطقه شمال، وی با اشاره 
به گســتردگی حوزه فعالیت منطقه شــمال از 
شــرق استان تهران تا اســتان های مازندران و 
گلستان خاطرنشان کرد: این صنعت با فعالیت 
پرسنل متخصص و بهره گیری از افزون بر۳۹0 
کیلومتــر خطــوط لوله، 8 مرکــز انتقال نفت، 
فشارشکن و ایستگاه مخابرات مستقل صنعتی 
انواع فرآورده های نفتی مورد نیاز شمال کشور 
را از پالایشــگاه و انبــار نفت تهران به انبارهای 
شــرکت پخش در 2 اســتان شــمالی منتقل 

می کند.

پتروشیمی فن آوران در آستانه 
بهره برداری از بویلر هیدروژن سوز

پروژه بویلر HP20 هیدروژن سوز شرکت پتروشیمی 
فــن آوران بــه عنوان یکــی از پروژه های پیشــرو در 
بهینه سازی مصرف انرژی و کاهش آلاینده ها در حالی 
به مراحل پایانی نزدیک می شود که نویدبخش تحولی 
بزرگ در صنعت پتروشیمی ایران خواهد بود.به گزارش 
روابط عمومی پتروشیمی فن آوران، شرکت پتروشیمی 
فن آوران با اجرای پروژه بویلر هیدروژن ســوز، در حال 
نزدیک شــدن به بهره برداری از یکی از پیشــروترین 
پروژه های زیســت محیطی کشور با هدف تأمین بخار 
فشار بالا، بهینه سازی مصرف انرژی و کاهش آلاینده ها 
است.این پروژه با پیشرفت فیزیکی بیش از 82 درصد 
و دستاوردهای مهندسی ۹7.12 درصدی، در مراحل 
پایانی قرار دارد و فعالیت های گسترده ای از جمله نصب 
تجهیزات مکانیکی و انجام آزمایش های هیدرواستاتیک 
و عملکردی، به پیشــرفت این پروژه کمک کرده اند و 
اکنون تمرکز اصلی در این مرحله، بر نصب و آزمایش 
نهایی تجهیزات هیدروژن ســوز قرار دارد. پروژه بویلر 
هیدروژن ســوز پس از بازنگری و ارتقاء با 4.1 میلیون 
یورو و ۵8.۶ میلیارد تومان ســرمایه گذاری مســتقیم 
شــرکت، ضمن کمک به کاهــش هزینه های تولید و 
افزایش ظرفیت مجتمع، با اســتفاده از آب مازاد واحد 
متانــول و گاز هیدروژن، 1۶0 هزار تن در ســال بخار 
پرفشار تولید خواهد کرد و پیش بینی می شود که این 
پروژه با نرخ بازگشــت ســرمایه 8۹ درصدی، کمتر از 

یکسال به سودآوری کامل برسد.

توانایی تولید ۷۰ درصد بنزین مورد نیاز 
کشور با کیفیت یورو را داریم

مدیرعامل شــرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های 
نفتی با اشاره به اقدامات انجام در صنعت پالایش نفت 
اعلام کرد: اکنون می توانیم 70 درصد بنزین مورد نیاز 
کشور را با کیفیت یورو عرضه کنیم و در بخش گازوییل 
نیز ۶4 درصد توانایی تولید با کیفیت یورو وجود دارد.
محمدصــادق عظیمی فر دیروز، 28 آبان در مراســم 
افتتاحیه پروژه آیزومریزاســیون نفتای سبک شرکت 
پالایش نفت شــیراز )تولید بنزین یورو ۵( با اشــاره به 
اجــرای طــرح تبدیــل بنزین معمولی بــه یورو ۵ در 
پالایشــگاه شــیراز گفت: ممکن است اثر این طرح به 
صورت ملموس بر زندگی مردم شیراز حس نشود، اما 
قطعــاً در طول زمــان نتیجه طبیعی طرح که موجب 
کاهش بیماری های ناشــی از انتشــار آلاینده های در 
شیراز است، خواهیم دید.وی با اشاره به اهمیت اجرای 
طرح های کیفی سازی و الزامات هوای پاک در صنعت 
پالایش نفت گفت: ماده 18 قانون هوای پاک الزام کرده 
است که وزارت نفت ظرف ۳ سال فرآورده های تولیدی 
خود را با کیفیت استاندارد عرضه کنند که در این راستا 
کیفیت یورو 4 و ۵ برای بنزین و گازوییل در نظر گرفته 
شــده اســت.عظیمی فر با بیان اینکه این کار در بخش 
عمده ای از پالایشــگاه های کشــور این کار انجام شده 
اســت، افزود: اکنون می توانیم بگوییم که 70 درصد 
بنزین کشور را می توانیم در قالب بنزین با کیفیت یورو 
عرضه کنیم و در بخش گازوییل نیز ۶4 درصد اکنون 

توانایی تولید با کیفیت یورو وجود دارد.

توانایی تولید ۷۰ درصد بنزین مورد نیاز 
کشور با کیفیت یورو را داریم

مدیرعامل شــرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های 
نفتی با اشاره به اقدامات انجام در صنعت پالایش نفت 
اعلام کرد: اکنون می توانیم 70 درصد بنزین مورد نیاز 
کشور را با کیفیت یورو عرضه کنیم و در بخش گازوییل 
نیز ۶4 درصد توانایی تولید با کیفیت یورو وجود دارد.
محمدصــادق عظیمی فر دیروز، 28 آبان در مراســم 
افتتاحیه پروژه آیزومریزاســیون نفتای سبک شرکت 
پالایش نفت شــیراز )تولید بنزین یورو ۵( با اشــاره به 
اجــرای طــرح تبدیــل بنزین معمولی بــه یورو ۵ در 
پالایشــگاه شــیراز گفت: ممکن است اثر این طرح به 
صورت ملموس بر زندگی مردم شیراز حس نشود، اما 
قطعــاً در طول زمــان نتیجه طبیعی طرح که موجب 
کاهش بیماری های ناشــی از انتشــار آلاینده های در 
شیراز است، خواهیم دید.وی با اشاره به اهمیت اجرای 
طرح های کیفی سازی و الزامات هوای پاک در صنعت 
پالایش نفت گفت: ماده 18 قانون هوای پاک الزام کرده 
است که وزارت نفت ظرف ۳ سال فرآورده های تولیدی 
خود را با کیفیت استاندارد عرضه کنند که در این راستا 
کیفیت یورو 4 و ۵ برای بنزین و گازوییل در نظر گرفته 
شــده اســت.عظیمی فر با بیان اینکه این کار در بخش 
عمده ای از پالایشــگاه های کشــور این کار انجام شده 
اســت، افزود: اکنون می توانیم بگوییم که 70 درصد 
بنزین کشور را می توانیم در قالب بنزین با کیفیت یورو 
عرضه کنیم و در بخش گازوییل نیز ۶4 درصد اکنون 

توانایی تولید با کیفیت یورو وجود دارد.
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صادرات نفت ایران به چین ادامه دارد

مدیر پیشین امور بین الملل شرکت ملی نفت ایران گفت: فعلًا به نظر 
می رســد که بازار ایران منحصر به بازار چین باشــد، مگر اینکه دولت 
چهاردهم بتواند با دیپلماســی خود تغییراتی در مناســبات خود انجام 
داده و بازارهای جدیدی برای صادرات نفت ایران تعریف کند.محسن 
قمصری، درباره انتشار اخباری مبنی بر تصمیم پالایشگاه چینی برای 
واردات نفت از افریقا به جای ایران اظهار داشــت: قطعاً نفت کشــور 
افریقایی و از جمله آنگولا نمی تواند جایگزین نفت ایران در پالایشگاه های 
چین شــود.وی افزود: نفت آنگولا ســبک و نفت ایران متوسط است و 
حتی نفت ســبک ایران هم جزء نفت خام های متوســط دنیا محسوب 
می شود، بنابراین بعید است که این نفت براحتی بتواند جایگزین نفت 
ایران شود، مگر اینکه با مواد سنگین تری ترکیب و یک نفت خام جدید 
بدست آورند.مدیر پیشین امور بین الملل شرکت ملی نفت ایران درباره 
تأثیر انتخاب ترامپ بر تصمیم احتمالی پالایشــگران چینی مبنی بر 
جایگزین کردن نفت ایران با نفت دیگر کشــورها خاطرنشــان کرد: اگر 
چین بنا داشــت این اقدام را اجرایی کند باید از ماه ها قبل این کار را 
کرده باشــد که آن زمان هنوز نتیجه انتخابات امریکا مشــخص نبود، 
بنابراین بعید است به موضوع انتخابات امریکا و روی کار آمدن مجدد 
ترامپ مربوط باشــد. بعبارت دیگر اگر این موضوع صحت هم داشــته 
باشــد به انتخاب مجدد ترامپ ارتباطی ندارد.وی تاکید کرد: به نظر 
قطعــاً صــادرات نفت ایران به چین تداوم پیدا خواهد کرد فعلًا به نظر 
می رســد که بازار ایران منحصر به بازار چین باشــد، مگر اینکه دولت 
چهاردهم بتواند با دیپلماســی خود تغییراتی در مناســبات خود انجام 

داده و بازارهای جدیدی برای صادرات نفت ایران تعریف کند.

صعود قیمت نفت در پی تشدید جنگ 
میان روسیه و اوکراین

قیمت نفت در معاملات روز دوشنبه بازار آسیا در پی تشدید جنگ میان 
روســیه و اوکراین، افزایش یافت اما نگرانی ها نســبت به ضعف تقاضای 
چین برای سوخت، مانع رشد بیشتر قیمت شد.بهای معاملات نفت برنت 
2۹ ســنت معادل 0.4 درصد افزایش یافت و به 71 دلار و ۳۳ ســنت در 
هر بشــکه رســید. بهای معاملات وست تگزاس اینترمدیت آمریکا با 18 
سنت معادل 0.۳ درصد افزایش، ۶7 دلار و 20 سنت در هر بشکه معامله 
شد. روسیه روز یکشنبه، بزرگ ترین حمله هوایی سه ماه گذشته را علیه 
اوکراین انجام داد که به خســارات شــدید به سیستم برق اوکراین منجر 
شــد. دو مقام آمریکایی و یک منبع آگاه روز یکشــنبه گفتند: در تغییر 
قابل توجه سیاســت واشــنگتن در جنگ میان اوکراین و روسیه، دولت 
جو بایدن، رئیس جمهور آمریکا، به اوکراین اجازه داده است از سلاح های 
ســاخت آمریکا برای حمله به عمق خاک روســیه استفاده کند. کرملین 
هشدار داده است اقدام برای کاهش محدودیت های استفاده اوکراین از 
تسلیحات آمریکایی، به منزله تشدید جنگ خواهد بود اما به این موضوع، 
هیچ واکنش فوری نشان نداد.تونی سیکامور، تحلیلگر بازار شرکت آی 
جی در این باره گفت: موافقت بایدن با استفاده اوکراین از موشک های 
دوربرد برای حمله به نیروهای روسیه در اطراف کورسک، ممکن است 

باعث تحریک تقاضای خرید در بازار نفت شود.

 واکنش سخنگوی دولت به خبر افزایش ۴۰ درصدی 
قیمت بنزین

فاطمه مهاجرانی، ســخنگوی دولت درباره اظهارات حجت الله میرزایی 
رئیس مرکز پژوهش های اتاق بازرگانی که بر اساس اظهارات آقای رئیس 
جمهور پیش بینی کرده بود، قیمت بنزین ســال آینده ۳0 تا 40 درصد 
افزایش می یابد، گفت: تاکنون در دولت هیچ تصمیمی درخصوص افزایش 
قیمت بنزین اتخاذ نشــده اســت.وی در عین حال اعلام کرد: بحث های 
کارشناسی در دولت برای قیمت حامل های انرژی در جریان است و برنامه 
دولت هم این اســت که بدون مشــورت و گفت وگو با مردم در این مورد 
تصمیمی اتخاذ نشود.وی ادامه داد: دولت همان طور که قبلًا اعلام کرده 
بود در خصوص قیمت حامل های انرژی مردم را غافل گیر نخواهد کرد.

با توجه به شرایط 
کنونی، آیا بهتر 

نیست دولت 
هرچه سریع تر 
اقدامات لازم 
برای توسعه 

انرژی های 
تجدیدپذیر را در 
دستور کار قرار 

دهد؟ 
سرمایه گذاری در 
این حوزه نه تنها 
می تواند سبب 

کاهش وابستگی 
به سوخت های 
فسیلی و بهبود 

قطعی های مکرر 
برق شود، بلکه 

فرصتی برای 
رونق اقتصادی 

نیز فراهم خواهد 
کرد.

الزامات رفع ناترازی برق

متأسفانه ما به صورت روزانه در بخش برق با مشکلات 
جدیدی مواجه می شویم چرا که در سال جاری قرار 
بود کســری برق و ناترازی منحصر به تابستان باشد 
بلکه خاموشی در بین تابستان و زمستان هم وجود 
دارد که دلیل خاموشی در تابستان به دلیل بالا رفتن 
تقاضا است و در زمستان کمبود کاهش تولید است.

اما چرا در تابســتان و زمســتان با خاموشــی مواجه 
می شــویم به دو دلیل است یکی اینکه در زمستان با 
ناتــرازی گاز مواجه هســتیم و امکان تحویل گاز به 
نیروگاه ها وجود ندارد و این امر منجر به کاهش تولید 

می شــود و دلیل دیگر در تابســتان از تمامی ظرفیت 
نیروگاهی استفاده می کنیم ناچار هستیم بعد از عبور 
از اوج مصرف نیروگاه ها برای تعمیرات اساســی باید 
اورهال شــوند.18 هزار مگاوات از ظرفیت نیروگاهی 
در حال تعمیرات اساسی است  متوسط عمر نیروگاه ها 
بالاســت به طوری که ۳ درصد نیروگاه های ما بالای 
40 سال دارند و 1۵ درصد بالای ۳0 سال به عبارتی 
نزدیــک بــه یک پنجم نیروگاه های ما عمر بالای ۳0 
ســال دارند و به دلیل مشــکلات ناشــی از تحریم و 
مشــکلات اقتصادی باعث شــده توانیر و هم تولید 
کننــدگان خصوصی برق امکان تعمیرات به موقع را 
ندارند.در نتیجه این دو دلیل دست به دست هم داده 
و منجر به خاموشــی شــده است اما با توجه به رشد ۶ 
درصدی سالانه برق و رشد تقاضا بیش از رشد تولید 

برق در کشور است در صورتی که با همین روند ادامه 
دهیم با ناترازی فزاینده مواجه هستیم و وارد بحران 
می شــویم اما چرا تولید و مصرف برابری نمی کنند؟ 
برای اینکه تولید و تقاضا را به یکدیگر برســانیم و در 
نتیجه ناترازی وجود دارد دو گام اساسی باید برداشت 
که اولی تقاضاست، متأسفانه ما هیچ اقدامی در راستای 
بهــره وری انرژی انجــام نداده ایم و باید برای کنترل 
تقاضــا دو اقــدام در این زمینه انجــام دهیم اولی و 
مهمترین قیمت گذاری است تا زمانی که اجازه ندهیم 
بازار قیمت برق را مشخص کند و قیمت برق خانگی 
در حدی باشــد که اکنون اســت مسأله ای به نام بهره 
وری انرژی بی معناست و تأسیس سازمان هایی نظیر 
ساتبا کمکی به این موضوع نمی کند، زیرا تا زمانی که 
دولــت یارانه ای ۹0 درصدی پرداخت کند انگیزه ای 

برای بهینه سازی مصرف برق وجود ندارد.مورد دیگر 
مربوط به فناوری اســت که به قیمت گذاری مربوط 
می شــود کــه برای بالا بــردن انــرژی الکتریکی از 
فناوری های نوین استفاده کنیم تا از این طریق راندمان 
را افزایــش دهیم کــه تا حد زیادی این فناوری ها در 
کشور وجود دارد و یا امکان ایجاد آن است اما انگیزه 
اقتصــادی آن وجود نــدارد. زیرا به دلیل قیمت برق 
بازگشت سرمایه در کشور ما نزدیک به 10 سال زمانبر 
خواهد. تولید دیگر مقوله ای است که از اهمیت بالایی 
برخــوردار اســت اما وزارت نیــرو نباید خود را بر آن 
متمرکــز کنــد، چرا که در این صورت برق تولیدی به 
درستی مصرف نشود هدر رفت برق را پیش رو داریم 
و بایــد نتیجــه تولید برق را در تولید ناخالص داخلی 

شاهد باشیم در صورتی که اینگونه نیست.

هاشم اورعی
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با شــروع پاییز و فرا رســیدن اولین روزهای سرد 
ســال، مردم به طور ســنتی در انتظار بروز بحران 
قطعی گاز و تشــدید آلودگی هوا بودند. اما دولت 
با سنت شــکنی، پیش از آغاز قطع گاز، به قطعی 
برنامه ریــزی بــرق روی آورد تا حال و روز دهه ۶0 
و شرایط جنگی برای مردم تداعی شود. گرچه این 
تصمیم با ادعای توقف مازوت ســوزی همراه بود، 
امــا همچنــان ابهاماتی در این زمینه وجود دارد و 
برخی از نمایندگان مجلس علاوه بر هشدار درباره 
تداوم مازوت ســوزی، از احتمال برنامه ریزی برای 

قطعی گاز خبر می دهند.
هنوز هوای شــهرهای مختلف کشــور ســرمای 
جانســوز زمســتانی را ندیده که دولت تصمیم به 
قطعی برنامه ریزی برق گرفته است. تصمیمی که 
قبل از هر موضوع دیگری عمق بحران انرژی را به 

تصویر می کشد.
گرچه برخی از مسئولان سعی دارند به بهانه توقف 
مازوت سوزی از این اقدام دولت دستاورد بسازند، 
اما گروهی از تحلیلگران هم معتقدند دولت دیگر 
مازوتی هم برای سوزاندن ندارد و اگر این سوخت 
تأمین شود احتمالاً دوباره نیروگاه ها با اتکا به آن 

فعال شوند.
برخی نیز با اشــاره به تداوم آلودگی کلان شــهرها 
می گویند ســوزاندن مازوت به طور جدی و کامل 
متوقف نشده و از آن صرفاً به عنوان بهانه ای برای 
قطعی برق و همراه کردن مردم اســتفاده شــده 

است.
به ویــژه ابهامات زیادی درباره مازوت ســوزی در 
نیــروگاه تبریــز مطرح می شــود. چنان که علی 
جعفــری آذر، نماینده این شــهر، در صحن علنی 
مجلس از دســتور معاون اول رئیس جمهوری به 
نیروگاه و شــرکت گاز مبنی بر اســتفاده از مازوت 
در تبریز خبر داد.از سوی دیگر رضا سپه وند، عضو 
کمیسیون انرژی مجلس، نیز معتقد است احتمالاً 
با ســرد شــدن هوا دولت چاره ای جز ارائه برنامه 
قطعی گاز صنایع و شبکه خانگی نخواهد داشت.

با شــروع فصل ســرد سال، کشور با بحران کمبود 
گاز بــرای تأمین نیازهای برق دســت به گریبان 
اســت؛ این بحــران ناشــی از تصمیم گیری های 
نادرســت و ضعف زیرســاخت ها در بخش انرژی 
است که به تدریج به یک معضل جدی تبدیل شده 

است.
دولــت به عنوان مســئول اصلــی مدیریت منابع 
انرژی، باید در این زمینه اقداماتی مؤثر و ســریع 
انجــام دهد اما متاســفانه، در عمل، این اقدامات 
کافی نبوده و مشکلات همچنان ادامه دارند. دولت 
نیز اعلام کرده قطع مازوت ســوزی راهکاری برای 
حفظ محیط زیســت و ســلامت عمومی است و از 

این پس قطع مازوت ســوزی در دســتور کار قرار 
می گیرد.

این تصمیم به منظور کاهش آلودگی هوا و حفاظت 
از جان مردم اتخاذ شده است اما در عمل، پیامدهای 
ناگواری به همراه داشته است. با قطع مازوت سوزی، 
تأمین برق در فصل های ســرد ســال چالش های 
جدی ای به وجود آورده و در نتیجه، قطع برق در 

بسیاری از مناطق کشور اتفاق افتاده است.
ايــران تنها يک درصــد از منابع تجديدپذير  ��

بهره برداری می كند
مساله بعدی مازوت سوزی و آلودگی هوای تهران 
اســت که بــه یکی از چالش هــای جدی در بین 
شهروندان تبدیل شده است. در حالی که مسئولان 
دولتــی بارها اعــلام کرده اند مازوت ســوزی در 
نیروگاه ها متوقف شــده، اما سؤالات زیادی درباره 
این ادعا وجود دارد. اگر واقعاً مازوت سوزی انجام 
نمی شــود، پس چرا کیفیت هوای پایتخت بهبود 

نیافته و آلودگی ها همچنان ادامه دارد؟
تحقیقات نشــان می دهد ایران در مقایسه با دیگر 

کشــورها، کمترین میزان اســتفاده از منابع انرژی 
تجدیدپذیر را دارد.بر اساس آمارها، تنها حدود یک 
درصــد از کل انــرژی تولیــدی کشــور از منابع 
تجدیدپذیر تأمین می شــود.این در حالی است که 
کشــورهای پیشــرفته دنیا به ســمت استفاده از 
انرژی های پاک و تجدیدپذیر حرکت کرده اند و این 
رونــد به کاهش آلودگــی و بهبود کیفیت زندگی 
شهروندان انجامیده است.با توجه به شرایط کنونی، 
آیا بهتر نیســت دولت هرچه سریع تر اقدامات لازم 
برای توســعه انرژی های تجدیدپذیر را در دســتور 
کار قرار دهد؟ ســرمایه گذاری در این حوزه نه تنها 
می تواند ســبب کاهش وابســتگی به سوخت های 
فســیلی و بهبود قطعی های مکرر برق شــود، بلکه 
فرصتی برای رونق اقتصادی نیز فراهم خواهد کرد.

در نهایت، سؤال اصلی این است که آیا مردم باید 
منتظــر بماننــد تــا بحــران انرژی بــه نقطه ای 
بازگشــت ناپذیر برسد و دولت برای بهبود بحران 
کمبود گاز، تنها روش قطعی برق را برای مصارف 

خانگی و صنعتی دنبال کند؟

مائده مروتی
روزنامه نگار

بحران انرژی  
درنقطه ای 
بازگشت ناپذیر؟!

چرا كشور با بحران كمبود برق و گاز 
دست وپنجه نرم می كند؟
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در مکتب دکتر عالیخانی
درس چهارم : مشاور 

علینقــی عالیخانــی )  ۹8-1۳07 ( وزیــر اقتصاد ایران   در فاصله 
ســالهای 48-1۳41 اســت. وی یکی از تکنوکرات های برجســته 
ایرانی ســت که در دو دوره وزارت او، ایران به رشــد اقتصادی 11.۵ 
درصدی همزمان با نرخ تورم 2.۶ درصدی دســت یافت؛ عملکرد 
درخشــانی که پس از او در هیچ دولتی تکرار نشــد.به همین دلیل 
خاطرات او ارزش مطالعه دارد. خاطراتی که طی پروژه تاریخ شفاهی 
دانشگاه هاروارد به کوشش حبیب لاجوردی مصاحبه ، جمع آوری 

و منتشر  شده است. 
در اینجا تلاش شده برداشت هائی را از این کتاب که میتواند برای 
مدیران و مهندسان امروز مفید باشد در چند بخش بصورت دنباله 
دار بازنویســی شــوند . هر بار با یک موضوع. موضوع امروز مربوط 
اســت به دوران دو ســاله )۵0-1۳48 ( ریاســت ایشان بر دانشگاه 

تهران .
درس امروز : مشاور   ��

در دانشــکاه تهران ســعی کردم یک کمی کارها را ســاده تر بکنم. 
وقتی به آنجا رفتم متوجه شدم رئیس پیشین دانشگاه که شخصی 
بــود بنــام رضا که خودش را پروفســور رضا میخواند، جزو کارهای 
عجیــب و غریبــی که کرده بود یکی این بود که در حدود ده دوازده 
نفر از دانشــگاهی ها را بصورت مشــاور تعیین کرده بود که از اینها 
کار خاصی هم نمی خواســت فقط یک پول اضافی به این افراد می 
پرداخت. بعضی از آنها از دوست های قدیم من بودند و حتی یکی 
از آنها همشــاگردی دبیرســتان من بود. ولی از همان روز اول عذر 
همه این مشاوران بی جهت را خواستم. اصولاً در کار مدیریت من 
اعتقاد زیادی به مشاور ندارم. برای اینکه یا یک شخص کار مشخصی 
میتواند انجام بدهد که باید آن اســم را رویش گذاشــت یا اینکه کار 
مشــخصی نمیتواند انجام بدهد که بدرد نمیخورد. ولی صِرف لغت 
مشــاور معنی ندارد. حاضر هســتم قبول بکنم که مثلًا بگویندیک 
نفر دستیار رئیس دانشگاه است برای مسائل آموزش فنی یا دستیار 
رئیس دانشــگاه برای آموزش پزشــکی ،ولی باید مشخص باشد که 
این شخص چه کاره است. اما همین صورت مشاور رئیس دانشگاه 
یعنی حرف مفت و پول مفت. بهمین دلیل هم به کار این اشخاص 

خاتمه دادم.  
درس آموخته: صِرف لغت مشاور معنی ندارد. باید وظیفه این افراد 

در سازمان مشخص و شفاف باشد.
ادامه دارد ...  

از افاضات علم تاج

عصر اقتصاد: اطلاعات غلط خانه های خالی، سازمان مالياتی 
را خجل كرد!

علم تاج: دشمنتان شرمنده شود. حالا چند میلیون خانه خالی هم 
شناسایی نشدند؛ فدای سرتان!

عصر ميهن: خوردن اين ته ديگ مثل سم است
علم تاج: بدن اگر درک و فهم داشــت به جای تخم مرغ از ته دیگ 

عضله درست می کرد!
نســرا: سرقت 5 ميليارد تومانی عروس خانه از مادرشوهر 

در تهران
علم تاج: یعنی این مادر شــوهر حق دارد این عروس را نفرین کند 

که »الهی با انبر طلا از تنت کرم بیرون بکشن« یا نه؟!
جوان: با هر شيپوری خودتان را به ديوار آويزان نكنيد

علم تاج: الان این تیکه بود یا تبلیغات؟!
آرمان: صادق زيباكلام: نه اپوزيســيون و نه رضا پهلوی از 

جنايات نتانياهو و اسرائيل حتی انتقاد هم نمی كنند
علم تاج: صادق جان از تنور سرد، نان در نمی آید!

تابناک: جنجال در ووشو با رقص و نوشيدنی های غيرمجاز!
علم تاج: لابد به دلیل احتمال مهاجرت این بزرگواران به اینها هم 

نباید چیزی گفت؟!
تابنــاک: ربيعی: فايده فيلترينگ چيســت كه ســالی 

يک ميليارد دلار پول مردم صرف آن می شود؟
علم تاج: برای ما اگر آب ندارد، برای مافیای فیلترینگ نان دارد!

آرمان: ســرانه مطالعه در دنيا 45 دقيقه، سهم يک ايرانی 
چقدر است؟

علم تاج: دنیا از ســرانه نگارش کتاب ما ایرانی ها هم آمار تهیه 
کند!

تابنــاک: پرداخت هزينه دادرســی بيرانوند از حســاب 
فدراسيون فوتبال/ فتح قله ای جديد توسط مهدی تاج!

علم تاج: اوضاع فدراسیون گل بود به چمن مصنوعی هم آراسته 
شد!

تابناک: ســرمربی تيــم ملی فوتبال ايران گفت: شــايد 
سريعترين صعود به جام جهانی را تجربه كنيم و اولين تيمی 

باشيم كه به اين مسابقه وارد می شود
علم تاج: شما همین تیم های آسیایی را ببرید و صعود کنید؛ صعود 

سریع پیشکش!
تابنــاک: رونمايی پهپاد چينی با قابليت حمل 10 هزار كيلو 

بار
علم تاج: این دیگه پهباد نیست؛ کشتی یوگی و دوستان است!

تابناک: شــركتی با 10 مشاور برای آقای مديرعامل و پاداش 
4 ميلياردی برای هيئت مديره

علم تاج: این مصداق همان سفره ای است که پهن شده و یک عده 
خیلی شیک و مجلسی دورش به هاپولی بیت المال مشغولند!

فارس: آيا با تبريک گفتن به ترامپ مشــكل تحريم ها حل 
می شود؟

علم تاج: بی تأثیر هم نیست مخصوصاً اگر تم عاشقانه هم داشته 
باشد: افســانه ای بیش نیست/ اما حالا که دوباره آغاز ریاست 
جمهوری توست/ بیا با هم دیوانگی کنیم/ مثلاً من ماه را جای تو 
می بوســم/ و تو با قاصدکی برای چشمانم لبخند بفرست/بعد دو 

تایی با هم به ریش دموکرات ها می خندیم!

سعید قصابیان
کارشناس حمل و نقل

پزشکیان  و چالش کلمه »وفاق«

بیچاره دولت پزشکیان. از روزی که کلمه وفاق را بر زبان جاری کرد تا به 
امروز روز خوش ندیده. البته مقصر اصلی خود اوســت. در ســرزمین وزن 
و قافیه تو هرچه بگویی برای خودت دردســر درســت کرده ای. پزشکیان 
همان طور که عقل به خرج داد و هیچ وعده ای به کسی نداد می توانست 

این کلمه را هم بر زبان نیاورد.
 هرچند به ظاهر گریزی از این کار نداشــت و بالاخره باید برای شــعار 
انتخاباتی اش چیزی دست و پا می کرد اما کاش وقت بیشتری می گذاشت 
و کلمــه ناخــوش آهنگی را برمی گزید تا بــه این راحتی »وفاق« بازیچه 
مخالفــان و موافقان نشــود. پایداری چی هــا و بقیه تمامیت خواهان که 
همان روز اول گفتند این دولت نفاق اســت و نه وفاق. بهانه هم که جور 
بود. حضور ظریف که ســال ها اســتخوان در گلوی این جماعت بود بهانه 
خوبی بود برای قافیه ســاختن. دیری نگذشــت که اصلاح طلب ها هم جا 
پای پایداری چی ها گذاشــتند. خیلی از اصلاح طلبان مثل مخالفانشــان 
دغدغه ای جز به دست آوردن قدرت ندارند و درست به همین دلیل هرجا 
که یکی از خودشــان در مصدر امور گرفت به به و چه چه راه انداختند و 
هرجا که دستشان از قدرت کوتاه شد همین کلمه وفاق را به سخره گرفتند 
و مثل پایداری چی ها به وزن و قافیه متوســل شــدند. این ماجرای وزن و 
قافیه را به حساب شوخی مگذارید. ما گاهی فقط و فقط به دلیل دلبستگی 
و عادت تاریخی به وزن و قافیه شــعارهایی درســت می کنیم که شــاید از 
حیــث محتوایــی به آن اعتقاد چندانی هــم نداریم و همین وزن و قافیه 
برخی اوقات ما را به جاهایی می برد که نباید ببرد. امیدوارم کسی همت 

کند و در این باره یک تحقیق جانانه و علمی ارائه دهد. بگذریم.
برگردیم به وفاق. آقای پزشــکیان از روز اول گفت که برای دعوا نیامده 
اســت و ســعی دارد با ایجاد وفاق کارهای بر زمین مانده را پیش ببرد. تا 
این جا هم پزشکیان نشان داده که به حرفش پای بند است و دنبال شوآف 
و عوام گرایی نیست. اما فراموش نکنیم که او در کنار این حرف ها چیزهای 
دیگــری هــم گفت. یکیش این که تا پای جان به عهدم پای بندم. یکیش 
این که از حقوق حقه ملت کوتاه نمی آیم. تا این جا هم انصاف این اســت 
که بگوییم چیز خاصی که خلاف این حرف ها باشــد از او ندیده ایم اما به 
نظر می رسد با دوستان مروت با دشمنان مدارا، دارد زمینه های سوءاستفاده 
خیلی ها را فراهم می کند. بی تعارف روزگاری است که نه دشمن خارجی 
مدارا سرش می شود و نه دشمن داخلی. تازه به نظرم اگر دشمن خارجی 
بنابر ملاحظات دیپلماتیک- این وســط اســرائیل بی همه چیز را استثناء 
کنید- کمی مدارا حالی اش شــود این دشــمنان داخلی هیچ رقمه مدارا 
سرشان نمی شود. کافی است کمی به رویشان بخندی و یا اندکی تواضع 
به خرج دهی تا زنده زنده پوستت را بکنند. درست مثل همین کاری که 

یکی دو روز پیش با عراقچی کردند.
خبر آمد که نماینده ایران در ســازمان ملل با ایلان ماســک دیدار کرد. 
خیلی ها آن را نشــانه گشایشــی دانســتند برای کم تر کردن تنش اوضاع 
کنونــی. به درســت یا غلط بودن این تحلیل هــا کاری ندارم اما خیلی ها 
گفتنــد این اتفاق می تواند دســت کــم اندکی از بار روانی روی کار آمدن 
جانوری مثل ترامپ را کم کند. اتفاق خاصی نیفتاده بود. نه چیزی خلاف 
شرع و عرف انجام گرفت و نه چیزی خلاف عزت و مصلحت و حکمت که 
قرار بود بنیاد دیپلماسی جمهوری اسلامی باشد. تا این که کیهان نوردان 
شیفته بازی وزن و قافیه وارد ماجرا شدند و مثل همیشه هیاهوی بسیار 
برای هیچ به راه انداختند. کسی هم آن ها را جدی نگرفت. آن ها نه از ره 
کین که به اقتضای طبیعتشان چنین کردند که اگر غیر از این می کردند 
جای تعجب داشت. با این حال تنها کسی که آن ها را جدی گرفت دولت 
آقای پزشــکیان بود. تا آن جا که وزیر خارجه اصل موضوع را انکار کرد. 
آن هم سه روز بعد از خبری شدن مذاکره. فکر می کنید چه اتفاقی افتاد؟ 
فکر می کنید این تکذیبیه را حرمت نهادند و عراقچی را تحسین کردند؟ 
خیر. تازه طلبکار هم شدند که چرا این قدر دیر در این باره توضیح دادید.

همین ماجرا درباره گشــت ارشــاد هم اتفاق افتاد. گشت ارشاد اگرچه به 
ظاهر تعطیل شــد اما در عوضش کلینیک حجاب و عفاف راه انداختند تا 
علاوه بر توهین و تحقیر جمع کثیری از مردم، هم کاســبی جدیدی راه 
انداخته باشند و هم به پزشکیان بگویند وفاق کیلویی چند؟ در ماجرای 
رفع فیلترینگ که اصلًا شــورش را درآورده اند. حالا که دولت عزمش را 
جزم کرده که این ســیرک مضحک فیلتر و فیلتر فروشــی را جمع کند، 
کاسبان فیلترینگ به جای عذرخواهی از مردم و پاسخ دادن به میلیون ها 
آدمی که تحقیرشان کرده اند رسماً می گویند تعرفه استفاده از فیلترشکن 
را ده برابــر کنیــد! ما با چنین موجوداتی روبروییم که هیچ درک و فهمی 
از مفاهیمی مثل حیا و شرم ندارند. بله، وفاق تنها راه نجات و صریح بگویم 
آخرین راه نجات جامعه متشتت و پریشان حال ماست. اما و اما اگر چاشنی 
اقتدار را به آن نیفزایی ملعبه قدرت پرستان پایداری چی و اصلاح طلبانی 
می شــوی که برای به چنگ آوردن قدرت به صنعت الفاظ روی می آورند 
و حاضرند برای پیشــبرد اهداف و اغراضشــان دودمان ملک و دولت را بر 

باد دهند. فتامل جدا.

دارندگان مســکن مهر هر روز با اتفاقات عجیب و 
غریبــی مواجه می شــوند؛ موضوعی که به نظر 
می رسد استفاده از برخی واحدهای مسکونی مهر 

را با چالش مواجه کرده است.
آن طــور که معاون وزیر راه و شهرســازی اعلام 
کرده؛ تعدادی از واحدهای مســکن مهر پردیس 
در دولت گذشــته، تکمیل نشــده افتتاح شدند. 
شهرام ملکی روز جمعه هفته گذشته در حاشیه 
بازدید وزیر راه و شهرسازی در مسکن مهر پردیس 
عنوان کرده بود؛ در دولت گذشته واحدهایی که 
آمــاده نبــود و تکمیل نبود و آب، برق و فاضلاب 

نداشت را افتتاح کردند.
این اظهارنظر در حالی اســت که در مقابل دبیر 
قرارگاه نهضت ملی مسکن در دولت سیزدهم به 
آن چنین واکنش نشــان داد: قابل سکونت بودن 
واحدها و تکمیل بودن زیرســاخت های آنها در 
تمام پروژه های افتتاح شده در دولت سیزدهم از 
جملــه افتتاح حدود 1۳۶ هزار واحد پروژه طرح 

مسکن مهر رعایت شده است.
بــه گفتــه روح اله اکبری، برخــی از روایت های 
نادرســت، غیرکارشناسی و غیردقیق مدیران و 
مقامــات دولت جدید که اکثر آنها در دولت قبل 
هم مســوولیت داشــته اند، اتهام ها و انتقادهای 
غیرکارشناسی دولت یازدهم و دوازدهم به پروژه 
مسکن مهر در سال های بعد از 1۳۹2 با هدف به 
تعطیلی کشــاندن اجرای تکالیف قانونی ساخت 
مســکن و شانه خالی کردن از تکالیف قانونی که 
آثــار ناترازی آن هنــوز در بازار خرید و فروش و 
اجــاره پیداســت را در افکارعمومــی بازنمایی 

می کند.

بــا این حال، فرزانــه صادق مالواجرد، وزیر راه و 
شهرســازی دوشــنبه، 14 آبان ماه در حاشــیه 
همایش سرآمدان صنعت احداث و انرژی، تاکید 
کرده بود: در حوزه عملکرد مســکن باید با مردم 

صادق باشیم.
او حتی جمعه هفته گذشــته و در جریان بازدید 
از پروژه هــای مســکن ملی و مهــر پردیــس با 
خبرنــگاران مصاحبه نکرده و گفته بود: تاکنون 
صحبت های زیادی گفته شــده اســت. ترجیح 
می دهم اول کار عملی انجام شــود، و بعد درباره 

آن صحبت کنم.
امــا واقعاً ماجرا چیســت؟ آیا واقعــاً پروژه ای از 
مســکن مهر بدون آب و برق و فاضلاب در دولت 
قبل تحویل متقاضیان شــده اســت؟ بررسی ها 
نشان می دهد که دی ماه سال گذشته، خبرگزاری 
اصولگرای تسنیم از تحویل مجتمع ۵20 واحدی 
مسکن مهر پردیس بدون امکانات اولیه آب، برق 

و گاز در فصل سر سال پرده برداشته بود.
در گزارشی که سوم دی ماه 1402 روی خروجی 
خبرگزاری تســنیم رفته، آمده؛ برخی واحدهای 
مسکن مهر پردیس پس از 1۳ سال انتظار مالکان 
با نواقص و عدم امکانات آب، برق و گاز به مالکان 
تحویل شــده که در این فصل ســرد، حاصلی جز 
رنج و سختی مضاعف برای مردم نداشته است.

در همین رابطه یکی از ســاکنان مسکن مهر فاز 
8 پردیس گفته بود: بعد از 1۳ سال انتظار با ذوق 
و شــوق خانه خود را تحویــل گرفتیم، در زمان 
تحویل به ما گفتند که تمام امکانات اولیه را برای 
شما فراهم می کنیم، بعد از گذشت ۳ ماه از تحویل 
واحد خود نه برق داریم، نه آب و نه گاز، مانده ایم 

در این فصل سرما چه کار کنیم.
فــرد دیگری عنوان کرده بود: ما همه ســاکنان 
مسکن مهر از طبقه ضعیف جامعه هستیم. از روی 

ناچاری و نداشــتن اجاره خانه هــا به این جا پناه 
آوردیم، با اینکه دو بچه کوچک دارم، شرایط گرم 
کردن خانه برایم ممکن نیســت، بارها برای اخذ 
انشعابات آب، برق و گاز به ادارات مرتبط مراجعه 

کردیم؛ اما نتیجه ای نداشته است.
چالش اصلی پروژه های مسكنی ��

در این شرایط، به نظر می رسد پروژه های مسکنی 
همچنــان با چالش کمبود منابع مالی دســت و 
پنجه نــرم می کنند. در همین رابطه مدیرعامل 
شرکت عمران شهرهای جدید، مهم ترین چالش 
پیش روی پروژه های مســکن مهر را منابع ملی 
عنــوان کرده و درباره اعتبــارات مورد نیاز برای 
ساخت مسکن مهر در شهرهای جدید گفته؛ برای 
تکمیل مســکن مهر به ۶.4 همت نیاز داریم که 
ایــن رقم، منابع مورد نیــاز غیر از آورده مردمی 
اســت؛ چراکه مردم سهم خود را در این پروژه ها 
پرداخت کردند. تأمین منابع مالی اولویتی است 
که وزارت راه و شهرسازی به عنوان متولی اجرا، 
روش تأمین منابع مالی را به نمایندگان مجلس 

ارائه داده است.
ملکی همچنین متذکر شده؛ منابع مورد نیاز برای 
تکمیل پروژه مسکن مهر از صندوق ملی مسکن 
تأمین می شــود و ظرفیت هایی که در ســنوات 
گذشته در قانون بودجه پیش بینی شده است، اما 
امســال این ظرفیت در قانون 140۳ دیده نشده 
بود. تقاضای ما از نمایندگان مجلس این اســت 
کــه ظرفیــت اعتبارات مورد نیــاز برای تکمیل 
مسکن مهر را در قانون بودجه 1404 لحاظ کنند.
ملکی تاکید کرده؛ وظیفه ما این است که اجازه 
ندهیم پروژه ها تعطیل شوند و روند اجرای کار 
در دستور کار قرار باشد، اما برای اتمام مسکن 
مهــر به منابعی از ظرفیــت قانون بودجه نیاز 

داریم.

w
w

w
.n

a
g

h
s

h
e

e
g

h
te

s
a

d
o

n
li

n
e

.i
r

کشف طلسم ۱5۰۰ ساله با تصویر حضرت سلیمان  ماجرای استفعای مهندس ایرانی گوگل  اتفاقی نادر و عجیب در دنیای هوانوردی
.حین کاوش در بقایای شهر باستانی هادریانوپلیس 
در منطقه اسکی پازار کارابوک در ترکیه، طلسمی 
متعلــق به قرن پنجم پــس از میلاد که حضرت 
ســلیمان را ســوار بر اســب در حال نیزه زدن به 
شیطان نشان می دهد کشف شده است.این شهر 
باستانی که اواخر دوره رومی و اوایل دوره بیزانس 

یک ســکونتگاه پررونق بود، تحت نظارت اســتادیار ارِســین چِلیکباش از 
گروه باستان شناسی دانشکده ادبیات دانشگاه کارابوک در حال حفاری و 
کاوش است.طی حفاری در این شهر باستانی، معروف به »زوگمای دریای 
سیاه«، یک آویز طلسم کشف شد که منقوش به تصویر حضرت سلیمان 
از قرن پنجم میلادی است.چلیکباش توضیح داده که کار روی این پروژه 

در شهر باستانی ادامه دارد.

مهندس نرم افزار ایرانی شــاغل در گوگل با انتشار پستی 
در شبکه اجتماعی لینکدین اعلام کرد به دلیل همکاری 
این شرکت با رژیم صهیونیستی، استعفا داده است.علیرضا 
ذاکری در لینکدین نوشت: با خوشحالی اعلام می کنم که 
گــوگل را ترک کــرده ام! با وجود آنکه همراه همکارانی با 
اســتعداد روی پروژه های هیجان انگیز کار می کردم، چرا 

خوشحالم؟ چون این تصمیم نشان دهنده ارزش های من است. پس از آنکه از دخالت 
گوگل در پروژه »نیم بأس« باخبر شــدم، به مدت چند ماه نگرانی هایم را اعلام کردم. 
متاســفانه با وجود تلاش های بســیاری از کارمندان، رهبران شــرکت تصمیم گرفتند 
موضع خود را حفظ کنند و وقعی به نگرانی های جمعی ما نگذاشتند.زندگی در شرایطی 
که با ارزش های بنیادین فرد تضاد دارد، بسیار چالش برانگیز است. انتخاب ترک کردن 

شرکت راحت نبود، اما لازم بود.

بعد از صدها ساعت پرواز هواپیمای ایرباس A۳80 خطوط 
هوایی کانتاس مشــخص شــد که ابزاری در داخل یکی از 
موتورهای آن جا مانده است. روز پنجشنبه بود که تحقیقات 
اداره ایمنی حمل ونقل استرالیا این گزارش را منتشر کرد. 
در این گزارش به این نکته اشاره شده که در روز اول ژانویه 

و طی بررسی تعمیر و نگهداری برنامه ریزی شده در لس آنجلس، ابزاری نایلونی به طول 
1.2۵ متر در داخل موتور این هواپیما کشف شد. شهر کالیفرنیا یکی از چهار مقصدی 
 ATSB حامل پرچم استرالیا به آن پرواز می کنند. تحقیقات A۳80 است که جت های
حکایت از آن دارد که این ابزار از زمان بررســی تعمیر و نگهداری قبلی در ۶ دســامبر 
پارسال در یکی از چهار موتور هواپیما جامانده بود و جت سوپرجامبو باوجود این ابزار 

نایلونی در داخل موتورش، ۳4 چرخه یا 2۹4 ساعت پرواز کرده است.

نگاه روز

اینفوگرافیک یادداشت

گزارش

سید عبدالجواد موسوی
روزنامه نگار

مریم فکری
روزنامه نگار

 مسکن هایی که بدون آب و برق و گاز تحویل مردم شدتلخند
بی مهری های ناتمام مسکن مهر

دو پروژه بزرگ روسیه و چین در ایران

 مهــرداد بذرپــاش وزیر راه وشهرســازی در دولت 
مرحوم سید ابراهیم رییسی در یادداشت امروز خود 
در روزنامــهٔ وطن امــروز در دفاع از آنچه "رابطه با 
شــرق" توصیف کرده سه پروژه مشترک با روسیه 

و چین و هند را به عنوان شاهد مثال آورده است.
 او در حالی از آغاز عملیات اجرایی خط آهن رشت 
- آســتارا به طول 1۶2 کیلومتر با مشارکت روسیه 
به منظور تکمیل کریدور شــمال - جنوب خبر داده 
کــه در افکار عمومی ایرانیان همواره این پرســش 
مطرح بوده که نزدیک شــدن به روســیه آیا برای ما 

دستاورد اقتصادی هم داشته است یا نه.
 نامزد احراز صلاحیت نشده انتخابات اخیر ریاست 

جمهوری در ادامه دفاع از راهبرد »رویکرد به شرق«  
در دولــت قبــل از انجام مقدمات اجرای پروژه قطار 
سریع الســیر تهران - مشهد و آغاز عملیات اجرایی 
فاز 2 فرودگاه امام خمینی با مشــارکت چین خبر 
داده و در بــاره هنــد هم این عنوان را آورده اســت: 
»انعقاد قرارداد توسعه بندر چابهار با هند و پی گیری 
اتصال بندر چابهار به شبکه ریلی کشور در راستای 
تکمیل شــاخه شرقی کریدور شمال - جنوب«. در 
فقــره اخیر )هنــد( البته از تعبیــر »آغاز عملیات 
اجرایی«  اســتفاده نکرده که می تواند به معنی آن 

باشد که هنوز وارد مرحله اجرایی نشده است.
 وزیر راه وشهرسازی در دولت قبل البته دامنه شرق 
را به سه کشور شاخص روسیه و چین و هند محدود 
نکرده بلکه از آذربایجان، ارمنســتان، ترکیه و عراق 
هم به عنوان دیگر کشورهای شرق یاد کرده و نوشته 
اســت: »طراحی و اجرای عملیات احداث کریدور 

ارس با کشــور آذربایجان، احداث و بازسازی جاده 
کاجاران - سیســیان با ارمنستان، طرح ریلی مرند 
- چشــمه ثریا با همکاری ترکیه و احداث راه آهن 
شلمچه - بصره با مشارکت عراق، از جمله پروژه های 

راهبردی پیشران با کشورهای شرق است.«
 4 کشــور اخیر البته همســایه ما هستند و روابط با 
آنها در جایگاه همســایگی هم قابل توصیف اســت 
مضافاً به این که می دانیم ترکیه و آذربایجان روابط 

نزدیکی با غرب دارند.
 روشن است که پروژهٔ بازسازی یک جاده با همکاری 
ارمنستان نمی تواند هم ردیف چند پروژهٔ ذکر شده 
در همکاری با روســیه و چین باشــد. عجالتاً از آنچه 
آقای بذرپاش نوشته می توان نتیجه گرفت چینی ها 
در ایران در حال ساخت فاز دو فرودگاه امام و روس ها 
هــم دســت درکار احــداث یک خــط آهن 1۶2 

کیلومتری از رشت به آستارا هستند.

سروش بامداد
روزنامه نگار

روزنامه  نقش اقتصاد  از سراسر کشور
 نمایندگی فعال می پذیرد
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